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مونا ارشادی فر

یادداشت سـردبیر

پخش رایگان نخستین کنسرت آنلاین،
نمودی عینی از شبکه ملی اطلاعات 

مسعود فاتح

سرمقالــه

تحول در شرکت ارتباطات زیرساخت با حضور مدیری خوشفکر و جسور

از زم��ان تصدی مدیریت ش��رکت ارتباطات 
زیرس��اخت توس��ط مهندس جواد جهرمی، 
ش��اهد تحولات جدی در این شرکت دولتی 
به عنوان متولی ش��بکه های مادر مخابراتی 
هستیم. در این راستا علاوه بر سرعت گرفتن 
در رون��د اج��را و اتمام پ��روژه های فیزیکی 
شرکت ارتباطات زیرس��اخت در حوزه های 
پس��یو و اکتیو، اقدامات موثری در راس��تای 
کاهش قیمت اینترنت و شفاف سازی ارتباط 
سرویس دهندگان خدمات مخابراتی با مردم 

صورت گرفته است.
در ای��ن می��ان، صرفنظ��ر کردن ش��رکت 
ارتباطات زیرس��اخت از درآمد سالیانه 630 
میلیارد تومانی به نفع کاربران نهایی اینترنت، 
با کاه��ش قابل توجه هزینه پهنای باند ارائه 
شده به سرویس دهندگان اینترنتی، اقدامی 
قابل تامل، جسورانه و در خور تحسین است 
که با نظارت مستقیم بر هزینه سرویس ارائه 
شده توسط شرکت های ارائه دهنده خدمات 
به کاربران نیز شاهد کاهش ملموس قیمت 
اینترنت برای کاربران نهایی خواهیم بود. در 
 Peering همین راس��تا با راه اندازی مراکز
ترافیک داخلی توس��ط ش��رکت زیرساخت، 
هزینه اینترکانکشن داخلی بین اپراتورها نیز 
تقریبا به صفر رسیده است که این اقدام نیز 
گام��ی موثر و رو به جلو در راس��تای کاهش 
قیمت اینترنت اس��ت.در همین حال توجه 
مدیریت شرکت ارتباطات زیرساخت به فعال 
کردن ظرفیت ترانزیت در کشور برای جبران 
کاهش درآمد این شرکت نیز قابل توجه است. 
نظر به گشایش هایی که در پسابرجام ایجاد 
شده اس��ت مذاکرات ش��رکت زیرساخت با 
سرویس دهنده ها ی خارجی سرعت بیشتری 
گرفته که ب��ا امض��ای توافق نامه های انتقال 
ترافیک از ایران ش��اهد افزای��ش درآمدهای 
ارزی  در ای��ن حوزه و نهایت��ا جبران کاهش 

درآمد زیرساخت خواهیم بود.
از س��وی دیگر، برنامه ریزی برای راه اندازی 
پاپ بی��ن المللی در چابه��ار از جمله دیگر 
اقدام��ات مدیریت جدید ش��رکت ارتباطات 
زیرساخت برای نزدیک کردن فاصله محتوای 
خارجی به کاربران داخلی است که بر همین 
اساس و طبق توافق زیرساخت با اپراتورهای 
بین الملل��ی، به زودی دو CDN بزرگ دنیا 

در چابهار راه اندازی می شود.
در همین حال و در راس��تای ش��فاف سازی 

برای افزایش کیفیت س��رویس ارائه شده به 
کاربران، رونمایی از سامانه  پایش شاخص های 
کیفی شبکه  ش��رکت زیرس��اخت از جمله 
اقدامات نوآورانه مدیریت جدید این شرکت و 
همکارانشان است که انتظار می رود سرویس 
دهندگان و ارائه دهندگان خدمات اینترنت 
نیز با تبعیت از ش��رکت ارتباطات زیرساخت 
نسبت به راه اندازی این سامانه اقدام کنند تا 
ش��فافیت در زنجیره ارائه خدمات به کاربران 
تکمی��ل ش��ود و در فضایی رقابت��ی، امکان 
نظارت آنلای��ن بر تمامی زنجی��ره خدمات 
محقق ش��ود و مردم بتوانند س��رویس های 
اینترنت��ی دریافت��ی خود را پای��ش کنند تا 
با تلاش س��رویس دهندگان ب��رای افزایش 
کیفی��ت س��رویس، کاربران ه��م در نهایت 
بتوانند سرویسی متناسب با هزینه  پرداختی 

خود را دریافت کنند.
از جمله دیگر اقدامات قابل تحسین مدیریت 
جدید شرکت ارتباطات زیرساخت در همین 
زمان کوتاه، مدیریت برای تس��ریع پیشرفت 
فیزیکی زیرساخت های شبکه ملی اطلاعات 
اس��ت و می ت��وان گف��ت در ح��ال حاضر 
زیرس��اخت های فنی ش��بکه ملی اطلاعات 
تکمیل شده است و از این پس باید با تلاش 
ب��رای افزایش کیفیت ارائه س��رویس در این 
شبکه، شاهد استفاده حداکثری از این شبکه 

برای همه مردم و سازمان ها باشیم. 
در نهایت ضمن تش��کر از همه مدیران عالی 
وزارت ارتباط��ات و فن��اوری اطلاع��ات و به 
صورت خاص همه مدیران شرکت ارتباطات 
زیرس��اخت در دولت تدبیر و امید که زمینه 
ساز این موفقیت ها شدند، نمی توان از نقش 
مدیر خوشفکر و پویای شرکت زیرساخت که 
در ماه های اخیر سکان هدایت این شرکت را 
بر عهده گرفته است غافل شد، که با اقداماتی 
جسورانه و البته بر مبنای تفکر و آینده نگری 
زمینه س��از این تحولات بنی��ادی در حوزه 
زیرس��اخت ارائه خدمات اینترنتی در کشور 
ش��ده اس��ت و امید می رود ب��ا ادامه همین 
الگ��وی مدیریت��ی، روند افزای��ش کیفیت و 
کاهش قیمت اینترنت در کشور نیز همچنان 
ادام��ه یابد تا ع��لاوه بر رضای��ت حداکثری 
کاربران از وضعیت دریافت سرویس در کشور، 
ش��اهد رشد صعودی کشور در شاخص های 
حوزه فناوری اطلاعات در نمودارهای جهانی 

باشیم.

نخستین کنسرت آنلاین در بستر شبکه ملی اطلاعات با اجرای سالار 
عقیلی در حوزه هنری توسط شش اپراتور پخش شد و با ارائه رایگان 
پهنای باند اینترنت توس��ط شرکت ارتباطات زیرساخت به اپراتورها، 
کاربران نیز امکان مش��اهده رایگان این کنسرت را پیدا کردند. اینک 
می توان گفت که با پیوستن زنجیره های اصلی شبکه  ملی اطلاعات در 
شهریورماه، بعد از سال ها شاهد بهره برداری کامل از این شبکه ملی 
خواهیم بود که پخش آنلاین و رایگان کنسرت سالار عقیلی با سرعت 
بالا یکی از مصداق های عینی اجرای این شبکه است، اقدامی که البته 
پس از سال ها تلاش متخصصان داخلی و با تکیه بر نقش سیاستگذاری 
و راهبری شورای عالی فضای مجازی و سازمان فناوری اطلاعات ایران 
و اقدامات اجرایی شرکت ارتباطات زیرساخت و سایر زنجیره های این 

چرخه به بهره برداری رسیده است و این تازه اول راه است.
با توجه به نیاز روزافزون کشور به برقراري و توسعه شبکه های ارتباطات 
و فناوری اطلاعات، توس��عه مس��تمر تکنولوژی ه��ای ارتباطی، ارائه 
خدمات نوین مبتنی بر شبکه های اینترنتی، گسترش تقاضاي آحاد 
مردم جهت دریافت خدمات به صورت الکترونیکي و نیز رشد چشمگیر 
دسترس��ی کاربران به اینترنت در سال های اخیر، لزوم توسعه شبکه 
های دسترس��ی با سرعت و کیفیت مناس��ب، بیش از پیش ضرورت 
می یابد که افزایش س��طح دسترسی کاربران به شبکه ملی اطلاعات 
در چارچوب اجرای طرح های اقتصاد مقاومتی از جمله مهمترین این 

موارد است.
همانط��ور که مدیرعامل ش��رکت ارتباطات زیرس��اخت در گفت وگو 
با ش��ماره پیش رو تاکید کرده اس��ت؛ شبکه ملی اطلاعات تعاریف و 
چارچوب مش��خصی دارد و بر مبنای قانون نقش شرکت زیرساخت 
هم تعریف شده اس��ت. نقش زیرساخت، نقش شبکه مادر مخابراتی 
در شبکه ملی اطلاعات است. زیرساخت باید فیبر می کشید، ظرفیت 
انتق��ال ایجاد می کرد و مراکز تبادل ترافی��ک داده )IXP( ایجاد می 
کرد و همچنین دیتاس��نترها را راه ان��دازی می کرد، که این اقدامات 
را در سطح مطلوبی اجرا کرده و وظایف این شرکت در حیطه شبکه 
ملی اطلاعات به لحاظ کمی به رقم 100 درصدی رسیده است، اما در 
حوزه ارتقاء کیفیت باید همچنان شاهد تلاش مدیران و متخصصان 

این شرکت باشیم.
از س��وی دیگر از انجا که راه اندازی شبکه ملی اطلاعات مصداق اقدام 
و عمل در اقتصاد مقاومتی است، همانطور که مهندس جهرمی اذعان 
داشته است؛ در حوزه اقتصاد مقاومتی، استفاده از حداکثر توان داخلی 
و بومی س��ازی تکنولوژی در حوزه ش��بکه ملی اطلاعات در شرکت 
زیرس��اخت همواره مورد تاکید بوده است که امید است این روند نیز 

همچنان ادامه یابد تا به سرمنزل مقصود برسد.
در نهایت باز هم تاکید می شود، با راه اندازی کامل شبکه ملی اطلاعات 
و افزایش شاخص های کیفی در این شبکه شاهد افزایش تمایل کاربران 
ایرانی برای دسترسی هرچه بیشتر به خدمات این شبکه ملی خواهیم 
بود و در این میان نباید از نقش موثر ش��رکت ارتباطات زیرساخت و 
سرویس دهنده های خدمات بر بستر این شبکه ملی غافل باشیم چرا 
که حضور موثر و کیفی این س��رویس دهنده ها بر بستر شبکه ملی 

اطلاعات نقش تعیین کننده ای خواهد داشت.





   قانون دسترسی آزاد به اطلاعات به بسیاری از فسادها پایان می دهد 

تکمیل پوشش کشوری با بهره برداری از چهار مرکز تبادل ترافیک

  تاکید بر نقش شهرهای الکترونیک در 
تضمین سلامت اداری
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ماهی که
گذشت

رییس  جمهوری، گفت: بس��یاری از س��فرها، رفت و آمدها و قرار 
گرفت��ن در صف های طولانی می تواند جای خ��ود را به ارتباط از 
طریق شبکه های اینترنتی بدهد و دولت تلاش زیادی برای توسعه 

پهنای باند در شهرها و حتی روستاها انجام داده است.
حجت الاسلام والمسلمین دکتر حسن روحانی در نخستین اجلاس 
جهانی شوراها و شهرداران 2016، در سالن همایش های برج میلاد 
تهران، گفت: ارتباط شهرهای جهان با یکدیگر می تواند پیوندهای 
عاطفی،  فرهنگی، اقتصادی، اجتماعی، علمی و مدیریتی بین ملت 

ها و دولت ها را هر چه بیشتر تقویت کند.
رییس  جمهوری با اشاره به اینکه در طول تاریخ، شهرهای بزرگ به 
مانند آئینه ای بودند که تمدن یک ملت را به نمایش می گذاشتند، 
خاطر نشان کرد: نحوه چیدمان مناطق مسکونی، تجاری، اقتصادی، 
عبادتگاه ها و مناطق علمی، نشانگر شیوه نگرش عالمان، اندیشمندان 
و متفکران آن جامعه به شمار می رفت و در سایه  شیوه اداره و نحوه 

بنای شهرها می توان به زوایای تمدنی آن کشور آشنا شد.
دکتر روحانی با بیان اینکه طی سال های اخیر ارتباط شهرها به دو 
دلیل به یکدیگر نزدیک تر ش��ده است، اظهار داشت: از یک طرف 
وسایل ارتباطی، شرایط گردشگری را برای همه جهانیان آسان تر 
کرده و از طرف دیگر ش��بکه های فضای مجازی ارتباط اندیشه ها 
و نظ��رات را به یکدیگر نزدیک تر کرده و این نزدیکی انس��ان ها و 
افکار، پایه ای برای تعامل فرهنگ های مختلف در جوامع انس��انی 

شده است.
دکتر روحانی در ادامه، شهر هوشمند و الکترونیک و استفاده از ابزار 
فضای مجازی را در مدیریت ش��هری مورد تأکید قرار داد و گفت: 
بسیاری از سفرها، رفت و آمدها و قرار گرفتن در صف های طولانی 
می تواند جای خود را به ارتباط از طریق شبکه های اینترنتی بدهد 
و دولت تلاش زیادی برای توس��عه پهنای باند در شهرها و حتی 

روستاها انجام داده است.
رییس  جمهوری با بیان اینکه ارتباط الکترونیکی می تواند سلامت 
اداری را نی��ز تضمین کند، گفت: چنانچه کارهای اداری از طریق 

فضای مجازی انجام شود، فساد به مراتب کاهش می یابد.
دکت��ر روحانی تصریح کرد: فس��اد موضوعی نیس��ت که تنها با 
بخش��نامه، موعظه و حتی قانون و تعیین مجازات، بتوان آن را به 
طور کامل کنترل کرد، بلکه باید در مسیر مبارزه با فساد، ریشه های 
اصلی آن را مورد توجه قرار داد که یکی از راه های پیشگیری از آن، 
استفاده از فضای هوشمند و الکترونیک است و دولت در این زمینه 

آماده کمک و همکاری است تا به اهداف بلند خود دست یابیم.

ریی�س کمیس�یون انتش�ار و دسترس�ی آزاد 
به اطلاع�ات، گفت: ش�فافیت در ارایه اخبار و 
اطلاعات به مردم که از جمله حقوق شهروندی 
محس�وب می ش�ود به نوعی احت�رام به افکار 
عمومی است، زیرا همه مسوولان با واسطه و یا 
بدون واس�طه منتخب مردم هستند و مردم به 
عنوان ولی نعمتان مسوولان هستند، بنابراین 
حق دارند که از مجموعه اقدامات خادمان خود 

مطلع باشند.
علی جنتی، وزیر فرهنگ و ارش�اد اسلامی در 

نشس�تی با مدیران روابط  عمومی برخی وزارتخانه ها و اس�تانداری های سراسر کشور که مسوولیت 
اجرای قانون انتشار و دسترسی آزاد به اطلاعات را بر عهده دارند، گفت: قانون انتشار و دسترسی آزاد 
به اطلاعات یکی از مترقی ترین قوانینی است که در جمهوری اسلامی ایران به تصویب رسیده است و 

آیین نامه اجرایی آن با ۴ سال تاخیر در دولت تدبیر و امید به تصویب رسید.
وی افزود: بعد از تصویب آیین نامه اجرایی این قانون، وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی به طور جدی به 
دنبال پیگیری آن اس�ت و در عین حال این اقدام کار جدیدی نیست که جمهوری اسلامی مبدع آن 

باشد بلکه این قانون در بیش از ۶٠ کشور جهان تصویب و عملی شده است.
جنتی گفت: بر اس�اس این قانون تمامی دس�تگاه های اداری و شرکت های دولتی و حتی موسسات 
خصوصی که دارای اطلاعات عمومی هستند موظفند به صورت شفاف این اطلاعات و اخبار را در اختیار 

افکار عمومی قرار دهند.
وی تاکید کرد: اعتقاد داریم هر اندازه اطلاعات به صورت شفاف در اختیار عموم قرار گیرد مراجعات 
حضوری به سازمان ها هم کاسته می شود و رسیدن به دولت الکترونیکی محقق و از فسادهای اداری 

نیز کاسته می شود.

وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات در مراس��م بهره برداری از مراکز 
تبادل ترافیک خبر داد: زیرساخت های شبکه ملی اطلاعات در 

حال تکمیل است و با سرعت این مسیر را ادامه می دهیم.
دکت��ر واعظی، در مراس��م بهره ب��رداری از مراکز تبادل 
ترافیک س��ه شهر مش��هد، ش��یراز و تبریز با اشاره به 
اهمیت خراسان رضوی برای مردم ایران، بیان کرد:  ما 
خودمان را مدیون زائران می دانیم که وقتی به مشهد 
می آیند باید سرویس بسیار خوبی بگیرند و علی رغم 
تمام فعالیت های انجام شده باز هم خود را بدهکار مردم 

می دانیم و باید تلاشی دوچندان را ادامه دهیم.
دکتر واعظی با اشاره به فضای به وجود آمده در بحث برجام، 

عن��وان کرد: با رفع تحریم ها وایج��اد فضای جدید بین المللی، 
فرصتی برای تبادل فناوریهای نوین از جمله ICT فراهم شده است.

وی همچنین با اشاره به اهمیت شبکه ملی اطلاعات، تأکید کرد: یکی از مطالبات مقام معظم رهبری 
شبکه ملی اطلاعات بوده که در دولت های قبل هم مطرح بوده، لیکن در دولت تدبیر و امید با برنامه ریزی 
های صورت گرفته راه اندازی این شبکه به عنوان اولویت اصلی وزارت در نظر گرفته شده و امروز با تکمیل 

چهار مرکز تبادل ترافیک در کشور عملا کل کشور را پوشش می دهیم.
وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات با بیان اینکه حفظ حقوق شهروندی همواره در این وزارت رعایت شده، 
افزود: تلاش دولت این است که امکانات فقط در تهران نباشد همه مردم ایران از حقوق شهروندی یکسان 

برخوردارند لذا تلاش می کنیم توسعه در سراسر کشور صورت پذیرد.
واعظی خاطرنشان ساخت: استفاده از دیتای داخلی برای مردم هزینه کمتر و امنیت بیشتر خواهد داشت. 
امیدوارم امسال تولید محتوای فاخر بیشتر شود و همچنین در هفته دولت اقدامات دیگری در خصوص 

شبکه ملی اطلاعات را افتتاح خواهیم کرد.
واعظی در پایان افزود: با راه اندازی شبکه ملی اطلاعات امیدواریم تا پایان دولت یازدهم، نسبت محتوای 

داخلی و خارجی به حالت برابر برسد.



  ساماندهی رعایت حریم خصوصی در فضای مجازی در دستور کار مجلس

نیازمند تدوین ضوابط فعالیت های تبلیغاتی در حوزه  فضای مجازی هستیم

  با ورود نسل سه و چهار تلفن 
همراه امکان تولید محتوا توسط 

نخبگان فراهم شد
رئیس مرکز پژوهشهای مجلس شورای 
اسلامی از تدوین طرح حراست از حریم 
خصوصی در فضای مجازی و بررس�ی 
اصلاح قانون تجارت الکترونیکی خبر 

داد.
دکتر کاظم جلالی در همایش فرصتهای 
س�رمایه گذاری و کسب و کار فناوری 
اطلاع�ات و ارتباط�ات ای�ران، گفت: 
طرحی در زمینه حراست و حفاظت از 
حریم خصوصی مردم در فضای مجازی 
در حال تدوین اس�ت که ب�ه زودی در 

مجلس به تصویب خواهد رس�ید. این طرح با هدف س�اماندهی رعایت حریم خصوصی در فضای مجازی در دستور 
کار قرار دارد.

وی گفت: براین اساس عدم ورود قانون در زمینه حراست از حریم خصوصی مردم در فضای مجازی، آن را با مشکلات 
متعددی مواجه کرده که مرکز پژوهش ها سعی می کند با تدوین طرح مذکور، چاره ای برای آن بیندیشد.

رئیس مرکز پژوهش�های مجلس با بیان اینکه ما جزء معدود کش�ورهایی هستیم که قانون تجارت الکترونیک داریم، 
ادامه داد: تصویب قانون تجارت الکترونیکی مربوط به سال ۱۳۸۲  است که قطعا تغییر و تحولات موجود آن را نیازمند 

بازنگری و اصلاح می کند.
جلالی از رویه اشتراک گذاری اطلاعات به عنوان یک چالش یاد کرد و گفت: دولت باید به راه اندازی درگاه واحدی که 
براساس ضوابط واحد و شفافی شکل گرفته و می تواند موجب جذب سرمایه گذار در حوزه ICT شود، توجه جدی کند.

رئیس مرکز پژوهش�های مجلس با بیان اینکه ۱٠٠ میلیارد برنامه کاربردی در دنیا دانلود ش�ده است، ادامه داد: یک 
میلیون و ۸٠٠ هزار شغل در سال ۲٠۱۳ در جهان در حوزه اپلیکیشن ایجاد شده است و ۱٠ میلیارد یورو در سال درآمد 

اروپا از این محل برآورد می شود.
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معاون مطبوعات��ی وزیر فرهنگ و 
ارشاد اسلامی با اش��اره به اهمیت 
تبلیغات در فضای مجازی، تصریح 
ک��رد: نیازمند سیاس��تگذاری های 
مرب��وط به فعالیت ه��ای تبلیغاتی 
در ح��وزه فضای مج��ازی و تدوین 

ضوابط مربوط به آن هستیم.
آیین تکریم و معارفه مدیران سابق 
و جدی��د دفت��ر تبلیغ��ات و اطلاع 
رس��انی، ب��ا حضور حس��ین نوش 
آبادی،  معاون حقوقی و امور مجلس 
و سخنگوی وزارت فرهنگ و ارشاد 
انتظامی، معاون  اسلامی، حس��ین 
ام��ور مطبوعاتی و اطلاع رس��انی و 
تنی چند از مدیران و کارکنان این 
معاونت در محل دفت��ر تبلیغات و 

اطلاع رسانی برپا شد.
معاون مطبوعات��ی وزیر فرهنگ و 
ارش��اد در این مراسم از عزم دولت 

در خصوص تقویت نظارت و عملکرد منسجم در حوزه تبلیغات و همچنین ضرورت سیاستگذاری های مربوط 
به فعالیت های تبلیغاتی در حوزه فضای مجازی سخن گفت.

وی همچنی��ن بر اهمیت دول��ت الکترونیک تاکید و با قدردانی از تلاش های انج��ام گرفته برای الکترونیکی 
کردن بسیاری از امور تصریح کرد:  سال ها بود که امور مربوط به صدور مجوزها از جمله مجوزهای کانون های 
تبلیغاتی از طریق ادارات کل استانی انجام می شد، اما اینک با الکترونیکی شدن فرآیندها، ضمن تسهیل در 

امور مربوطه، اطلاعات این حوزه به روز رسانی شده است.

رئی��س س��ازمان فن��اوری اطلاع��ات با اش��اره به 
ظرفیت های استان خراسان رضوی و شهر مشهد و 
همچنین در پیش  بودن رویداد مشهد 2017 اظهار 
کرد: وزارت ارتباطات برای این رویداد فراهم س��ازی 
بس��تر شهر هوش��مند را در این شهر در نظر گرفته 

است.
مهن��دس جهانگ��رد، در نشس��ت بهره ب��رداری از 
مراکز س��ه گانه تبادل ترافیک شبکه ملی اطلاعات 
در اس��تانداری خراس��ان رضوی با بیان اینکه ما در 
وزارت خان��ه 13 پروژه در این بخش قبول کرده  ایم، 
گفت: در س��طح شهر مشهد سیستم وای فای ایجاد 
ش��ده تا دستگاه های اس��تان از هماهنگی بیشتری 

برخوردار باشند.
جهانگرد با بیان اینکه س��هم پیاده سازی ارتباطات 
کش��ور بیش از 80 برابر رش��د داشته است، تصریح 
کرد: در حوزه تلفن همراه نیز ما از فناوری های نسل 
2 و 2.5 برخوردار بودیم. با محوریت سازمان تنظیم 
مقررات، فناوری های نس��ل 3 ایجاد ش��د و امروز ما 
شاهد پیشرفته ترین وضعیت در مراکزی مانند شهر 

مشهد هستیم.
رئی��س س��ازمان فن��اوری اطلاع��ات و ارتباط��ات 
خاطرنش��ان کرد: همه این تلاش ها باعث ش��ده تا 
م��ا کمی از نقطه صفر فاصله بگیری��م. ایجاد مراکز 
س��ه گانه تبادل ترافیک ش��بکه ملی اطلاعات نقطه 
عطفی برای کش��ور است که طی آن ساختار سنتی 

مبتنی بر صوت ما به دیتا تغییر یافته است.
وی با اش��اره به  بخش بین الملل فعالیت های وزارت 
ارتباطات عنوان کرد: فعالیت ما در این بخش بیش 
از هشت برابر رشد داشته و با ورود نسل سه و چهار 
فناوری های تلفن همراه امکان تولید محتوا توس��ط 
نخبگان برای تعالی کشور ایجاد شده است. امروز ما 

بیش از 70 هزار اپلیکیشن داخلی تولید کرده ایم.
جهانگرد اضافه کرد: طی س��ه س��ال گذش��ته 30، 
35 و 70 هزار فرصت ش��غلی از همین طریق ایجاد 
کرده ایم. در همین راستا پرتال دولت الکترونیک نیز 

راه اندازی شده و از مراحل مقدماتی عبور کرده ایم.
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   امروز می توان از طریق فضای مجازی به صدور جهانی فرهنگ پرداخت

درآمد سالانه  45 درصد خانوارهای ایرانی، بیش از 20 هزار دلار است

  پیوستن زنجیره های اصلی شبکه  
وزی�ر فرهن�گ و ارش�اد اس�لامی، ملی اطلاعات در شهریور ماه

گفت: فض�ای مجازی نقش مهمی در 
فرهن�گ دارد و در انتق�ال فرهنگ 
می توان از آن بهره برد. در گذش�ته 
اگر در صدور فرهنگ فقط از کتاب و 
فیلم و ... استفاده می شد، ولی امروز 
می توان از طری�ق فضای مجازی به 
ص�دور فرهنگ ب�ه ص�ورت جهانی 

پرداخت.
عل�ی جنتی، گفت: آنچه از گذش�ته 
به دنبال آن بودی�م، صدور فرهنگ 
انق�لاب اس�لامی ب�ود و ه�م اکنون 
می توان از طری�ق فضای مجازی به 

تحقق بهتر آن کمک کرد.
وی درباره دولت الکترونیکی، افزود: به س�رعت به س�مت الکترونیکی کردن مجموعه وزارت فرهنگ و ارشاد 
اس�لامی می رویم. در گذش�ته اگر کس�ی درخواس�ت مجوز برای موسسه فرهنگی داش�ت یک تا دو سال به 
ط�ول می انجامید، ولی امروز زمانی که برای این امر صرف می ش�ود به وی�ژه در حوزه مطبوعات، حداکثر دو 

ماه است.
جنتی با اشاره به مجموعه اقدامات وزارتخانه متبوعش از ابتدای دولت یازدهم افزود: در این بازه زمانی سعی 
ش�د تا مجوزها را کاهش دهیم و در این مس�یر حدود ۳٠ تا ۴٠ مجوز را کاهش دادیم و بخش�ی از فرایندها را 

نیز کوتاه کردیم.

معاون وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات، 
گفت: پیش از این نگاه به ش��بکه 
ملی اطلاعات نگاه محدودیت 
ب��ود، اما ام��روز قرار اس��ت 
فرهنگ ما از طریق این شبکه 
در جهان انتش��ار پیدا کند و 
همزم��ان می توانیم خدمات 
خود را به لح��اظ اقتصادی به 

حوزه  بین الملل توسعه دهیم.
مهندس محمد ج��واد آذری جهرمی، 
ریی��س هی��ات مدی��ره و مدیرعامل ش��رکت ارتباطات 
زیرس��اخت که در همایش آموزش��ی شیوه توزیع محتوا 
در ش��بکه ملی اطلاعات Peering & CDN س��خن 
می گفت، افزود:  بهره برداری کامل ش��بکه ملی اطلاعات 
در شهریور ماه اعلام می شود؛ هر چند که هیچ گاه توسعه 
آن تمام نمی شود، اما پیوستن زنجیره های این مجموعه 

را در شهریور ماه خواهیم داشت.
وی در ادام��ه گفت: ظرف یک ماه پس از راه اندازی مرکز 
تبادل اطلاعات محتوا در تهران مراکز دیگر ما در شیراز و 
اصفهان و تبریز راه اندازی ش��د و هم اکنون شاهدیم در 
مرکز تبادل اطلاعات ما در تهران چهل گیگ محتوا تبادل 
می شود، اما این آمار در دیگر مراکز استان ها به گونه ای 
است که نش��ان می دهد آنچه که باید، هنوز رخ نداده و 
اپراتورها باید به این سمت حرکت کنند، که مخابرات ایران 

و تلفن ثابت این گام ها را برداشته اند.
جهرمی با اش��اره به این نکت��ه که مقوله کیفیت در ارایه 
خدمات  یک ش��اخص جدی است، گفت: با وجودی که 
شرکت ارتباطات زیرساخت سهم 20 درصدی در مقوله 
کیفیت دیتا دارد، اما این سهم طلایی است، یعنی کیفیت 

آن برای تمام شبکه تاثیر گذار است.
مدیرعامل ش��رکت ارتباطات زیرساخت با اش��اره به راه 
اندازی تفاهم نامه س��طح خدمات SLA در این شرکت، 
گف��ت: از همین رو ما م��ی خواهیم کیفیت خدمات این 
ش��رکت را ش��فاف کنیم و این حق را به مشتری بدهیم 
که کیفیت س��رویس را مشاهده کند، ما خدمات خود را 
در معرض قضاوت مشتری قرار می دهیم و از این فرصت 

برای بهبود کیفیت استفاده می کنیم.
وی با اشاره به قرارداد منع انتشار اطلاعات اپراتور، از سازمان 
تنظیم مقررات خواست برای رعایت منافع مصرف کننده 
ای��ن مجوز را صادر کند تا این اطلاع رس��انی امکان خود 
کنترلی را برای اپراتورها فراهم کند؛ چرا که ما همزمان با 
ارایه SLA شاهد بودیم که چه میزان کیفیت لینک های 
بین استانی اپراتورها نامناسب است و به چه میزان کاربران 

نهایی از این موضوع زیان می بینند.
مدیرعامل ش��رکت ارتباطات زیرساخت با اش��اره به راه 
اندازی مرکز بین الملل چابهار در آینده ای نزیک، گفت: 
ب��رای راه اندازی این مرکز ما با چهار اپراتور بین الملل به 
توافق رسیده ایم و با اجرای این طرح کیفیت شبکه ارتقاء 
خواه��د یافت چرا که کاربران س��رویس بین المللی را با 

تاخیر کمتری دریافت می کنند.

معاون امور بین الملل و تبادل فناوری معاونت علمی و فناوری ریاست جمهوری، گفت: 
درآمد سالانه 45 درصد خانواده های ایرانی، بیش از 20 هزار دلار در سال است که از 

چین، هند و برزیل بیشتر می باشد و GDP تهران )به تنهایی( از بمبئی، دوبلین 
و بوداپست بیشتر و همانند منچستر و هلسینکی است.

علی مرتضی بیرنگ در مراسم افتتاحیه همایش معرفی فرصتهای سرمایه گذاری 
و کس��ب و کار در صنعت فناوری اطلاعات و ارتباطات ایران، با اش��اره به این 
موضوع که ایران هجدهمین اقتصاد بزرگ دنیا )از نظر GDP بر مبنای برابری 

قدرت خرید(، با میزان 1.4 تریلیون دلار اس��ت، بیان داش��ت که : جمعیت 80 
میلیون نفری ایران که تقریبا دو سوم آن بین 20 تا 40 سال سن دارند، پتانسیل 

بالایی از تجارت حوزه فناوری اطلاعات و ارتباطات را در خود جای داده اس��ت. بعلاوه، 
جمعیت کشورهایی که ایران با آنها مرز مشترک دارد، حدود 450 میلیون نفر است که می توان 

به لحاظ سطح امنیت بالای اجتماعی و سیاسی در ایران، با محوریت و مرکزیت ایران، از این ظرفیت بالا استفاده کرد.
بیرنگ در سخنرانی خود به بورس ایران اشاره نمود که دارای رتبه پنجم در خاورمیانه است و در مقایسه با کشورهای 

منطقه، دارای ساختار بالغ تری برای IPO سرمایه گذاران است.
وی بیان داشت که ایران در میان برترین کشورها به لحاظ رتبه مشارکت در تحصیلات تکمیلی قرار دارد و وضعیت 
)سرانه( ایران از بریتانیا، فرانسه و آلمان در این خصوص بهتر است، بطوریکه ایران پنجمین کشور تربیت کننده مهندس 
در دنیاست.معاون امور بین الملل و تبادل فناوری معاونت علمی و فناوری ریاست جمهوری به اقدامات خاص انجام شده 

یا در حال انجام در رابطه با سرمایه گذاری خارجی در حوزه فناوری های جدید اشاره کرد.
وی با بیان ظرفیت قانون حمایت از شرکتهای دانش بنیان برای همکاری و تاسیس شرکت  بدون توجه به سهم خارجی، 
شمول معافیت مالیاتی و مزایای قانونی مانند بیمه، گمرک و ... را  از مهمترین مزایای موجود برای سرمایه گذاران خارجی 
برشمرد و اذعان داشت که ارزیابی این شرکت ها به عنوان شرکت دانش  بنیان همانند ارزیابی شرکت های ایرانی انجام 

خواهد گرفت و تاکنون نیز چندین شرکت با سهامداری افراد خارجی توانسته اند تاییدیه دانش بنیان را دریافت کنند.
استفاده از ظرفیت پارک فناوری پردیس معاونت علمی به عنوان بزرگ ترین و مهم ترین پارک فناوری در ایران، تدوین 
مشوق های قانونی جدید برای حمایت از سرمایه گذاری خارجی در حوزه فناوری های جدید توسط معاونت علمی، تدوین 
بسته فرصت های سرمایه گذاری خارجی در حوزه فناوری های جدید با همکاری چند مشاور بین المللی در حوزه فناوری 
نانو، زیست فناوری و ICT و نیز تدوین پیوست فناوری که در حقیقت پیوستی برای قرارداد با شرکتهای خارجی و با 
هدف جلب مشارکت طرف ایرانی در تحقیق و توسعه است، از دیگر اقداماتی است که معاونت امور بین الملل و تبادل 

فناوری در راستای توسعه سرمایه گذاری خارجی در حوزه دانش بنیان در دستور کار قرار داده است.
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شرکت های زیرساخت و مخابرات را به سمت عمده فروشی سوق دادیم

  اجرای طرح اصلاح شرکت های 
مخابرات استان ها آغاز می شود

رئیس پژوهش�گاه ارتباطات و فناوری اطلاعات، گفت: پلت 
فرم ها مکمل های شبکه ملی اطلاعات هستند و ما به عنوان 
مرکز پژوهش�گاه ارتباطات و فناوری اطلاع�ات باید در این 
حوزه نگاهمان چند گام جلوتر از دیگران باشد.دکتر محمد 
خوانساری، در همایش شیوه توزیع محتوا در شبکه ملی اطلاعات در شرکت ارتباطات زیرساخت، افزود: باید اپلیکیشن ها 
و خدمات در بخش ICT ایجاد شود تا به ارزش افزوده برسیم.وی با اشاره به این که در نگاه سنتی تنها به دو لایه در شبکه 
توجه می  شود، توضیح داد: یک لایه شامل زیرساخت و شبکه ملی اطلاعات است و دیگری لایه اپیکیشن ها است که مورد 
توجه بوده اند.رئیس پژوهشگاه ICT ، تصریح کرد: وسط این دو لایه، لایه ای است که کسب و کار کوچک و متوسط در پایه 
خدمات آن امکان پذیر است و همیشه مورد غفلت واقع شده است و اپ استورها، سرویس های نقشه، موتورهای جستجو، 
پخش ویدئو و س�رویس CDN از جمله سرویسهای متعددی هستند که می توانند در این لایه قرار بگیرند.وی افزود: تا 
به حال همیش�ه لایه زیرس�اخت از جمله پهن باند، نسل سوم و چهارم موبایل و FTTX و در لایه بالاتر، اپلیکیشن مورد 
توجه بوده اند.خوانساری تاکید کرد: آنچه که اهمیت این پلتفرم های نرم افزاری را بیش از پیش آشکار می کند نقش آن ها 
در افزایش ثروت است و مهم ترین مزیت این پلتفرمها و سکوهای ارائه خدمات، کاهش میزان زمان ورود به بازار، کاهش 
هزینه های ایجاد خدمات و کاهش زمان بازاریابی و برندسازی است.وی افزود: وزارت ارتباطات با توجه به اولویت گذاری، به 
موضوع اپلیکیشن توجه جدی داشته است و این موضوع باید به عنوان فرصتی برای توسعه کارآفرینی و حداکثر رساندن 
مشارکت آحاد جامعه مورد توجه قرار گیرد.   خوانساری ادامه داد: با توجه به جمعیت کشورمان متوسط رشد ما در بازار 
ارتباطات تا سه برابر قابل افزایش است و شرکت هایی که ارائه دهنده خدمات بر روی شبکه اینترنت بوده اند همواره در دهه 

گذشته سودآورترین بوده اند.
وی شبکه شاپرک را یک نمونه موفق از خدمات این حوزه معرفی کرد که امکانات تعاملات بین بانکی را برای ما فراهم کرده 

است به نحوی که نقل و انتقالات مالی بدون وجود آن قابل تصور نیست.

معاون بررس��ی های فنی و صدور پروانه رگولاتوری، گفت: با توجه به نقش ش��رکت ارتباطات زیرساخت و شرکت 
مخابرات، تلاش کردیم این دو را به سمت عمده فروشی سوق داده و بخش خرده فروشی را به دیگران واگذار کنند.

دکتر صادق عباسی شاهکوه با اشاره به مصوبات 237 کمیسیون تنظیم مقررات، گفت: شرکت ارتباطات زیرساخت 
موفق شد در مدتی کوتاه چهار مرکز تبادل محتوا را راه اندازی کند که در صورت نیاز می تواند این مراکز را افزایش 

دهد و علاوه بر این شرکت های خصوصی نیز اجازه دارند این مراکز را راه اندازی کنند.
معاون بررس��ی های فنی و صدور پروانه سازمان تنظیم مقررات، همچنین از حذف روش اینترنت حجمی ثابت در 

آینده نزدیک خبر داد.
وی توضیح داد: در نرم جهانی، ارائه اینترنت موبایل به صورت حجمی متداول است اما اینترنت ثابت حجمی مرسوم 

نیست و این سرویس به صورت سرعتی ارائه می شود.
وی گفت: در تعرفه های اینترنت که اخیرا به تصویب رسید یک روش غیر حجمی تعیین شد که این روش یک گام 

به سمت تغییر مدل اینترنت ثابت از حجمی به سرعتی است.
مع��اون رگولات��وری درباره علت این تغییر نیز توضیح داد: محتوای بزرگتر باید راحت تر به دس��ت مردم برس��د و 

محدودیت های حجم حذف شود که سرویس های حجیم اغلب ویدئویی و داخلی است.
وی یادآور شد: شرکت های ارائه دهنده سرویس های اینترنت موظف شدند ظرف 6 ماه محاسبه ترافیک داخلی و 

ترافیک خارجی را برای کاربران تفکیک کنند.

رییس هیات  مدیره  ش��رکت مخابرات ایران، تاکید 
کرد: هیات  مدیره  جدید ش��رکت مخابرات در نظر 
دارد ب��ا تصمیمات بس��یجی وار، برنامه های جدید 

شرکت مخابرات ایران را اجرایی کند.
برات قنبری، در مراس��م افطار امور بس��یج شرکت 
مخابرات ایران با اش��اره به برنامه های اصلی هیات  
مدیره  ش��رکت مخاب��رات ایران، گف��ت: به زودی 
اجرای طرح اصلاح ساختار شرکت مخابرات ایران 
و شرکت های مخابرات استان ها، آغاز می شود و در 
گام بع��د، به انضباط مالی و پرداختن به معیش��ت 

همکاران می پردازیم.
وی همچنین با معرفی مدیرعامل و اعضای هیات 
مدیره ی مخابرات به عنوان افرادی مومن و با سابقه 
طولان��ی در مجموع��ه ی مخابرات اظهار داش��ت: 
اکنون فضای مناس��بی ایجاد شده است تا در این 
مجموعه جدایی ه��ا به وحدت، همدلی و همکاری 
تبدیل ش��ود. هیات  مدیره نیز تمام کوش��ش خود 
را ب��ه کار خواهد گرفت تا ش��رکت جایگاه واقعی 

خود را بازیابد.
رییس هیات مدیره  شرکت مخابرات ایران، مکتبی 
بودن، اطاع��ت از ولایت فقیه، اخ��لاص در عمل، 
تواضع وفروتنی، غیرت دینی، حس��ن خلق و رفتار 
نیکو، شجاعت، مردمداری، ش��هادت طلبی و عالم 
به الزامات زمان بودن، را از خصایص یک بس��یجی 
واقعی دانست و گفت: مجموعه  مخابرات ایران چه 
قبل از انق��لاب و چه بعد از آن، مجموعه ای مومن 

ومتعهد بوده و هست.
وی افزود: شرکت مخابرات ایران اولین مجموعه ای 
ب��ود که در ش��کل گیری و به ثمررس��یدن انقلاب 
اسلامی نقش موثری داشت؛ درجریان دفاع مقدس، 
رکن اصلی دفاع کش��ور در بح��ث ارتباطات بود و 
اکنون نقش تس��لط و مدیریت ب��ر فضای مجازی 
را وظیف��ه اصلی خود م��ی داند تا در جهت اهداف 

انقلاب اسلامی از این فضا استفاده شود.
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  »سیتنا« در جمع 20 سایت 
خبری برتر ایران قرار گرفت

حمایت همراه اول  از تیم های ورزشی کشور توسعه می یابد

  بهره برداری مخابرات از درگاه ثبت 
FCP درخواست شرکت های

نتایج ارزیابی کمیته ی رتبه بندی پایگاههای خبری توس�ط معاونت امور مطبوعاتی و اطلاع رس�انی وزارت فرهنگ و 
ارشاد اسلامی اعلام شد که در این رتبه بندی پایگاه خبری سیتنا در جایگاه ۱9 قرار گرفت.به گزارش سایت معاونت امور 
مطبوعاتی و اطلاع رسانی وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی، ارزیابی پایگاه های خبری، بر اساس فرم های خود اظهاری و 
نظر کارشناسی کمیته ٧ نفره رتبه بندی متشکل از اساتید ارتباطات و نمایندگان منتخب مدیران مسئول پایگاه های 
خبری اعلام شد.ش�یوه نامه و ش�اخص های رتبه بندی پایگاههای خبری در نیمه اول سال 9۴، پس از ۶ جلسه بررسی 
به تصویب مدیران مسئول پایگاههای خبری رسید. بر این اساس پایگاههای خبری به صورت داوطلبانه اقدام به ارسال 
فرم خوداظهاری به کمیته رتبه بندی کردند.شاخص های خود اظهاری بر اساس عملکرد پایگاه های خبری در پائیز سال 
9۴ م�ورد ارزیاب�ی قرار گرفت و اولین فراخوان در تاریخ ۲۱ دی ماه 9۴ اعلام و در س�ه مرحله تا پایان آن س�ال تمدید 
شد.خوداظهاری 99 پایگاه خبری که فرم مستندات رتبه بندی را بر اساس شیوه نامه اعلامی ارسال کرده بودند همراه با 
مستندات و ارزیابی های دبیرخانه کمیته در ۱٠ جلسه مورد بررسی، ارزیابی و تایید اعضای کمیته رتبه بندی قرار گرفت.
نتایج رتبه بندی پیش از انتشار رسمی برای مدیران مسئول خبرگزاری ها   ارسال و مستندات و نظرات تکمیلی پایگاههای 

خبری به اطلاع کمیته رتبه بندی رسید و در ارزیابی ها اعمال شد. مراس��م بهره برداری از »درگاه ثبت درخواست خدمات و 
امکانات پایه ای« برای شرکت های FCP با حضور مدیران 
ارشد شرکت مخابرات ایران و نمایندگان شرکت های ارائه 
دهنده خدمات تلفن ثابت )FCPها( در سالن اجتماعات 

ساختمان دکتر غفاریان برگزار شد.
به گزارش سیتنا، مهندس لواس��انی، با اشاره به آغاز دور 
جدید همکاری های متقابل ش��رکت مخاب��رات ایران با 
شرکت های بزرگ ارائه کننده خدمات اینترنتی، گفت: با 
توجه به سابقه طولانی این شرکت ها، بر آن شدیم تا با بهره 
برداری از درگاه ثبت درخواست خدمات و امکانات پایه ای، 
رویه ای جدید برای همکاری متقابل و دوسویه با شرکت 

ها فراهم کنیم.
مدیر امور تجاری شرکت مخابرات ایران، با ابراز امیدواری 
از نتایج مثبت حاصل از ایجاد این سامانه، افزود: همگی ما 
امیدواریم که با کمک هم بتوانیم کیفیت ارتباطی بهتر و 
استفاده از فضای مجازی مطلوب تر را برای مردم مهیا کنیم 
که البته در نهایت، موجب هم افزایی و رونق کسب و کار 

برای شرکت ها نیز خواهد شد.
در ادام��ه مهندس لطفعلی، مدیر ام��ور فناوری اطلاعات 
مخابرات، با بیان اینکه س��امانه جدید، موجب تسهیل و 
سرعت بخشیدن به ثبت تقاضاهای شرکت ها و پیگیری 
و رسیدگی فوری به درخواست های آنان می شود، افزود: 
آماده سازی این سامانه، گام نخست تعامل با مخابرات است 
و به زودی، شاهد ارتقای این درگاه خواهیم بود که شامل 
افزودن بخشی برای مونیتورینگ سازمان تنظیم مقررات و 
ارتباطات رادیویی است و در مرحله نهایی، صورت حساب 

گیری هم اضافه خواهد شد.
مدیر امور فناوری اطلاعات شرکت مخابرات ایران، اظهار 
کرد: با توجه به تعدد استان ها ، ثبت تقاضاهای شرکت های 
FCP پراکنده بود و طی شدن روند طولانی، موجب اتلاف 
زمان می شد که از این پس، با شروع به کار این سامانه، به 
صورت یکپارچه به درخواست ها پاسخ داده می شود.دکتر 
علمایی، مدیرکل تنظیم مقررات شرکت مخابرات ایران نیز 
در این نشست، با بیان اینکه سامانه درخواست خدمات و 
امکانات پایه ای ، در پی جلس��اتی که در سازمان تنظیم 
مقررات و ارتباطات رادیویی تش��کیل شد ، ایجاد گردیده 
است ، گفت: آماده سازی این سامانه به همگی ما کمک می 
کند تا بتوانیم بخشی از مفاد مصوبۀ 230 را رعایت کنیم و 

فعالیت و تعامل با شرکت ها را گسترش دهیم.

مراسم قرعه کشی لیگ برتر فوتبال، با حضور همراه 
اول به عنوان حامی فدراسیون و تیم های پرطرفدار 

لیگ برگزار شد.
اداره کل ارتباطات ش��رکت ارتباطات س��یار ایران، 
اعلام کرد: مراسم قرعه کشی شانزدهمین دوره لیگ 
برتر فوتبال )جام خلیج فارس(، 22 تیرماه با حضور 
مهدی تاج رییس فدراس��یون فوتبال، محمدمهدی 
عطوف��ی مع��اون بازاریاب��ی و ف��روش هم��راه اول، 
نمایندگان باش��گاه ها، جمعی از مربیان، بازیکنان و 
پیشکسوتان فوتبال کشور در مرکز همایش های بین 

المللی دانشگاه شهید بهشتی برگزار شد.
همراه اول که با شعارهای »حامی اول ورزش کشور«، 
»بزرگترین اپراتور تلفن همراه کشور در هر دو حوزه 
مکالم��ه و اینترنت همراه« و »رتب��ه اول اپراتورهای 
تلف��ن همراه کش��ور، امانت��دار اطلاعات ش��خصی 
مشترکان« در مراس��م حضور داشت، توسط رییس 

فدراسیون فوتبال مورد قدردانی قرار گرفت.
در این مراسم که به طور مستقیم از شبکه سه سیما 
پخش ش��د، مهدی تاج، رییس فدراس��یون فوتبال 
ضمن تشکر از همراه اول به عنوان حامی اول ورزش 
کش��ور گفت: فوتبال با هیچ پدیده ای قابل مقایسه 

نیست و همراه اول با این حمایت، علاوه بر در اختیار 
گذاشتن امکانات خود، باعث رشد فوتبال کشور هم 

می شود.
در ادام��ه محمدمهدی عطوفی، مع��اون بازاریابی و 
فروش ش��رکت ارتباطات س��یار ایران با بیان اینکه 
هم��راه اول به عنوان بزرگتری��ن اپراتور تلفن همراه 
کشور و خاورمیانه، یک سرمایه ملی است، گفت: این 
ش��رکت وظیفه خود می داند با تمام توان از ورزش 

کشور حمایت کند.
عطوفی با بیان اینکه همراه اول علاوه بر اسپانس��ری 
فدراس��یون ه��ای والیب��ال، فوتبال و بس��کتبال و 
همچنین تیم های فوتبال اس��تقلال، پرسپولیس و 
تراکتورسازی، آمادگی حمایت از سایر تیم ها را نیز 
دارد، گفت: با راه اندازی باش��گاه هواداری، هواداران 
می توانند علاوه بر حمایت از تیم های محبوب خود، 
بدون واس��طه با مسؤولان تیم های مورد علاقه خود 
در ارتباط باشند و اخبار و اطلاعات تیم ها با سرعت 

و دقت بیشتری در اختیار آنها قرار می گیرد.
در پای��ان، قرعه کش��ی لیگ برتر ب��ا حضور حمید 
اس��تیلی و جواد زرینچ��ه انجام و برنام��ه برگزاری 

بازی های لیگ مشخص شد.
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  5 جایزه 200 میلیون تومانی به 
مشترکین همراه اول در هر ماه

ماهی که
گذشت

عرضه  بازی های غیرایرانی، نباید ریشه بازی سازی ملی را بخشکاند

 روابط عمومی همراه اول شش ستاره شد

معاون محتوای مرکز ملی فضای 
مجازی کشور طی نشستی 
ب��ا بازی س��ازان و فعالان 
حوزه بازی های رایانه ای، 
پس از طرح مشکلات و 
نظرات آنها قول مساعد 
داد ت��ا ب��ه دغدغه  اصلی 
بازی س��ازان در حوزه بازار 
ف��روش محصولاتش��ان توجه 
جدی شده و با همکاری این صنف، 
راهکارهای مناسبی به اجرا درآید.امیر خوراکیان، گفت: باید 
دستاوردهای ارزشمند بازی سازان کشور با همکاری همه 
به دایره مخاطبان بازی ها بهتر از گذش��ته معرفی شود و 
نباید عرضه بازی های غیر ایرانی، ریشه بازی  سازی ملی 
را بخش��کاند.وی با اشاره به رقابت ناجوانمردانه در عرضه 
بازی های ایرانی در کنار بازی های ش��رکت های بزرگ در 
فروشگاه های این محصولات، اضافه کرد: خوشبختانه ما 
در ارتقای توان بازی س��ازی و شکوفایی استعداد در تولید 
بازی های رایانه ای در کشور رشد خوبی داشته ایم، اما این 
را ه��م باید صادقانه بگوییم که در حوزه توزیع و انتش��ار، 
هنوز در رقابت منطقی با بازی های خارجی و معرفی بازی 
های داخلی جای کار بس��یار است و باید مسیر برای رفع 
این مشکلات هموار شود.معاون محتوای مرکز ملی فضای 
مجازی تاکید کرد: در این خصوص، سند ملی بازی های 
رایانه ای در حوزه های مختلف فرهنگ س��ازی و آموزش 
عمومی، توسعه فضای کسب و کار، حمایت، نظارت، قوانین 
و آموزش و پژوهش تعیین تکلیف و وظایف دستگاه های 
مربوطه را تبیین کرده است.وی تصریح کرد: در حوزه تولید 
و توزیع بازی های رایانه ای داخلی و نظارت بر اس��تفاده از 
بازی های خارجی، یک مساله مباحث فرهنگی و محتوایی 
است، اما مساله مهمتر این است که در اجرای سیاست های 
مصوب در برنامه ملی بازی های رایانه ای چه مشکلات و 
موانعی وجود داشته و چه راهکارهایی می توان برای رفع 
آنها ارایه کرد.خوراکیان تصریح کرد: ماموریت مرکز ملی 
فضای مجازی در دو بعد اصلی اس��ت؛ یکی تهیه اسناد، 
سیاس��ت ها، قوانین و مقرراتی اس��ت که در حوزه قانون 

گذاری و سیاس��ت گذاری لازم اس��ت که تاکنون در این 
حوزه اسناد برای ارایه در شورای عالی فضای مجازی تهیه و 
پیش نویس آنها در کمیسیون ها و کارگروه های تخصصی 
مرکز ملی فضای مجازی به تصویب رسیده است که هر 
کدام پس از طرح و تصویب نهایی ابلاغ می شوند.معاون 
محتوای مرکز ملی فضای مجازی با بیان این که ماموریت 
دوم، پیگیری اجرا و تحقق این سیاست هاست و دغدغه 
اصلی این مرکزتحقق واقعی این اسناد است، اظهار داشت: 
در این ماموریت، مرکز نقش قرارگاه و هماهنگ کننده اصلی 
را دارد. مسیر نخست برای انجام این هماهنگی، ارتباط موثر 
دستگاه های اجرایی و نهادهای مسئول با یکدیگر است که 
ذیل سیاست های مرکز ملی فضای مجازی برای آنها نقشی 
تعریف شده است. ما بر اساس همان نقش ها،وظایف محوله 
را مطالبه می کنیم تا در صورت نیاز به هماهنگی دقیق تر؛ 

آیین نامه، تفاهم نامه یا اعتبار لازم برایشان فراهم شود.
خوراکیان با اشاره به اهمیت مسیر دوم درخصوص اجرای 
اسناد کلان فرهنگی به منظور تحقق سیاست های شورای 
عالی فضای مجازی، افزود: مس��یر دوم مربوط به بخش 
خصوصی، سازمان های مردم نهاد و اشخاص حقیقی است 
که در میدان اجرا و عمل فعال اصلی هستند چرا که معتقدیم 
فعالان این حوزه، واقع بینانه و در میدان عمل باریشه های 
مسائل مواجه هستند و می توانند انعکاس دهنده مشکلات 
اصلی و یابنده راهکارهای موثر باشند. بر همین اساس، ما 
نیز وظیفه داریم سیاست های مصوب این حوزه را به صورت 
مستقیم برای فعالان آن تبیین کنیم.معاون محتوای مرکز 
ملی فضای مجازی با اشاره به این که بازی سازان و بخش 
خصوصی به دلیل روبه رو بودن با واقعیت های این حوزه، 
می توانند برای تحقق این سندراهکارهای اجرایی، ایده های 
ناب و پیشنهادهای راهگشا ارایه کنند، تصریح کرد: سند 
بازی های رایانه ای،آرمان هایی را مد نظر دارد که برای تحقق 
آنها لازم است موانع شناسایی دقیق شده و برطرف شوند. 
این در حالی اس��ت که به طور قطع و به مرور زمان، این 
اس��ناد نیز نیاز به اصلاح و تکمیل داشته و نقطه نظرات 
فعالان این حوزه می تواند مش��کلات سیاس��ت گذاران و 
مجریان را به دلیل سرعت بسیار بالای پیشرفت تکنولوژی 

برطرف کند.

همراه اول به پاس همراهی مش�ترکین خود، هر ماه ۵ جایزه 
۲٠٠ میلیون تومانی به قید قرعه اهدا می کند.

به گزارش سایت نسل چهارم، اپراتور اول تلفن همراه کشور در قالب طرح »جایزه بزرگ همراهی« و با شعار »این همراهی 
میلیاردها می ارزه!«، هر ماه ۵ جایزه ۲٠٠ میلیون تومانی و در مجموع یک میلیارد تومان به قید قرعه به ۵ نفر از مشترکین 

خود اهدا می کند.
مشترکین همراه اول برای شرکت در این طرح نیاز به ثبت نام و فعالسازی ندارند و طبق اعلام، قرعه کشی فقط بر روی سیم 

کارت های فعال این اپراتور اجرا می شود.
در این طرح، کارکرد مشترکین دائمی و یا اعمال شارژ مشترکین اعتباری، امتیاز خواهد داشت. همچنین مشترکین به ازای 
هر سال همراهی با همراه اول امتیاز خواهند گرفت؛ علاوه بر این، در طرح جایزه بزرگ همراهی، امتیاز قابل ملاحظه ای نیز 

برای پیوستن به خانواده بزرگ همراه اول در نظر گرفته شده است.
 www.mci.ir همراه اولی ها می توانند جهت کسب اطلاعات بیشتر در خصوص این طرح به پرتال اپراتور اول به نشانی

مراجعه کنند.

در پنجمین دوره آیین تقدیر از س��رآمدان روابط عمومی 
ایران، روابط عمومی هم��راه اول به عنوان روابط عمومی 

سرآمد معرفی شد و تندیس زرین دریافت کرد.
به گزارش سیتنا، در پنجمین دوره آیین تقدیر از سرآمدان 
رواب��ط عمومی ایران که با حض��ور جمعی از نمایندگان 
مجلس، اس��اتید دانش��گاه و صاحبنظران روابط عمومی 
در مرکز همایش های کتابخانه ملی برگزار ش��د، از روابط 
عمومی های برتر کشور با اهدا تندیس و نشان ویژه تقدیر 
ش��د.»بارت دی وریس« رییس انجمن بین المللی روابط 
عمومی)IPRA(، در پیامی که به این مراسم ارسال کرده 
بود از اقدام فعالان روابط عمومی کشور برای انتخاب روابط 
عمومی های سرآمد تقدیر و مدل ارتباطی دوسویه همسنگ 
را به عنوان یک نقشه راه برای ارتباطات استراتژیک و بستر 

رسیدن به سرآمدی مطرح کرد.
بناب��ر اعلام هم��راه اول، در این همای��ش که با حمایت 
وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی، سازمان ملی استاندارد و 
موسسه فرهنگی روابط عمومی آرمان برگزار شد، پس از 
ارزیابی روابط عمومی های برتر کشور بر اساس مدل تعالی 
EFQM ، روابط عمومی های سرآمد در سه سطح زرین  
)کس��ب حداقل 700 امتیاز(، سیمین )کسب امتیاز بین 
651 تا 700(  و بلورین )کسب امتیاز بین 550 تا 650( 
معرفی شدند.پس از اعلام بیانیه هیات داوران، روابط عمومی 
همراه اول که در ارزیابی های صورت گرفته امتیازات لازم 
را کسب کرده بود، ضمن معرفی به عنوان روابط عمومی 
سرآمد )تثبیت س��رآمدی(، تندیس زرین و نشان تعالی 

شش ستاره دریافت کرد.
در این مراسم هوشمند سفیدی، دبیر کل پنجمین دوره 
آیین تقدیر از سرآمدان روابط عمومی، با بیان اینکه ظرفیت 
فعلی روابط عمومی ها پاس��خگوی نیاز کشور نیست، با 
تأکید بر استفاده روابط عمومی ها از الگوی روابط عمومی 
سرآمد، آن را الگویی متوازن توصیف کرد که می تواند همه 
جنبه های عملکردی و س��اختاری ارتباطی را در سازمان 
مدیریت کند.مدل تعالی سازمانی EFQM یک استاندارد 
اروپایی است که به عنوان ابزاری قوی برای سنجش میزان 
استقرار سیس��تم ها در سازمان های مختلف به کار گرفته 
می شود.در این مراسم احسان قاضی زاده هاشمی، نماینده 
مجلس ش��ورای اسلامی، باقر ساروخانی، پدر علم جامعه 
شناسی ارتباطات ایران، کریم زارع، رییس مجمع تخصصی 
نخبگان، وحید مرندی مقدم، معاون سازمان استاندارد ایران 
و خورش��یدی، عضو هیات علمی دانشگاه شهید بهشتی 

سخنرانی کردند.
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  امکان استفاده از شبکه نسل 
سوم و چهارم رایتل در 67 کشور

لزوم برکناری مدیری که باعث افشای اطلاعات خصوصی 20 میلیون ایرانی شد

 آماده سازی 12 هزار محتوای ویدئویی 
برای ارائه به مشترکان رایتل

رومینگ رایتل در حال حاضر با ٧۵ کشور برقرار است و در این بین، امکان مکالمه بسیار ارزان با ۱9 کشور توسط 
این اپراتور فراهم آمده است.

روابط عمومی رایتل، خبر داد: این اپراتور در حال حاضر با ٧۵ کشور و ۱٠۳ اپراتور قرارداد رومینگ بین الملل دارد.
با استفاده از این سرویس مشترکین رایتل می توانند در سفر به ٧۵ کشور از خدمات سیم کارت خود شامل مکالمه، 
پیام کوتاه و دیتا استفاده کنند؛ همچنین در ۶۵ کشور امکان استفاده از اینترنت نسل سوم تلفن همراه و در دو کشور 

امکان استفاده از نسل چهارم تلفن همراه )LTE( وجود دارد.
همچنین با استفاده از تعرفه های تشویقی رایتل، مشترکین می توانند در ۲۲ کشور و از جمله آن می توان به کشورهای 
اسپانیا، ایتالیا، آلمان، انگلستان، افغانستان، امارات، سوئد، عراق، عربستان سعودی و فرانسه اشاره کرد، با کمترین 

تعرفه نسبت به سایر اپراتورها از خدمات سیم کارت خود استفاده کنند.
ش�ایان ذکر اس�ت سرویس رومینگ رایتل از ماه های پایانی سال 9۳ فعال شده و در همین مدت رشد چشمگیری 

داشته است که این رشد بدون کمک و استفاده از مشاورین خارجی صورت گرفته است.

مدیرعامل اپراتور س��وم از آماده سازی بیش از 12هزار فایل 
ویدئویی شامل فیلم س��ینمایی داخلی و خارجی، سریال، 
مس��تند و برنامه آموزشی برای ارائه به مشترکان خود خبر 
داد.مهندس سید مجید صدری اظهار کرد: با توجه به اهتمام 
رایتل به ارایه خدمات محتوایی بر بس��تر اینترنت در حال 
حاضر این امکان برای مشترکان رایتل وجود دارد که از طریق 
سرویس »دریچه هفت« حجم بالایی از فایل های تصویری و 

محتوای ویدئویی را مورد استفاده قرار دهند.
وی با بیان اینکه رایتل به عنوان اولین اپراتور در سال 13۹2 
نس��بت به ارایه خدمات محتوایی بر بس��تر اینترنت همراه 
اقدام کرده، در توضیح نحوه ارایه خدمات محتوایی توسط 
این اپراتور، گفت: به عنوان اولین گام به منظور توس��عه و 
تسهیل دسترسی به محتواهای چند رسانه ای با استفاده 
از محتواهای بومی و با حفظ حقوق صاحبان آثار )تامین 
کنندگان محتوا(، با سازمان صدا وسیمای جمهوری اسلامی 

ایران تفاهم نامه ای در دی ماه سال 13۹2 منعقد شد که در 
پی آن و در ابتدای مسیر 4000 محتوا شامل فیلم، سریال، 
کارتون، مس��تند، ورزش، روایات انقلاب و همچنین امکان 
مشاهده آنلاین شبکه های تلویزیونی صدا و سیمای جمهوری 

اسلامی ایران برای مشترکین رایتل فراهم شد.
وی ادامه داد: حال نیز مشترکین رایتل با استفاده از سرویس 
دیتا و با تسهیلات ویژه و کاملا رایگان می توانند از سرویس 
ویدیو درخواستی )VOD( که با نام تجاری »دریچه هفت« 
معرفی ش��ده اس��ت بهره مند ش��وند. همچنین به منظور 
غنی تر س��اختن آرش��یو محتوایی، قراردادی با تمامی ارایه 
دهندگان محتوای بومی منعقد شده است.مدیرعامل اپراتور 
س��وم همچنین عنوان کرد: با صدور مجوز سامانه نمایشی 
درخواستی )سند( از سوی وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی، 
طی همکاری مشترک با موسس��ه رسانه های تصویری در 
گام نخست 130 عنوان فیلم در ژانرهای متنوع تامین و در 
پرتال دریچه هفت جهت ارایه به مشترکین رایتل آماده شده 
است.وی افزود: دریچه هفت مجموعه ای متنوع از فیلم های 
سینمایی داخلی و خارجی، سریال های تلویزیونی، مستندها و 
برنامه های آموزشی را به مشترکین علاقه مند به فیلم و سینما 
ارایه می کند. براین اس��اس محتواهای ارایه شده درقالب ۹ 
گروه اجتماعی، انیمیشن، حادثه ای، کمدی، آموزش، مستند، 
رمانتیک، داستانی و جنگی ارایه شده است.صدری در پایان 
یادآور شد: فرایند ارایه سرویس های محتوایی به منظور جلب 
رضایت بیشتر مشترکین رایتل و در راستای اقتصاد مقاومتی 
و غنی تر شدن محتواهای در اختیار، در جریان بوده است و در 
همین راستا رایتل آمادگی خود جهت مذاکره با تمامی تامین 
کنندگان بومی این حوزه را با رویکرد برد–برد در سال اقتصاد 

مقاومتی، اقدام و عمل، اعلام می دارد.

افشای اطلاعات شخصی 20 میلیون مشترک ایرانسل مسأله ای نیست که 
بتوان از کنارش با بی اعتنایی گذشت.

سایت عصر ایران با این مقدمه نوشت: وزیر ارتباطات در این باره به 
مجلسی ها چنین توضیح داده که 2.5 سال قبل، این اطلاعات توسط 
ایرانسل به یک نهاد داده شده و سپس از آنجا به بیرون درز کرده و 

سر از شبکه های اجتماعی درآورده است!
در این باره نکات و ابهاماتی چند وجود دارد که باید بدان ها پاسخ 

قانع کننده داد:
1 - گفته ش��ده که ایرانس��ل این اطلاعات را به یک نهاد داده است. اولاً 
مشخص کنند که نام این نهاد چیست و ثانیاً آیا قانوناً اجازه دسترسی به اطلاعات مشترکان ایرانسل داشته است؟ 

و طبق کدام قانون؟
2 - انتشار اطلاعات شخصی یک چهارم مردم ایران در فضای مجازی، آنقدر مهم است که باید هم با قاصران و مقصران 
برخورد جدی کرد و هم باید مسؤولان مرتبط با این پرونده، رسماً از مردم ایران عذرخواهی کنند. اگر چنین نشود هر 

کسی می تواند به خود اجازه دهد اطلاعات شخصی مردم ایران را بازیچه خود قرار دهد.
وقتی مدیری به خاطر بالا بودن رقم فیش حقوقی اش، برکنار می شود، چرا نباید مدیری که با بی کفایتی اش باعث 

افشای اطلاعات خصوصی مردم شده است، برکنار شود؟!
سکوت مسؤولان ایرانسل در برابر این رسوایی، بی احترامی به مردمی است که به این شرکت اعتماد کردند و اطلاعات 

خود را در اختیار آن قرار دادند.
3 - ضربه بزرگ تر از افشای اطلاعات خصوصی مردم، این است که با اتفاق رخ داده، اعتماد مردم آسیب دیده است.

چندی پیش پلیس آمریکا از ش��رکت »اپَل« خواس��ت گوشی اپل یک مجرم -که کشته شده بود- را رمزگشایی 
کند ولی اپل برای حفظ اعتماد مش��تریانش در سراسر جهان، درخواست پلیس آمریکا را رد کرد. اما در اینجا، نه 
اطلاعات یک مجرم کشته شده ، که اطلاعات شخصی 25درصد مردم یک کشور به حراج می گذارند و کک کسی 

هم نمی گزد!
اعتماد، سرمایه بزرگی است که گویا در این کشور، قدرش را نمی دانند و روز به روز از آن می کاهند.

4 - گفته شده که یک جوان 1۹ ساله عامل انتشار این اطلاعات بوده است که او هم دستگیر شده است. بیم آن می 
رود همه پرونده را در این جوان - که به گفته پلیس از سر کنجکاوی چنین کاری کرده و در ازای ارائه اطلاعات به 
افراد، حتی پول مختصری هم نگرفته - خلاصه و قضیه را فیصله دهند؛ حال آن که باید مسؤولانی که با سهل انگاری 
خود باعث شده اند یک جوان کنجکاو بتواند به اطلاعات خصوصی 20 میلیون ایرانی دست یابد نیز مجازات شوند.

5 - این ماجرا بار دیگر ثابت کرد که موضوع مهمی به نام امنیت مخابرات و اینترنت، هنوز از سوی مسؤولان جدی 
گرفته نشده است و الاّا اگر ساز و کار استاندارد و تعریف شده ای وجود داشت، شاهد چنین اتفاقاتی نبودیم.

چندی پیش یک آسیب امنیتی جدی متوجه بسیاری از بانک های کشور شد و جالب اینجاست که مجموعه های 
دولتی که بودجه های میلیاردی برای رصد این آسیب ها و باگ و حملات می گیرند، متوجه نشدند ولی یک شرکت 

بخش خصوصی قضیه را کشف کرد و هشدار داد!
حال منتظر می مانیم تا ببینیم قاصران و مقصران افشای اطلاعات مردم چه می کنند و با آنها چه برخوردی می شود؟ 

سخن از افشای اطلاعات شخصی یک چهارم جمعیت ایران است.
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  کاهش نرخ تعرفه های اینترنت آسیاتک از اول مردادماه

ماهی که
گذشت

برپایی پاویون ایران در CeBIT آلمان توسط کمیسیون ICT اتاق ایران

ثبت نام شرکت های ایرانی برای حضور در نمایشگاه تلکام تایلند

 ICT همکاری های اقتصادی صنعت 
 CeBIT ایران و سایر کشورها در معاون کس�ب و کار ش�رکت آس�یاتک، گفت: فضای لازم ب�رای کاهش نرخ 

تعرفه ها مهیا شده و آسیاتک از ابتدای مرداد ماه زمینه های لازم برای کاهش 
تعرفه ها را  اجرایی کرده است.

»حس�ین علیمحمدی« پیرو مصوبات اخیر رگولاتوری و همکاری ش�رکت 
زیرس�اخت در خصوص کاه�ش تعرفه های اینترنتی، با بیان اینکه ش�رکت 
آسیاتک به عنوان اولین و بزرگترین میزبان محتواهای داخلی، همواره حامی 
تغییر فرهنگ مصرف کاربران از سرورهای خارجی به داخلی بوده است، افزود: 
شرکت آسیاتک با دعوت از صاحبان محتوا و تلاش برای کاهش نرخ هزینه دستیابی مشترکین به محتواهای داخلی با 
همکاری آنها، علاوه بر کاهش تعرفه ها، در مورد برخی سایت ها مانند » فیلیمو« و » آسیا دی ال« کاملا نرخ مصرف را 
رایگان کرده است.وی بیان داشت: از مشترکین محترم تقاضا داریم تا حد امکان سعی کنند محتواهای مورد نیاز خود 
را از طریق سایت ها و سرورهایی که در داخل کشور میزبانی می شوند تهیه کرده تا همه ذی نفعان، نقش موثری در این 
حرکت ملی داشته باشند.علیمحمدی تاکید کرد: نکته بسیار مهم که کاربران را به توسعه این اتفاق ترغیب می کند 
علاوه بر کاهش قیمت، قطعا افزایش کیفیت و سرعت دسترسی به محتواها از سرورهای داخلی نسبت به خارجی بوده 

که آسیاتک توانسته با اقدامات موثر، دسترسی به این فضا را با کیفیت مناسب آسان کند.

بر اساس تفاهم صورت گرفته میان کمیسیون ICT اتاق 
بازرگانی ایران و مدیر مشتریان بین الملل نمایشگاه سبیت 
آلمان که برای حضور در همایش معرفی پتانس��یل های 
سرمایه گذاری در صنعت ICT به ایران سفر کرده است، 
مقرر شد تا کمیسیون ICT اتاق بازرگانی، صنایع، معادن 
و کش��اورزی ایران، پاویون جمهوری اس��لامی ایران را در 
نمایشگاه سبیت بر پا کند.به گزارش روابط عمومی اتحادیه 
تولیدکنندگان و صادرکنندگان نرم افزار ایران، خانم لوبن 
مدیر مشتریان بین الملل نمایشگاه CeBIT آلمان، افزود: 
بررسی های صورت گرفته از بازار ایران و همچنین ارزیابی 
کلی  از برگزاری همایش معرفی پتانسیل های سرمایه گذاری 
در صنعت ICT ایران نش��ان داد که ش��رکت های بزرگ 
و فعالی در این کش��ور حضور دارند و مهندس��ین و افراد 
تحصیل کرده زیادی مدیریت این ش��رکت ها را به عهده 
دارند، همچنین س��خنرانی های ص��ورت گرفته در این 
همایش حاکی از پتانسیل های قوی ایران برای صادرات 
محصولات صنعت ICT است.وی با اشاره به اینکه ایران 
باید قوانین مربوط به صادرات و مالیات را برای این دسته از 
افراد تسهیل کند، افزود: بعد از لغو تحریم ها، جهان منتظر 

ارائه ایده ها و نظرات جدیدی از طرف ایران است تا پتانسیل 
های بازار این کشور از لحاظ صادرات و واردات بالفعل گردد.
لوبن خاطرنشان ساخت: هم اکنون تعداد زیادی تشکل در 
حوزه IT  در ایران فعالیت می کنند که شایسته است این 
تشکل ها به صورت هماهنگ و بر اساس یک برنامه مدون 
بتوانند در نمایشگاه های معتبری چون CeBIT حضور 
داشته باشند تا بتوانند پتانسیل های خود را از لحاظ علمی 
و فنی به جهان ارائه دهند.وی با اشاره به اینکه ما حاضریم 
به این تشکل ها کمک کنیم تا بتوانند وارد بازار ICT جهان 
شوند، گفت: این حمایت ها در قالب مشاوره به شرکت ها 
و تشکل ها برای حضور در بهترین مکان برای شناسایی 
فعالیت های مرتبط با آن شرکت ها و ارائه آفرهای ویژه در 
نمایشگاه CeBIT برای مشارکت در این نمایشگاه صورت 
خواهند گرفت.وی، افزود: در همین راستا و بر اساس تفاهم 
صورت گرفته با کمیسیون ICT اتاق بازرگانی ایران، مقرر 
شد تا این کمیسیون، پاویون جمهوری اسلامی ایران را در 
نمایشگاه سبیت برپا  کند تا امکان حضور منسجم و قوی 
تولیدکنندگان و فعالان صنعت ICT ایران در این نمایشگاه 

فراهم گردد.

در کنفرانس خبری که با حضور نائب رئیس هیات مدیره 
و دبیر س��ازمان نظام صنفی رایانه ای تهران، مدیر کل 
نمایشگاه سبیت آلمان و نماینده رسمی سبیت در کشور 
برگزار شد، بر لزوم حضور قدرتمند شرکت های فناوری 
اطلاعات و ارتباطات ایرانی در نمایش��گاه سبیت آلمان 
تاکید شد.باقر بحری، نائب رئیس هیات مدیره و مسئول 
کارگروه نمایشگاه های س��ازمان نظام صنفی رایانه ای 
تهران ، از آغاز مذاکرات سازمان به منظور معرفی شایسته 
توانمندی شرکت های ایرانی در نمایشگاه سبیت آلمان 

تحت یک پاویون قدرتمند خبر داد.
بحری با اش��اره ب��ه تفاهم  مثبت س��ازمان و مدیرکل 
نمایش��گاه س��بیت آلمان طی روزهای گذش��ته گفت: 
پس از جلسات مشترکی که با حضور رئیس و مدیرکل 
سبیت و نماینده رسمی اش درایران برگزار کردیم ، هم 
اکن��ون درحال پیگیری و انعقاد موافقت نامه ای در این 
زمینه هس��تیم تا  بتوانیم در سال 2017 شاهد حضور 
بهتر شرکت های فناوری اطلاعات و ارتباطات ایرانی در 

نمایشگاه سبیت آلمان باشیم.
نائب رئیس هیات مدیره س��ازمان نظام صنفی رایانه ای 
ته��ران در خصوص مذاکرات صورت گرفته برای حضور 
پاویون ایران در نمایش��گاه سبیت گفت: صحبت های 
مقدماتی سازمان در چند بخش حضورپاویون و استارتاپ 
های ایرانی و یا  متقاضیانی است که می خواهند به صورت 

جداگانه در این نمایشگاه شرکت کنند.
بحری در این زمینه افزود: تلاش س��ازمان این است که 
امکانات و تسهیلاتی را برای شرکت کنندگان ایرانی در 
س��بیت از طریق این مذاکرات کسب کند. در این رابطه 
س��ازمان بیش از آنکه بخواهد ب��ه جذب تخفیف های 
معمول بس��نده کند، به دنبال همراهی و مش��ارکت با 
سبیت است.او با تاکید بر اینکه هدف سازمان از مذاکرات 
 ICT سبیت، ایجاد همکاری های اقتصادی میان صنعت
ایران و س��ایر کشورهاس��ت، ادامه داد: تلاش می کنیم 
درفضای پس از تحریم شرکت های ایرانی بتوانند بیشتر 
از گذشته با شرکت های بین المللی در نمایشگاه ارتباط 

تجاری برقرارکنند.
مسئول کارگروه نمایشگاه های سازمان نظام صنفی رایانه 
ای تهران با بیان اینکه سازمان  مصرانه به دنبال برقراری 
ثبات حضور ایران در نمایش��گاه های بین المللی است، 
گفت: قطعا دراین مسیر علاوه بر سازمان، هر نهاد دیگری  
بتواند آب��روی ایران را در جه��ت تامین اهداف صنعت  
ICT کشور در نمایشگاهی همچون سبیت حفظ کند، 

سازمان استقبال خواهد کرد.

به گزارش خبرنگار سیتنا، نظر به افزایش متقاضیان برای 
حضور در نمایشگاه ITU Telecom World امسال از 
سراس��ر دنیا که از 14 تا 17 نوامبر 2016 )24 تا 27 آبان 
ماه ۹5( در بانکوک تایلند برپا می شود، شرکت های ایرانی 
متقاضی حضور در این نمایشگاه نیز باید درخواست خود را در 
 ITU فاصله  زمانی کوتاهتر به سیتنا ارائه دهند تا پس از تایید
زمینه  حضور آنان در نمایشگاه تایلند فراهم شود.شرکت های 
ایران��ی می توانند به دو صورت دریافت کانتر )4 متر مربع - 
1200 فرانک س��وئیس( و یا دریافت غرفه )حداقل ۹ متر 
مربع - 4۹50 فرانک سوئیس( در نمایشگاه تایلند حضور 
یابند.در صورت دریافت کانتر تعداد 2 نفر و در صورت دریافت 
غرفه با حداقل مساحت ۹ متر مربع تعداد 3 نفر از هر شرکت 
امکان حضور در نمایشگاه را خواهند یافت که با افزایش هر 
3 متر مربع به هر غرفه تعداد یک نفر ش��رکت کننده نیز 

به هر شرکت درخواست کننده اضافه خواهد شد.این امکان 
نیز فراهم است تا سایر متقاضیان ایرانی که نیاز به دریافت 
غرفه در این نمایشگاه نداشته و تمایل دارند تنها به عنوان 
بازدیدکننده و برای تبادل نظر با سایر شرکت های حاضر در 
نمایشگاه، در بانکوک حضور یابند، در سه سطح )بر اساس نوع 
نیاز به حضور در فروم ها و نشست های تخصصی( در نمایشگاه 
حضور یابند.شرکت های ایرانی علاقه مند باید درخواست خود 
را به همراه شرح مختصری از حوزه  فعالیت شرکت به صورت 

مکتوب به سیتنا ارسال کنند:
شماره تلفن: 021-44288658/442882۹8

شماره نمابر: 021-44288238
شماره همراه: 0۹128216658

پست الکترونیک:
ershadifar@citna.ir & itu۲٠۱۶@citna.ir
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راه اندازی چهار سرویس جدید پیامکی بانک ایران زمین

برنامه کاربردی موبایل بانک پارسیان چیست؟ 

مذاکره برای ورود ویزاکارت و مسترکارت به ایران؛ 
این بار شرکت پست!

در حال��ی که تا کنون مذاکرات بانک های معتبر داخلی با طرف های 
خارجی برای ورود ویزاکارت و مس��ترکارت به ایران بی نتیجه مانده 
است، هم اکنون مدیرعامل ش��رکت پست از مذاکره با یک شرکت 

خارجی در سوئد درباره مسترکارت و ویزاکارت خبر می دهد.
به گزارش خبرنگار سیتنا، دریافت کارت های بین المللی بانکی تبدیل 
به یکی از رویاهای ایرانیان شده است و هر از چند گاهی شرکتی و یا 
یک صرافی اعلام می کند که برای ایرانی ها ویزا و مستر کارت صادر 
می کند. بس��یاری از مش��تاقان این بازار و یا کسانی که به هر دلیلی 
نیازمند انتقال وجه بین المللی هس��تند مسیر پیشنهادی آنان برای 
صدور ویزا کارت و مستر کارت را طی می کنند فارغ از اینکه ممکن 
است پولشان در یکی از حساب های بانکی اروپایی و یا آمریکایی بلوکه 

شود.
ه��ر چند با رفع بخش��ی از تحریم های بانکی به نظر می رس��د این 
مس��یر پرخطر تا حدودی امن تر شده باشد، اما بدون ریسک نیست. 
صدور کارت بانکی بین المللی از قبیل ویزا و مستر کارت وظیفه یک 
صرافی نیس��ت. معمولا این تکالیف برعهده بانک ها و یا شرکت های 
طرف قرارداد بانک ها مانند PSP هاست. اما در شرایط فعلی به دلیل 
محدودیت قانونی که بانک ها با آن مواجه هس��تند صرافی ها با عقد 

قراردادی با یکی از بانک های خارجی اقدام به صدورکارت می کند.
در همین حال، مذاکرات مستقیم بانک های ایران با طرف های غربی 
و اروپای��ی برای ورود ویزاکارت و مس��ترکارت به ایران نتیجه بخش 
نبوده است و در شرایط فعلی بانک های ایران سیستم های اتصال به 
شبکه های بانکی بین المللی از طریق کشورهای چین و ژاپن را برای 
آغاز کار در این زمینه انتخاب کرده اند، اما بازار آن ها در حد مس��تر 

کارت و ویزا کارت وسیع نیست.
اما بتازگی حسین مهری، مدیرعامل شرکت پست، از مذاکره با یک 
ش��رکت خارجی در سوئد درباره مسترکارت و ویزاکارت خبر داده و 
گفته اس��ت: اکنون مقدمه کارها درحال انجام است و امیدواریم این 
امکان به زودی فراهم شود تا ایرانیان بتوانند از این مزیت بهره مند 

شوند.
البته مدیرعامل ش��رکت پس��ت در خصوص نتایج وعده ها و توافق 
نامه های بین المللی ماه های اخیر شرکت تحت مدیریتش در خصوص 
مواردی که مستقیم در حیطه ی مسوولیت این شرکت است توضیحی 
نداده اس��ت، که از جمله ی این وعده ها می توان به خرید اینترنتی از 

سایت هایی چون آ مازون و eBay اشاره کرد.

بانک ایران زمین در راس��تای توس��عه خدمات و 
تسهیل دسترسی مشتریان به خدمات بانکداری 
الکترونیکی از چهار سرویس پیامکی خود رونمایی 

کرد.
ب��ه گزارش س��یتنا، ب��ا اعلام مدیری��ت تولید و 
پشتیبانی نرم افزار، بانک ایران زمین در راستای 
توسعه خدمات بانکداری الکترونیک و به منظور 
دسترسی هرچه بیشتر مشتریان به این خدمات 
اقدام به راه اندازی چهار سرویس جدید پیامکی 
کرد.س��رویس های پیام کوتاه  بانک ایران زمین 
به مش��تریان این ام��کان را می دهد که در وقت 
و هزینه خ��ود صرفه جویی نموده و بخش��ی از 
امور بانکی خود را از طریق این سیستم به انجام 

رسانند.
مشتریان این بانک می توانند با ارسال اعداد زیر 
به ش��ماره 30006۹05 از امکانات این س��امانه 

بهره مند شوند:
لازم به ذکر است در انتهای سال گذشته نیز پنج 
سرویس پیامکی راه اندازی شده بود که مشتریان 

می توانند با ارسال اعداد زیر از امکانات آن بهره مند 
شوند. 

ارس��ال عدد 1: دریافت رتبه و امتیاز مشتری در 
جشنواره آوای ایران زمین )زمان جشنواره به پایان 

رسیده است(،
ارس��ال عدد 2: دریافت شناس��ه ش��بای تمامی 

حساب های شما در بانک ایران زمین،
ارس��ال عدد 3: دریافت ن��ام کاربری و کلمه عبور 

باشگاه مشتریان بانک ایران زمین،
ارسال ش��ماره ضمانت نامه: استعلام آنی ضمانت 

نامه های بانک ایران زمین،
ارسال ش��ماره تلفن همراه: استعلام شماره کارت  
ایران زمین جهت انجام عملیات انتقال وجه کارت 

به کارت،
گفتنی است؛ بانک ایران زمین در راستای برنامه 
های توسعه ای بانکداری الکترونیک تلاش می کند 
با استفاده از آخرین فناوری ها، محیط این اقدام را 
جهت مشتریان بانک در حوزه مبادلات الکترونیکی 

فراهم سازد.

برنامه کاربردی موبایل بانک پارسیان، گام جدیدی 
در جهت دستیابی به اهداف بانک در زمینه بانکداری 
موبایل و ارائه خدمات اطلاع رسانی نوین به مشتریان 
است.این برنامه که قابل نصب روی کلیه گوشی های 
موبایل در برگیرنده فن آوری جاوا، گوش��ی های با 
 Apple و گوشی های Android سیستم عامل
با سیس��تم عامل IOS می باشد، به منظور رفاه و 
آس��ایش بیشتر مشتریان در اس��تفاده از خدمات 
سیستم پرسش و پاسخ بانک پارسیان )SOD( در 

نظر گرفته شده است. 
به این ترتیب که مشتری با دریافت نسخه جاوا برنامه 
PMB یا نسخه Android یا نسخه IOS و نصب 
آن روی گوشی موبایل خود، می تواند بدون نیاز به 
ارسال پیامهای کوتاه تقاضا به صورت دستی و تنها 
با انتخاب منوی مربوطه از روی گوشی خود، از کلیه 
خدمات خاص و عام سیستم PMB استفاده نموده 
و از جزئیات فعالیت های بانکی حساب خود بدون 

نیاز به مراجعه به ش��عبه مطلع شود. همچنین 
امکان تب��ادل اطلاعات در بس��تر GPRS هم 
فراهم شده اس��ت. در نگارش های بعدی برنامه 
همراه بانک پارسیان امکانات بیشتری پیش بینی 

شده است.



استفاده از ابزارهای نوین بانکی عامل رضایتمندی مردم از بانک شهررونمایی از نسخه جدید سامانه BIB بانک صادرات

ساماندهی تراکنش های الکترونیک غیرواقعی در بانک ملی 
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بانک صادرات ایران به منظور پاسخگویی مطلوب تر به نیاز مشتریان، ضمن 
ارتق��اء خدمات قابل ارائه به گروه های خاص از طریق س��امانه بانکداری 
اینترنتی ویژه اشخاص حقوقی و حقیقی مشترک )BIB( از نسخه جدید 

این سامانه رونمایی کرد.
این بانک به منظور افزایش سطح دسترسی هموطنان به خدمات متنوع، 
سریع و آسان که از طریق بسترهای اینترنتی ارائه می گردد. امکان فعال 
سازی کاربران توسط مدیر تراکنش و اطلاع رسانی به کاربران در خصوص 
تعداد و جمع مبالغ در انتظار امضاء هنگام ورود  به سامانه را به قابلیت های 

این سامانه افزوده است. 
این گزارش می افزاید: این بانک برای پاسخگویی به نیاز فعالان اقتصادی 
و بازرگانان س��امانه اینترنت بانک ویژه حساب های حقوقی و مشت�رک 
Business Internet Banking را از س��ال گذش��ته عملیاتی نموده 
که طی آن مش��تریانی که دارای حساب حقوقی و یا مشترک اند )مانند 
ش����رکت ها، س��ازمانها و...( می توانند از خدمات بانکی متنوع بر بستر 

اینترنت بهره مند شوند. 
تراکنش های مالی این سامانه مبتنی بر چند امضاء بوده و امض��اء داران 
می توانند با توجه به شرایط برداشتی که در شعبه تعریف می شود امکان 

انجام تراکنش مالی در سامانه BIB را پیدا کنند.
گفتنی اس��ت؛ این بانک در جهت تس��ریع و افزای��ش ضریب اطمینان 
مشتریان امکان معرفی مدیر تراکنش را برای مشتریان فراهم نموده است 
که بر اساس این قابلیت شخص حقوقی می تواند ضمن معرفی فرد مورد 
نظر به عنوان» مدیر تراکنش« به بانک این امکان را فراهم نماید که مدیر 
تراکنش با استفاده از دستگاه رمزیاب مخصوص خودکلیه تراکنش های 
مالی حساب مورد نظر را از طریق اینترنت بانک تعریف و مدیریت نماید 
که این عملیات برای صاحبان امضاء قابل دریافت و نمایش است. به طوری 
که هر تراکنش مالی ثبت شده از سوی مدیر تراکنش، پس از ایجاد برای 

امضاداران تعیین شده توسط وی ارسال می گردد.
تعیین امضا کنندگان تراکنش توس��ط مدیر، مطابق با ش��رایط برداشت 
الکترونیکی مش��خص شده در هنگام تقاضای عضویت در سامانه صورت 
می پذیرد. سپس صاحبان امضاء تعیین شده با استفاده از دستگاه رمزیاب 
مربوط به خود وارد س��امانه ش��ده و در بخش » تراکنش های در انتظار« 

نسبت به تأیید یا رد تراکنش اقدام می نمایند.
سامانه با کنترل تأییدهای انجام شده توسط امضاداران، به محض تحقق 
ش��رایط تعیین شده توس��ط مدیر، تراکنش مالی را انجام می دهد. برای 
حساب های مش��ترک نیازی به معرفی مدیر تراکنش نبوده و هر یک از 
شرکاء می توانند بر روی حساب تراکنش مالی تعریف نمایند، لیکن فرآیند 
تأیید تراکنش ایجاد شده توسط شرکاء مشابه حساب های اشخاص حقوقی 
بوده و انجام تراکنش مزبور منوط به تحقق ش��رایط برداشت الکترونیکی 

تعریف شده به هنگام تقاضای عضویت در سامانه می باشد.

عضو شورای اسلامی شهر تهران با بیان این که 
بانک شهر در میان همه بانک های کشور موفق 
عمل کرده است، گفت: امروز هر بانکی با شتاب 
بیشتری به سمت به روز شدن برود و از ابزاری 
نوین مانند پیش��خوان ش��هرنت استفاده کند، 
رضایتمندی بیش��تری از سوی مردم به دست 

خواهد آورد.
غلامرضا انصاری با انتقاد از وضعیت سیس��تم 
بانکی کشور به نسبت سیستم های بانکی دنیا، 
گفت: هر بانک یا موسس��ه مالی که در شرایط 
اقتصادی فعلی کشور در امور مختلف بانکداری 
الکترونی��ک ورود کن��د، می تواند رضایتمندی 
بیشتری را در میان مخاطبان خود داشته باشد.

انصاری، تصریح کرد: بانکی که بتواند با امکانات 
کنون��ی اقتص��ادی کاملاً به روز عم��ل کند، از 
توفیقات بیشتری برخوردار می شود که در میان 
بانک های دولتی و غیردولتی، بانک شهر توانسته 

موفق عمل کند.
وی خاطرنش��ان کرد: نکته برجس��ته دیگر در 
کارنامه بانک شهر ورود این بانک به پروژه های 
عمرانی است که این اقدام بسیار مثبت و سازنده  

اس��ت و به هر میزان که مداخله و مش��ارکت 
مال��ی در طرح های تولیدی، عمرانی و مولد و 
اشتغال زا با شرایط به روز از سوی بانکی شاهد 
باشیم، می توانیم به توفیق آن بانک در آینده 

امیدوار باشیم.
عضو ش��ورای اسلامی ش��هر تهران، در ادامه 
عنوان کرد: هدایت منابع از سوی بانک شهر در 
امور تولیدی، زیربنایی و مولد، نقطه پیشرفت 

این بانک در آینده نزدیک است.  
وی با اش��اره به افزایش س��رمایه بانک شهر 
در س��ال  ۹5، اف��زود: ای��ن افزایش س��رمایه 
نتیجه اعتم��اد مردم به ای��ن بانک در جهت 

سپرده گذاری است.

با انجام پاره ای تدابیر توسط بانک ملی ایران در 
خصوص تراکنش های شتابی پرداخت قبوض 
و خرید ش��ارژ، حجم زی��ادی از تراکنش های 
الکترونیک غیرواقعی ای��ن بانک کاهش یافته 

است.
به گزارش روابط عمومی بانک ملی ایران، کاهش 
تراکنش های الکترونیک غیرواقعی زمینه س��از 
کاهش هزینه ه��ای مربوطه و افزایش کارایی و 
کیفیت خدمات بانکداری الکترونیک بانک ملی 

ایران شده است. 
پرداخت قبوض و خرید شارژ از طریق پایانه های 
فروش،خودپردازه��ا و درگاه های اینترنتی برای 
دارندگان کارت های بانکی بدون پرداخت هزینه 
صورت می گیرد و همین موضوع باعث شده بود 
برخی دارندگان کارت های بانک ملی از طریق 
درگاه س��ایر بانک ها به ص��ورت انبوه، تقاضای 
خرید ش��ارژ و پرداخت قبوض داش��ته باشند 
که ب��ا توجه به کارمزده��ای پرداختی بانک ها 

به ش��رکت های ارائه دهنده خدمات پرداخت 
)PSP(، هزینه های زیادی در این موارد برای 

بانک  ملی ایران ایجاد می شد. 
بر این اس��اس علاوه بر اعمال س��قف روزانه 
حداکثر 10 تراکنش شتابی پرداخت قبض یا 
خرید شارژ بر روی کارت های بانک ملی ایران 
که از اواخر بهمن ماه س��ال گذش��ته صورت 
گرفته بود، سقف حداکثر ۹0 تراکنش شتابی 
پرداخت قبض یا خرید شارژ به صورت ماهانه 
بر روی کارت های بانک ملی ایران نیز اعمال 

شده است. 
اج��رای این ام��ر با توج��ه به بررس��ی های 
کارشناسی صورت گرفته است که به صورت 
معمول یک ش��خص به بیش از 10 بار خرید 
ش��ارژ یا پرداخت قبض در روز نیاز نداش��ته 
و با توج��ه به هزینه  ب��الای تراکنش ها برای 
بانک ها و با عنایت به هدف بانک برای ارتقای 
خدمات رسانی به مشتریان از محل کاهش این 
هزینه ها، ادامه ش��یوه قبلی به دور از انصاف و 

عدالت بود. 
در عین حال امکان پرداخت نامحدود قبوض 
و خرید ش��ارژ از طریق خودپردازها و سامانه  
سبای بانک ملی ایران وجود دارد و این امکان 
ب��زودی در جدیدترین س��امانه اینترنتی این 

بانک )بام( نیز فعال خواهد شد.
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الکترونیک

پرداخت آسان هزینه های قبوض مشترکان برق از طریق درگاه های پست بانک 

حذف کاغذ از مکاتبات اداری بانک ایران زمین

خدمات بدون کارت خودپردازهای بانک سینا

افزایش سقف انتقال وجه در سامانه های 
غیر شعبه ای بانک سینا

برگزاری جلسه کمیسیون کارت  بانک ها در سال 95 

نخستین جلسه کمیس��یون کارت  بانک ها در سال ۹5 برگزار شد و 
اتصال به شبکه هاي پرداخت بین المللي در دستور کار قرار گرفت.

به گزارش روابط عمومي بانک اقتصادنوین، در ابتداي این جلسه علي 
کبیري، رئیس کمیس��یون کارت بانک ها، گزارشي از اقدامات انجام 
شده توسط این کمیسیون در ماه هاي گذشته، به ویژه تعاملات صورت 
گرفته با اداره نظام هاي پرداخت بانک مرکزي جهت توسعه همکاري 

و ارائه نظرات کارشناسي ارائه کرد.
وی در ادامه خواس��تار تعامل بیش��تر بانک ها در کسب و به اشتراک 
گذاش��تن دانش موضوعات و مسائل روز نظام هاي پرداخت همچون 

کارت اعتباري و اتصال به سیستم هاي بین المللي پرداخت شد. 
وی همچنین درخواست کرد تا کارگروه هاي کمیسیون با بررسي هاي 
کارشناس��ي دقیق، نقش موثرتري در مش��ارکت در تصمیم سازي و 

سیاست گذاري در صنعت نظام هاي پرداخت ایفا کنند.
در ادامه، موضوعات دس��تور کار جلس��ه مطرح، و حاض��ران به ارائه 
دیدگاه هاي خود پرداختند. همچنین در این جلسه 2 کارگروه جدید 
»کارت اعتب��اري« و »ارتباط با ش��بکه هاي بین المللي پرداخت« به 
کارگروه هاي قبلي کمیسیون- کارگروه کارت و ابزارهاي پرداخت - 

اضافه و اعضاي آنها انتخاب شدند.
در پایان جلسه با پیشنهاد رئیس کمیسیون و موافقت اعضاء، کمال 
نیک س��یرت از بانک اقتصادنوین، به عنوان دبیر کمیس��یون کارت 

بانک ها انتخاب و معرفي شد.

در راستای توسعه و گس��ترش خدمات بانکداری الکترونیک، سقف 
انتقال وجه بانکی روزانه در س��امانه های غیرش��عبه ای بانک سینا 

افزایش می یابد.
به گزارش روابط عمومی بانک سینا، با تمهیدات اندیشیده شده و در 
راس��تای جلب رضایت هموطنان، سقف انتقال وجه بانکی روزانه در 
بسترهای غیرشعبه ای شامل خودپرداز، اینترنت و کیوسک بانکی به 

۹0 میلیون ریال افزایش می یابد.
درحال حاضر س��قف انتقال وجه از حساب افراد در روز با استفاده از 
این سه سامانه مبلغ 30 میلیون ریال است که با امکان جدید، مجموع 
س��قف انتقال وجه از این سه بستر به مبلغ ۹0 میلیون ریال در روز 
خواهد رسید که در انجام فعالیت های روزمره و خدمات بانکی مورد 
نی��از هموطنان از جمله خرید و پرداخت ها اقدام و کمک موثری به 

شمار می رود.

براس��اس تفاهم نامه منعقده بین پست بانک ایران و 
شرکت توزیع برق استان تهران، هزینه های قبوض 
مش��ترکان این ش��رکت به س��هولت و ب��ه صورت 
ش��بانه روزی از طریق درگاه ه��ای الکترونیکی قابل 
پرداخت می باشد.به گزارش روابط عمومی پست بانک 
ایران، براین اساس مشترکان این شرکت می توانند 
بوسیله کارت های بانکی عضو شبکه شتاب از طریق 
 ،)ATM(سامانه تلفنبانک، دستگاه های خودپرداز
وب کیوس��ک و کارتخ��وان )POS( و همچنین با 
کارت های پس��ت بانک ایران از طریق اینترنت بانک 
و دستگاه های پایانه ش��عب )PinPad( این بانک 
هزینه های قبوض خود را پرداخت نمایند.هزینه های 
قبوض مصرفی مشترکان تمامی شرکت های خدماتی 
اعم از؛ گاز، آب، تلفن ثابت و همراه و جرائم راهنمائی 
و رانندگ��ی در سراس��ر کش��ور و همچنین قبوض 

عوارض ش��هرداری در ته��ران از طریق درگاه 
های الکترونیکی پست بانک ایران و باجه های 
نمایندگ��ی خدم��ات بانکی ای��ن بانک قابل 
دریافت است.گفتنی اس��ت؛ تمامی عملیات 
خرید بوسیله کارت های پس��ت بانک ایران از 

طریق درگاه های پذیرنده قابل انجام می باشد.

بانک ایران زمین در راستای احترام به منابع طبیعی، 
اجرای مسئولیت اجتماعی در حوزه محیط زیست 
و سرعت بخشیدن به پیگیری امور اداری با تکمیل 
فرایند اتوماسیون، کاغذ را از مکاتبات اداری خود 
حذف کرد.به گ��زارش روابط عمومی بانک ایران 
زمین، طی مراس��م با حضور مدیرعامل، اعضای 
هیات مدیره و مدیران ستادی این بانک، از سیستم 
اتوماس��یون اداری پیشرفته بدون کاغذ رو نمایی 
شد.بر همین اس��اس با اجرای کامل اتوماسیون، 
کاغ��ذ از مکاتبات اداری بانک ایران زمین حذف و 
نامه نگاری ها به شکل مکانیزه انجام خواهد شد.  
در این مراس��م عبدالمجید پورسعید، مدیرعامل 
بانک ایران زمین با اشاره به اهمیت اجرای صحیح 
و کامل اتوماسیون اداری در پیشبرد اهداف سازمان 
اظهار داشت: امروز موسسه یا سازمانی وجود ندارد 
که بتواند بدون اجرای اتوماسیون اداری امور جاری 

خود را با سرعت و دقت مناسب انجام دهد.
پورسعید در بخش دیگری از سخنان خود با تاکید 

بر ض��رورت حذف کاغذ در راس��تای حفاظت از 
محیط زیست، گفت: اگر دقت کنید روزانه مقادیر 
زیادی کاغذ در مکاتبات اداری به هدر می رود، که 
در صورت حذف آن می توانی��م از مرگ درختان 
و محیط زیس��ت جلوگیری کنیم.در ادامه هادی 
قدیمی، عضو هیات مدیره و معاونت برنامه ریزی 
و سرمایه انسانی بانک ایران زمین با تاکید بر شعار 
»برای زندگی همی��ن یک زمین را داریم« گفت: 
رسالتی که در حوزه محیط زیست برعهده ماست، 
ما را بر آن داش��ته اس��ت تا با اجرای صحیح این 
سیستم گام موثری در فرهنگ سازی حفاظت از 
محیط زیست و درختان برداریم.قدیمی همچنین 
از مدیریت های مختلف درخواست کرد با نظارت 
بر اجرای درس��ت این نرم افزار روند حذف کاغذ 
در اداره خودش��ان را تس��ریع کنن��د.در پایان با 
پیش نمایش این نرم افزار توسط شرکت مجری، 
مدیران با نح��وه عملکرد و بخش های جدید آن 

آشنا شدند.

به منظور تسهیل و تسریع در روند فعالیت بانکی 
هموطن��ان، ارائ��ه خدمات ب��دون کارت از طریق 
خودپردازهای بانک سینا فراهم شده است.به گزارش 
روابط عمومی بانک س��ینا، با تمهیدات اندیشیده 
ش��ده، هموطنان می توانند برخی از فعالیت های 
مورد نیاز و ضروری خود را از طریق دستگاه های 
خودپرداز این بانک به انجام برسانند.استعلام قبض، 
اعلام کد شبا و مسدودی کارت از جمله خدماتی 
است که در حال حاضر از طریق خودپردازهای بانک 
سینا به مش��تریان این بانک ارائه می شود. امکان 

برداش��ت وجه بدون کارت از خودپردازهای بانک 
سینا نیز از جمله اقدامات دیگری است که مقدمات 
آن در حال پیگیری است و در آینده نزدیک به بهره 
برداری خواهد رسید.همچنین با استفاده از دستگاه 
های خودپرداز بانک س��ینا عملیات متعدد بانکی 
دیگری قابل انجام اس��ت که از آن جمله می توان 
به انواع انتقال وجه همچون انتقال وجه سه جانبه 
شتابی، پرداخت قبض، خرید شارژ، مسدود نمودن 
کارت های بانک س��ینا، دریافت رمز دوم، پرداخت 

اقساط تسهیلات و مانند آن اشاره کرد.
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اجرای طرح بانک یار الکترونیک در شعب بانک شهربانک صادرات ایران از نسخه جدید همراه بانک رونمایی کرد

بانک ملی ایران از سامانه املاک تملیکی رونمایی کرد

بانکداری
الکترونیک

بان��ک ص��ادرات ای��ران 
ب��ه منظور پاس��خگویی 
مطل��وب ت��ر ب��ه نی��از 
مشتریان از نسخه جدید 
همراه بانک ویژه دستگاه 
های دارای سیستم عامل 

IOS رونمایی کرد.
به گزارش سیتنا به نقل از روابط عمومی بانک صادرات ایران، این بانک 
در جه��ت افزایش رضایت مندی بی��ش از پیش و کاهش هزینه های  
مش��تریان ارتقاء کمی و کیفی سطح خدمات الکترونیکی را در دستور 
کارقرارداده است. بر این اساس نسبت به طراحی و ارتقاء خدمات قابل 
ارائه از طریق س��امانه همراه بانک اقدام و نسخه ۹/4 سامانه مذکور را 
که مخصوص دس��تگاه های با سیس��تم عامل IOS است را روانه بازار 
ساخت. در نسخه جدید علاوه بر حفظ قابلیت و توانمندی های جدید 
امکان جس��تجوی ش��عب و ورود به نرم افزار با استفاده از اثر انگشت 
)برای دستگاه هایی که قابلیت تعریف و استفاده از اثر انگشت در آنها 

وجود دارد( فراهم شده است.
ای��ن گزارش می افزاید هموطنان می توانند با مراجعه به وب س��ایت 
این بانک به نشانی www.bsi.ir به برنامه مذکور دسترسی و اقدام به 

نصب آن بر روی گوشی های تلفن همراه نمایند.
بر اس��اس این گزارش خدماتی از قبیل اطلاع از مانده حساب، انتقال 
وجه حسابهای سپهری، پرداخت اقساط، پرداخت قبوض، خرید شارژ 
س��یم کارتهای اعتباری تلفن همراه، انتقال وجه بین بانکی، پرداخت 
اقس��اط تس��هیلات بین بانکی از طریق س��امانه پایا، دریافت مانده و 
گ��ردش کارت بانکهای عضو ش��تاب، انتقال کارت ب��ه کارت داخلی، 
پرداخت اقساط تسهیلات خود و سایرین در بانک صادرات ایران را به 
مشتریان ارایه می دهد.گفتنی است خدمات نوین این بانک با استقبال 
گس��ترده هموطنان هم��راه بوده به گونه ای که تع��داد تراکنش های 
سامانه همراه بانک در پایان خرداد ماه حدود ۹0 درصد رشد را نسبت 
به مقطع زمانی مش��ابه در س��ال ۹4، نش��ان می دهد که این میزان 
افزایش ناشی از تنوع خدمات و رضایت کاربران از خدمات این سامانه 

می باشد.

سرپرست معاونت شعب و بازاریابی بانک شهر 
از اجرای آزمایش��ی طرح بانکیار الکترونیک در 

برخی شعب این بانک خبر داد.
به گزارش سیتنا، محمد کیایی با بیان این که 
گسترش استفاده از خدمات بانکداری نوین مانند 
اینترنت بانک و موبایل بانک، یکی از اهداف مهم 
بانک ش��هر در حوزه ارائه خدمات به مشتریان 
است، گفت: آشنایی مشتریان بانک با خدمات 
بانکداری نوین و ترویج استفاده از این خدمات در 
میان آنها در میان مدت و بلند مدت منافع زیادی 
خواهد داش��ت.وی افزود: در خصوص توس��عه 
این خدمات، ط��رح بانکیار الکترونیک با هدف 
گس��ترش و بالا بردن س��طح کیفیت آموزش 
ش��هروندان و اطلاع رس��انی در م��ورد مزایای 
بانکداری الکترونیک در برخی شعب بانک شهر 
اجرایی شد.کیایی، خاطرنشان کرد: تلاش برای 
تغییر رفتار مشتریان و مهم تر از آن تغییر نگرش 
آنان به منظور س��وق دادن مشتریان به سمت 
استفاده از امکانات بانکداری الکترونیک، از بین 
ب��ردن مقاومت ذاتی تکنولوژیکی مش��تریان و 
نیز رفع مش��کلات کم تجربه بودن آنان در این 
زمینه، فعال کردن مشتریان در استفاده بیشتر از 
خدمات الکترونیکی بانک و استفاده از کانال های 
غیرحضوری دریافت خدم��ات، از دیگر اهداف 

اجرای این طرح است.
سرپرس��ت معاون��ت ش��عب و بازاریابی بانک 
ش��هر، آگاه کردن مشتریان از مسائل امنیتی و 
استانداردهای رعایت شده از سوی بانک، برای 
افزایش سطح آگاهی عمومی آنها از بعُد امنیتی 
را از دیگر محورهای این طرح دانست و افزود: با 
اجرای این طرح مش��تریان به این باور خواهند 
رسید که کار با سرویس های مختلف بانکداری 

الکترونیک، ساده و آسان است و کارایی آنها را 
افزایش می دهد.

محمد کیای��ی، عنوان ک��رد: در حال حاضر، 
ط��رح بانکی��ار الکترونیک در ش��عب میدان 
فردوس��ی، میدان قدس، ش��هرری، پاکنژاد و 
فلکه دوم تهرانپارس، آغاز شده است.به گفته 
وی، بر اساس این طرح، بانکیاران الکترونیک 
موظف خواهن��د بود تا به مش��تریان خوش 
آمدگویی کرده، از نیازهای آنان مطلع ش��وند 
و به سئوالاتش��ان در خصوص خدمات بانکی 
یا محصول خ��اص و بانک��داری الکترونیک، 
پاسخ دهند.این مدیر بانک شهر مطرح کرد: 
آم��وزش نحوه اس��تفاده از خدمات بانکداری 
الکترونیکی شامل اینترنت بانک و موبایل بانک ، 
معرفی محصولات بانکی که س��بب تسهیل 
در امر دریافت خدمات مش��تریان می شود از 
طریق توزیع و توضیح بروش��ورها و کمک به 
فرآیند دریافت و راه اندازی خدمات بانکداری 
الکترونیک برای مشتریان مانند نصب نرم افزار 
موبایل بان��ک و ...، از دیگ��ر وظایف بانکیاران 
است.وی با تاکید بر اهمیت اجرای این طرح، 
تصری��ح ک��رد: ایجاد فرصت ه��ای جدید به 
منظور گسترش دید و مشتری مداری بانک، 
معرفی خدمات بانکی جدید به مش��تریان، 
تبلیغ خدم��ات بانکی از طریق مش��تریان، 
جمع آوری اطلاعات و خواسته های مشتریان 
بدون هزینه، افزایش درآمدها و س��ودآوری 
بانک، کاهش هزینه ها در جذب و نگهداشت 
مش��تری و دس��تیابی به بهترین عملکرد و 
بالاترین کیفیت خدمات برای مش��تریان، از 
جمله فوایدی اس��ت که با اجرای این طرح، 

محقق خواهد شد.

با هدف ساماندهی، مدیریت بهینه و شفاف سازی عملکرد بانک در زمینه املاک تملیکی، 
سامانه الکترونیکی املاک تملیکی بانک ملی ایران )سات( رونمایی شد.

آئین رونمایی و همایش آموزش��ی سامانه املاک تملیکی با حضور برات کریمی، عضو 
هیأت مدیره و محمود شایان، معاونت امور پشتیبانی و تعدادی از مدیران امور ، روسای 

ادارات مرکزی و مسئولان ادارات امور شعب بانک ملی برگزار شد. 
برات کریمی، عضو هیأت مدیره بانک ملی در این مراس��م اظهار داش��ت : بانک ملی 
ایران یک بنگاه اقتصادی مهم در سطح کشور و منطقه است که مدیریت بهینه آن در 
حوزه های مختلف نیازمند تلاش فراوان مدیران و کارکنان مجموعه می باش��د، که خدا 
را شکر افراد بزرگی در سطح بانک داریم که توسط آنها می توانیم موفقیت های بیشتری 
به دست آوریم. وی در ادامه با ذکر اینکه هزینه ها چالش  بزرگی برای موسسات مالی و 
اعتباری هستند گفت: یک بنگاه مالی و اعتباری باید درآمد زا بوده و به دنبال راهکارهایی 
برای کاهش هزینه ها باشد. باید به سمتی برویم که هزینه های اصلی بانک را شناسایی 
کنیم. یکی از این هزینه ها در حوزه ساختمان و املاک تملیکی است که ضروری است 
کاهش یابد لذا ایجاد سامانه ای که بتواند آمار صحیح و دقیقی به مدیران برای ساماندهی 

و برنامه ریزی بهتر بدهد، لازم و ضروری بود. 
وی در پایان ضمن تاکید بر اینکه باید به واحدهای تولیدی و اقتصادی کمک کرد گفت: 
بانک ملی ایران به دنبال آن اس��ت تا با فروش ، مشارکت و انعقاد عقد اجاره به شرط 
تملیک به واحدهای اقتصادی کمک نماید تا بتوانند با اشتغال زایی به رونق اقتصادی و 

رضایتمندی هموطنان کمک کنند . 
در ادامه محمود شایان، معاونت امور پشتیبانی بانک ملی با اشاره به قدمت 88 ساله 
بانک ملی ایران و حضور نقش آفرین در اقتصاد کشور گفت: برای پرهیز از خام فروشی 
املاک تملیکی و جلوگیری از کاهش ارزش دارایی های بانک، نیازمند سامانه ای بودیم 
که بتوانیم این فرایند را مدیریت و س��اماندهی کنیم. ایج��اد ارزش افزوده در املاک 
تملیکی یکی از راهکارهای بهبود وضعیت ترازنامه و در نهایت ارائه تس��هیلات و رفع 

موانع تولید است. 
وی با بیان اینکه عدم وصول تسهیلات طی یک فرایند باعث بالا رفتن املاک تملیکی 
می شود و از طرف دیگر بانک مکلف است این املاک مازاد را به فروش برساند گفت: 
یکی از راه های رونق بخشیدن به اقتصاد، اشتغال زایی و خارج شدن از رکود ، ساماندهی 
املاک و از جمله انعقاد عقد اجاره به شرط تملیک 2 یا 5 ساله است که می توانیم املاک 

را به چرخه فعالیت موثر و مفید برگردانیم. 
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رئیس هیات مدیره و مدیرعامل شرکت ارتباطات زیرساخت:

از 630 میلیارد تومان درآمد سالیانه به نفع کاربران اینترنت صرف نظر کردیم
 امیدوارم فرآیند مخروطی کاهش قیمت اینترنت همچنان ادامه یابد

گفتگوی
ویژه

وظایف کمی شبکه با توجه به سیاست های اقتصاد مقاومتی در شبکه ملی اطلاعات به سرانجام رسیده است

   در زمـان تصـدی مسـوولیت شـرکت ارتباطات 
زیرساخت توسـط جنابعالی چه پروژه هایی نیمه کاره 
و چه پروژه هایی در حال اجرا بود و اولویت شـما برای 
اجرای پروژه های آتی شـرکت ارتباطات زیرساخت بر 

چه محورهایی قرار گرفته است؟
ش��رکت ارتباطات زیرساخت در سال 13۹2 در رابطه با مصوبه ای که 
مجل��س محترم ارائه کرد تا اعتب��ارات درآمدی حوزه ICT در همین 
ح��وزه هزینه ش��ود، زمینه ای به وجود آورد ت��ا در حرکتی انفجاری، 
س��ال ها عقب ماندگی در این حوزه را جبران کند. مهمترین مقوله ای 
که در این بخش وجود داشت شبکه ملی اطلاعات بود و در راستای این 
پروژه نقش ش��رکت ما به عنوان شبکه مادر مخابراتی بسیار نمود پیدا 
می کرد. شبکه زیرساخت شبکه ای مبتنی بر صوت طراحی شده بود 
و پیکربندی شبکه و تکنولوژی نیز مبتنی بر همین نوع ارتباطات شکل 

مدیریت فضای حقیقی و مجازی باید تابع قوانین و ضوابط حاکمیت باشد

رعایت اصول حاکمیت برای ما اصل است
در عصر روزی تابستانی در مردادماه 9۵ مهمان مدیر جوان، مطلع و خوشفکر شرکت 
ارتباطات زیرساخت بودیم، که اگرچه در سال های اخیر با حضور در هیات مدیره این 
شرکت توانسته برای آینده برنامه ریزی کند، ولی از زمان کوتاه تصدی مدیریت عالی 
شرکت ارتباطات زیرساخت اقدامات موثری برای کاهش قیمت اینترنت، شفاف سازی 

ارائه خدمات و کیفی سازی سرویس انجام داده است. او همچنین با اعتقاد به لزوم اجرای 
هر چه سریع تر شبکه ملی اطلاعات، با سرعت بخش�یدن به روند اجرای پروژه های 
زیرساختی شرکت تحت مدیریتش توانسته بستر ارائه سرویس در این شبکه را فراهم 

کند و به وعده راه اندازی شبکه ملی اطلاعات پس از سال ها، عینیت بخشد. 

تنی چند از دس�ت اندرکاران ماهنامه نس�ل چهارم در دیدار با مهندس محمد جواد آذری جهرمی، 
معاون وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات، مدیرعامل و رئیس هیات مدیره شرکت ارتباطات زیرساخت 
گزارش�ی از عملکرد ماهنامه نسل چهارم در ۱٠ شماره منتشر شده از آن ارائه کردند و به اختصاص 
ضریب کیفی ٧۲ توسط معاونت امور مطبوعاتی وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی به این ماهنامه تاکید 
کردند که مهندس جهرمی ضمن ابزار خرسندی از اختصاص جایگاه مطلوب این رسانه در میان سایر 
رسانه ها به رسالت رسانه های تخصصی و مخصوصا رسانه های حوزه فناوری اطلاعات و ارتباطات تاکید 
کرد و خاطرنشان ساخت که رسانه های تخصصی باید به صورت خاص تر موضوعات مرتبط با حوزه را 
بررسی کرده و تحلیل های دقیق تری از وقایع حوزه ارائه دهند و بتوانند افقی را روشن کنند تا مدیران 
نیز در اتاق شیشه ای خود را پاسخگوی مردم و رسانه ها ببینند و اگر خطا و اشتباهی توسط مدیران 
رخ می دهد رسانه ها شرایطی فراهم کنند تا زمینه اصلاح و جبران آن خطاها توسط مدیران پیش آید 

تا در نهایت همه بخش از شرایط به وجود آمده بهره مند شوند.

در ادامه گفت وگوی ویژه ماهنامه نسل چهارم با راس هرم مدیریتی شرکت ارتباطات زیرساخت را که در 
دو محور اقدامات و برنامه های شرکت ارتباطات زیرساخت و دیدگاه مدیریتی عالی ترین مقام زیرساختی 
ح�وزه ارتباط�ات در خصوص مباحث جاری و روز حوزه فاوای کش�ور تدوین ش�ده اس�ت را بخوانید. 
گفت وگویی که با تسلط کامل جواد جهرمی در خصوص امور جاری شرکت تحت مدیریتش و همچنین 
دیدگاه های مستدل وی در خصوص مباحث حاکمیتی حوزه ارتباطات همراه بود؛ گویی که او سال هاست 

در نظریه پردازی حوزه ICT تحقیق و بررسی کرده است.

گرفته بود، اما با اتفاقات رخ داده در حوزه فناوری اطلاعات و ارتباطات، 
زیرساخت های شرکت ارتباطات زیرساخت تغییر ساختار نداده بود و 
نیاز به تغییر س��اختار داش��ت، لذا از سال ۹2 اقدامات سنگینی شروع 
ش��د. یک پ��روژه جدی به عنوان نور یک ب��رای اضافه کردن 13 هزار 
کیلومتر فیبرنوری به شبکه فعلی تعریف شد که در حال حاضر به اتمام 
رسیده است. پروژه دوم در ادامه نور یک، نور دو بود برای اضافه کردن 
10 هزار کیلومتر فیبرنوری به شبکه فعلی زیرساخت که بنابر آخرین 
گزارش های دریافتی علی رغم اینکه 5 تا 6 ماه از طول عمر این پروژه 
بیشتر نمی گذرد، بالغ بر 2 هزار کیلومتر فیبر کشیده شده و مابقی 8 

هزارکیلومتر نیز برای بهبود شبکه مادر مخابراتی در حال اجراست. 
در حوزه توس��عه ش��بکه انتقال، پروژه های فجر ی��ک و فجر دو اجرا 
ش��ده است، که ظرفیت شبکه انتقال کشور در لایه دو را افزایش قابل 
توجهی داده اس��ت. در راس��تای شبکه IP در سال ۹2 ظرفیت شبکه 
624 گیگابیت در ثانیه بوده اس��ت که این عدد با پروژه های تجمیع، 
تلاش و امثالهم به 4 ترابیت در ثانیه رسید که توانسته است به شبکه 

داخلی کشور ما افزایش قابل توجهی بدهد. 
همچنین پروژه تدبیر را داش��تیم که بنا بوده است که ظرفیت ما را از 
4 به 10 ترابیت در ثانیه برس��اند که این پروژه هم مناقصه اش برگزار 
ش��ده و برنده اش نیز مشخص شده است، تجهیزات وارد ایران شده و 
درح��ال اقدام برای راه اندازی و نصب آن هس��تیم که امیدواریم طبق 
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زمانبدی تا پایان س��ال ۹5 به بهره برداری برس��د و در اختیار شرکت 
های فناوری اطلاعات قرار گیرد و بتواند نیاز رو به رشد سرویس های 

داخلی را برطرف کند. 
در حوزه ترانزیت هم پروژه EPEG را داش��تیم که تعهد بین المللی 
ما بوده اس��ت. بنا بوده 3.2 ترابیت ظرفیت در مسیر بین المللی ایجاد 
ش��ود که در این پروژه تا کنون 250 گیگ زیربار رفته اس��ت و تقریبا 
3 ترا از آن نصب نش��ده که تجهیزاتش وارد کش��ور شده و امیدواریم 
این پروژه هم تا پایان س��ال به حداکثر بهره برداری برس��د تا شاهراه 
ارتباطی جنوب به ش��مال کش��ور که مدت های زیادی متوقف مانده 
است، اجرایی شود و بتوانیم این ظرفیت را زیر بار ببریم. البته ما پروژه 
های متعددی داش��ته ایم که تمام ش��ده است که بنده پروژه های در 

دست اجرای جدی را مطرح کردم. 

   یکی از مباحث اصلی که از گذشته تاکنون مورد نظر 
بوده و هسـت، در خصوص واردات پهنای باند و انحصار 
شرکت ارتباطات زیرساخت در این بخش است، آیا شما 
به وجود این انحصار اعتقاد دارید و برای برداشـتن این 

انحصار چه پیشنهادی مطرح می فرمایید. 
ما نخست در خصوص این انحصار ریشه یابی کنیم و این که چه شده 
است که این انحصار به وجود آمده است؟ ذاتا در بازار IT انحصار فرآیند 
خوبی نیس��ت و الزاما انحصار در هیچ حوزه ای مناس��ب نیست. چون 
اگر هم مسائل قیمتی مورد نظر نباشد رقابت باعث افزایش کیفیت می 
ش��ود و این یک واقعیت است، اما بنا بر ضوابط اجرایی اصل 44 قانون 
اساس��ی زمانی که مخابرات خصوصی ش��د، شبکه مادر مخابراتی نگه 
داش��ته شد و اختیار آن به شرکت ارتباطات زیرساخت داده شد و این 
اصل قانونی باعث ایجاد این انحصار ش��د که ما در اصل ش��کل گیری 
آن بی تقصیریم و طبیعتا قانون این انحصار را به وجود آورده اس��ت و 
این مس��وولیت و چارچوب واگذار شده به شرکت ارتباطات زیرساخت 
بر مبنای قانون است. شاید بتوان ایرادی که در این زمینه مطرح کرد 
این است که چه بخش از انحصار زیرساخت مطلوب نیست که طبیعتا 
مباحث قیمت و کیفیت در این زمینه قابل طرح اس��ت. درحال حاضر 
ش��ما در حوزه جس��تجوگرها از گوگل اس��تفاده می کنید اما تاکنون 
مطرح شده است که گوگل انحصار بازار جستجو را در ایران در اختیار 
دارد؟ چون انحصار را اکتس��اب کرده اس��ت و انحصار را  در سرویس 
دهی به دس��ت آورده اس��ت و مردم در کمال رضایت از این سرویس 
استفاده می کنند. اشکالی که وارد است این است که اگر کاربر نهایی 
با کیفیت بالا و قیمت پایین سرویس دریافت کند کسی متعرض این 
انحصار نخواهد شد. نکته ای که وجود دارد این است که ما سرویسمان 
را به شرکت های واسطه می دهیم ولی کاربر نهایی از قیمت و کیفیت 
اینترنت رضایت ندارد. باید پرس��ید که سهم زیرساخت در قیمت ارائه 
ش��ده به کاربر نهایی چه میزان است؟ یعنی کاربر نهایی قیمت بالای 
اینترنت را حاکی از انحصار ش��رکت زیرساخت می داند و همان کاربر 

کیفیت نامطلوب را ناش��ی از انحصار ش��رکت ما م��ی داند. فرآیند ما 
بیزینس به بیزینس )B2B( است؛ یعنی خدمات را به سرویس دهنده 
م��ی دهیم و نه م��ردم و ما عمدتا با کاربر نهایی در ارتباط مس��تقیم 
نیس��تیم. مشترک، کیفیت و سرویس را از سرویس دهنده می خواهد 
که در روانشناس��ی این موضوع را فرافکنی می گویند. یعنی سرویس 
دهنده مسوولیت کیفیت و قیمت را برعهده نگرفته و به گردن ما می 

اندازد. باید در دو بخش موبایل و ثابت به تفکیک وارد شویم. 
در حوزه موبایل قیمت پهنای باند موبایل ایران در بین 4 کشور ارزان 
دنیاست. در حوزه پهنای باند ثابت نیز نکته دیگری مطرح است. شاید 
مع��دود نمونه های��ی پیدا کنید که در حوزه ثاب��ت به صورت حجمی 
س��رویس فروخته شود و اینجاست که آزاردهنده است. در دنیا ارتباط 
ADSL را به صورت کانکش��ن می فروش��ند نه به صورت حجم و در 

اینجاست که صدای کاربر بلند می شود. 
همه چیز را به قبل از اول مرداد و مصوبه 237 برمی گردانیم. یک 10 
گیگ اینترنت زیرساخت به شرکت سرویس دهنده ADSL فروخته 
می شود 1.7 میلیارد تومان، اما به شرکت سرویس دهنده نگاه کنیم، 
10 گیگابیت را تقس��یم بر 8 می کنیم تا تبدیل به گیگابایت شود که 
می ش��ود 1.25 گیگابایت در ثانیه. این را ضربدر 60 کنیم گیگابایت 
در دقیقه و ضربدر 60 می شود گیگا بایت در ساعت و ضربدر 24 می 
ش��ود گیگابایت در روز وضربدر 30 می ش��ود گیگابایت در ماه. یعنی 
از 10 گیگ ترافیک ارائه ش��ده توسط زیرساخت چند گیگابایت قابل 
فروش عرضه می شود. اگر کشینگ و ترافیک داخلی هم لحاظ نکنیم 
که همین بالغ بر 40 درصد است، با احتساب گیگابایتی 3600 تومان 
درآمد س��رویس دهنده ها می شود 12 میلیارد تومان که تنها 1.7 از 
آن را به ما پرداخت می کنند. سازمان تنظیم مقررات به عنوان مرجع، 
این موضوع را بررس��ی کرده و گفته است 20 درصد قیمت تمام شده 
و نه س��ود، س��هم شرکت زیرساخت اس��ت. 43 درصد سهم مخابرات 

ما سرویسمان را به شرکت های واسطه می دهیم ولی کاربر 
نهایی از قیمت و کیفیت اینترنت رضایت ندارد. باید پرسید 
که سهم زیرساخت در قیمت ارائه شده به کاربر نهایی چه 

میزان است؟

سازمان تنظیم مقررات به عنوان مرجع، بررسی و اعلام کرده 
است که 20 درصد قیمت تمام شده اینترنت و نه سود، 
سهم شرکت زیرساخت است. 43 درصد سهم مخابرات 

ایران و مابقی خود سرویس دهنده هاست.
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ایران اس��ت و مابقی خود سرویس دهنده ها، اما در این میان نامی از 
مخابرات ایران برده نمی ش��ود. در نهایت م��ورد ارزیابی قرار گرفت و 
مش��خص شد مردم به دنبال سرویس بدون محدودیت هستند که در 
مصوبه 237 این موضوع دیده ش��د که مثلا برای یک سرویس 2 مگ 
بدون محدودیت، مش��ترک ماهی 40 هزارتومان پرداخت می کند که 
ت��ا قب��ل از این قیمت هر مگ 174 هزار تومان ب��ود و در حال حاضر 
کاربر می تواند سرویس��ی با صرفه دریافت کند که اگرچه در سرویس 
ثابت نیز کاهش قابل توجهی در قیمت منظور ش��ده است، ولی هنوز 
ه��م با تعرفه 1 مگ 25 هزارتومان و 2 مگ 40 هزارتومان به وضعیت 
مطلوب تری رس��یده ایم، ولی هنوز تا نقط��ه مطلوب فاصله داریم. تا 
42 درصد طبق مصوبه قیمت اینترنت زیرس��اخت را کاهش داده ایم 
و تا 84 درصد قیمت انتقال زیرساخت در داخل کشور را کاهش داده 
ایم و همچنین ب��ا راه اندازی مراکز Peering ترافیک داخلی، هزینه  
اینترکانکش��ن داخلی بین اپراتورها را صف��ر کرده ایم که مجموع این 
پکیج 630 میلیارد تومان از درآمدهای شرکت زیرساخت را کم کرده 
است و این رقم وارد سبد نهایی کاربر شده است تا با هزینه کمتری به 

سرویس دسترسی داشته باشد.
پ��س در مجموع در حوزه قیمت به وضعیت مطلوبی در دنیا رس��یده 
ایم. در دنی��ا نیز اگر ترافیک بیزینس به بیزینس س��الیانه 50 درصد 
رشد داشته باشد قیمت نیز 20 درصد کاهش می یابد و درآمد بیشتر 
س��رویس دهنده ها با افزایش فروش تامین می شود. در مورد کیفیت 
نیز باید گفت کاربران از کیفیت فعلی اینترنت رضایت ندارند که این به 
خدمات دسترسی برمی گردد. تاخیرها و پارامترهای کیفی ما وضعیت 
مطلوبی دارند که از طریق سایت ما منتشر می شوند. در حوزه کیفی 

تروپود و تاخیر مورد نظر اس��ت. در حوزه تروپود به ش��بکه دسترس��ی 
برمی گردد که ما در زیرس��اخت هرکس��ی نیاز به سرویس داشته باشد 
را پاسخ می دهیم، اما اپراتور دسترسی خدمات مطلوب به کاربر نهایی 
نمی دهد که این ارتباطی به زیرس��اخت ندارد. م��ا آمارمان را ارائه می 
کنیم و حاضریم آمار دیگران را نیز ارائه کنیم. در این حوزه با بررس��ی 
بیشتر متوجه می شویم اپراتورهای موبایل با دو دلیل عمده مواجه اند. 
یکی پهنای باند فرکانس��ی که در اختیارش��ان اس��ت که شکایت دارند 
پهنای باند فرکانس��ی کم اس��ت و با افزایش پهنای باند فرکانس��ی می 
توانیم پهنای باند بیش��تری به کاربر ارائه دهیم، که باید سازمان تنظیم 
در حوزه فرکانس پاسخگو باشد که این مقوله استراتژیک و مهمی است. 
نکته دوم محل اس��تقرار سایت هاست که اپراتورها به شدت از تعاملات 
با ش��هرداری ش��کایت دارند. اگرچه بنده در مرجع قضاوت نیستم ولی 
م��ی توانم تاکید کنم که این تعامل وج��ود ندارد و نهایتا اپراتورها نمی 
توانند تعداد سایتشان را افزایش دهند و نهایتا پوشش شبکه به شرایط 
حداکثری نمی رس��د و پهنای باند دریافتی کاربر نیز در س��طح پایینی 
قرارمی گیرد. مقوله دوم در حوزه ADSL اس��ت که کیفیت نامطلوب 
در این حوزه ناشی از مشکلات انتقال در شبکه مخابراتی است و عمدتا 
PAPها با مخابرات ایران مش��کل دارند و ش��اکی اند که ظرفیت ها در 
اختیارشان قرار نمی گیرد. سیم های مسی کیفیت مناسبی ندارند و باید 
با فیبرنوری جایگزین ش��وند که ای��ن بخش در حوزه ثابت به ما برنمی 
گردد و مخابرات ایران باید پاسخگو باشد. اگر این موارد حل شود، با حل 
شدنشان به دو مقصد منتج می شود. یا مقصد داخل است که ما از این 
سیستم بیرون آمده ایم و در مرکز تبادل خودشان با هم تبادل می کنند 
و ترافیک داخل به داخل را ما متولی نیس��تیم، اما در حوزه بین الملل، 
باید گفت که آیا ما راهیابی ترافیکمان مطلوب است یا خیر؟ در یک سال 
گذشته اقدامات بسیار جدی ای انجام شده تا این مقوله بهبود یابد. روزی 
که بنده در هیات مدیره زیرساخت قرارگرفتم بالغ بر 80 درصد ظرفیت 
اینترنت کش��ور از مرزهای جنوبی خریداری می شد که ما از چابهار که 
منتها الیه منطقه دریای جنوب است تا فرانکفورت با فیبرهای دریایی در 
بهترین حالت 116 میلی ثانیه تاخیر داشتیم. در مرز شمالی تاخیرمان 
تا فرانکفورت 60 میلی ثانیه اس��ت. یعنی خود انتخاب مسیر بسیار در 
تاخیر موثر است. نکته جالب آنکه 80 درصد از ظرفیت ما با این سطح 
تاخیر از جنوب تامین می ش��د که امروز به این ش��کل نیس��ت و امروز 
بالغ بر 65 درصد از ظرفیت ما از شمال کشور و از مسیرهای فیبرنوری 
ترکیه ، ارمنستان و آذربایجان تامین می شود و در این مسیرها وضعیت 
سرویسمان به مراتب بهتر شده است. البته قراردادهایی که پیش از این 
در حوزه بین الملل و مثلا به صورت 15 ساله امضا شده است، ارقام بسیار 
بالا و مسیرهای نامطلوبی دارد که طبیعتا با شرایط آن زمان منعقد شده 
است، اما در حال حاضر تاخیرها با اروپا را با مسیرهای جایگزین از شمال 
بهبود داده ایم. در حوزه تهیه IP در دو س��ال گذش��ته بخشی از شبکه 
IP  ما از شرکت ارتل هند تامین می شد و ارتباطات ما با قفقاز آنلاین، 
گرجستان و ترکسل و سرویس دهنده هایی مثل عمان تل بود، اما امروز 
ارتباطمان را با س��رویس دهنده های دسته یک دنیا برقرارکرده ایم که 
این ها س��رویس دهنده های تراز اول دنیا هستند، اما وضعیت مطلوب، 
زمانی است که محتوای بین المللی به مصرف کننده داخلی نزدیک شود 
و فاصله محتوا تا کاربر به حداقل کاهش یابد. ما از مدت ها پیش بررسی 
کردیم و چابهار را به عنوان نقطه پاپ بین المللی انتخاب کردیم و برنامه 
 CDN جدی داریم تا از ش��رکت های بین المللی که سرویس دهنده
هستند دعوت کنیم تا در این نقطه حضور یابند که ما نهایتا اگر با یک 
سرویس دهنده با 80 میلی ثانیه ارتباط برقرارمی کنیم این را به 5 میلی 
ثانیه کاهش دهیم. این راه حل اساس��ی موضوع برای پیگیری است که 

ما از مدت ها پیش بررسی کردیم و چابهار را به عنوان نقطه 
پاپ بین المللی انتخاب کردیم و برنامه جدی داریم تا از 

شرکت های بین المللی که سرویس دهنده CDN هستند 
دعوت کنیم تا در این نقطه حضور یابند که ما نهایتا اگر با یک 
سرویس دهنده با 80 میلی ثانیه ارتباط برقرارمی کنیم این 

را به 5 میلی ثانیه کاهش دهیم. 
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به زودی به جمع بندی نهایی می رسد. پس در حوزه کیفیت نیز همه 
امور به ما برنمی گردد و ما حوزه مرتبط با خودمان را شفاف منتشر می 
کنیم. همانطور که گفتم ما اگرچه نقشی 20 درصدی همانند قیمت در 
کیفیت داریم ولی نقش ما طلایی است. اگر ما سرویس خوب با کیفیت 
مناسب و قیمت مطلوب ارائه کنیم، انحصار دیگر موضوعیتی پیدا نمی 
کن��د. در نهایت من به عنوان کاربر نهایی هنوز هم احس��اس می کنم 
قیمت اینترنت نس��بت به سبد سرانه بالاست و همچنین احساس می 
کنم که کیفیت آن طور که بایدوشاید مطلوب نیست. ما قیمت اینترنت 
را کاهش داده ایم و امیدواریم این فرآیند مخروطی همچنان ادامه یابد 
و در سال آینده نیز شاهد کاهش بیشتر قیمت باشیم و همانطور که در 
دنیا ترافیک رشد می کند و قیمت کاهش می یابد، ما نیز مطابق همین 

فرمول جهانی حرکت کنیم. 

   از آنجا که برمبنای اقتصاد مقاومتی، پیاده سـازی 
و اجرای شـبکه ملی اطلاعات از اولویت هاسـت، نقش 
شرکت ارتباطات زیرسـاخت در تکمیل و پیشبرد این 
پروژه چگونه است و در نهایت در چه بازه زمانی  شاهد 

بهره برداری از این پروژه ملی خواهیم بود؟
ش��بکه ملی اطلاعات تعاریف و چارچوب مش��خصی دارد و بر مبنای 
قانون نقش ما نیز تعریف ش��ده اس��ت که نقش ما نقش ش��بکه مادر 
مخابراتی در ش��بکه ملی اطلاعات اس��ت. ما باید فیبر می کشیدیم و 
 )IXP( ظرفی��ت انتقال ایجاد می کردی��م و مراکز تبادل ترافیک داده
ایجاد می کردیم و همچنین دیتاس��نترها را راه اندازی می کردیم، که 
این اقدامات را در س��طح مطلوبی اج��را کردیم و وظایف ما در حیطه 
شبکه ملی اطلاعات به لحاظ کمی به رقم 100 درصدی رسیده است، 

اما در حوزه ارتقاء کیفیت باید همچنان تلاش کنیم. 
در ح��وزه اقتصاد مقاومتی نی��ز از پیش از مدیریت بن��ده تا به امروز 

اس��تفاده از حداکثر ت��وان داخلی و بومی س��ازی تکنولوژی در حوزه 
ش��بکه ملی اطلاعات همواره مورد تاکید بوده است. ما پروژه ای تحت 
عنوان توانا در مجموعه زیرس��اخت داریم که در حال اجراست که لایه 
انتق��ال نوری ما که اصطلاحا به عنوان WDM مطرح اس��ت را اجرا 
می کند که به وس��یله یک شرکت ایرانی ساخته شده است. تجهیزات 
به صورت کامل وارد کش��ور ش��ده و پروژه در حد 60 درصد پیشرفت 
فیزیکی داش��ته و زیربار آمده اس��ت و حتی به افغانس��تان و ش��مال 
عراق نیز صادر ش��ده اس��ت و با حمایت زیرس��اخت از شرکت داخلی 
توانسته ایم به سهمی در منطقه دست یابیم و بخشی از شبکه شرکت 
زیرساخت نیز روی این سیستم است. در خصوص سیستم های انتقال 
هم، سیس��تم های SDH به وس��یله شرکت داخلی ساخته شده و به 
پیشرفت فیزیکی مطلوبی رسیده است که امیدواریم تا پایان سال ۹6 
همه ش��بکه مورد بهره برداری قرارگیرد که این نیز در راستای اقتصاد 
مقاومتی است؛ بنابراین ما وضعیت خودمان را با نگاه به سیاست های 
اقتصاد مقاومتی در شبکه ملی اطلاعات به سرانجام رسانده ایم. اگرچه 
شبکه ملی اطلاعات هیچ گاه تمام نمی شود و این تلاش همواره باید 
ادامه داشته باشد، اما در خصوص سایر حلقه های زنجیر باید گفت که 
بنای آقای دکتر واعظی این است که در هفته دولت همه زنجیره های 

شبکه ملی اطلاعات بهم بپیوندد. 

   با راه اندازی شـبکه ملی اطلاعات حداکثر سرعت 
کاربران در این شبکه تا چه میزان ارتقا می یابد؟

سرعت در شبکه به پارامترهای متعددی بستگی دارد و محدودیتی در 
این زمینه وجود ندارد و این بس��تگی به خدمات شبکه دسترسی دارد 
که تا چه میزان بتواند به شما سرعت دسترسی دهد. همانطور که شما 
نمی توانید بگویید که نس��ل چهارم شبکه تلفن همراه با چه سرعتی 
قابل دسترسی است. همانطور که نمی توانید بگویید ADSL ما با چه 
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س��رعتی قابل دسترسی است. در نهایت می توان گفت به میزانی که 
س��رویس دسترسی برای شما خدمات ایجاد می کند، محدودیتی در 
اتصال به شبکه وجود ندارد. البته با سیاست گذاری های اعمال شده، 
به ازای هر واحد مصرف شبکه اینترنت، 2 واحد مصرف شبکه داخلی 
به ص��ورت رایگان در اختیار دارید و قیمت اتصال به ش��بکه داخلی 
برای ارائه دهندگان سرویس نزدیک به صفر است؛ بنابراین سرویس 
دهنده های س��رویس های بومی با قیمت تمام ش��ده کمتر سرویس 
ارائ��ه خواهند داد و این بخش به س��مت کاربر نهایی انتقال می یابد 
و طبیعتا سرعت کاربر نهایی به میزان قابل توجهی افزایش و قیمت 

به شدت کاهش می یابد. 

   در خصوص برنامه شـرکت ارتباطات زیرسـاخت 
برای توسعه پهنای باند مراکز دانشگاهی چه اقداماتی 

انجام شده است؟
شرکت ارتباطات زیرساخت متولی شبکه مادر مخابراتی است و اجازه 
ورود به بازار دسترس��ی را ندارد. دانشگاه ها نیز جزو نقاط دسترسی 
هس��تند و بنابر بند ه ماده 46 برنامه توسعه پنجم، وزارت ارتباطات 
مکلف بوده اس��ت که ش��بکه علمی را راه اندازی کند و دسترس��ی 
دانشگاه ها به شبکه ارتباطات را تسهیل کند که در این راستا مجری 
این پروژه س��ازمان فناوری اطلاعات تعریف ش��ده است و در تهران 
اقداماتی انجام شده و اپراتوری برای این مجموعه انتخاب شده است 
که با هماهنگی سازمان فناوری اطلاعات اقداماتش را پیش می برد. 
در جایی که ش��بکه علمی نیاز به ارتباطات بین استانی و بین الملل 
داش��ته باش��د باز ما ارتباطاتش را فراهم می کنیم، همچون ش��بکه 

دولت.

   حمایـت شـرکت زیرسـاخت از تولیدکننـدگان 
محتوای داخلی چگونه است؟

مجموعه وزارت ارتباطات مدل اقتصادی را در ش��بکه ملی اطلاعات 
تغییر داده اس��ت. پیش از این، اگر یک تولیدکننده محتوا به عنوان 
عرض��ه کننده مطرح بود باید پهنای باند می خرید که بخش اعظمی 
از هزینه تمام ش��ده آن ش��رکت در حوزه تامین پهنای باند بود، اما 
امروز ب��ا مصوبه 214 و 237 کمیس��یون تنظیم مقررات س��رویس 
دهنده محتوای داخلی نه تنها هزینه ای بابت کانکشن پرداخت نمی 
کند بلکه از محتوای تولیدی، کس��ب درآمد هم دارد. این بزرگترین 
خدمتی است که در حوزه زیرساخت باید ارائه می شد که انجام شد 

و این یک تحول جدی در حوزه تولید محتواست.

   دیدگاه شما در خصوص نقش حاکمیت در مدیریت 
فضای اینترنت کشور چیست؟

اگر منظور ش��ما از مدیریت اینترنت، مدیریت فضای مجازی است آیا 
فضای مجازی بدون مدیریت معنا دارد؟ ش��ما اگر از س��رویس دهنده 
ای مانند تلگرام استفاده می کنید طبیعتا مقرراتی را رعایت می کنید. 
فضای مجازی تابع مقرراتی است، همانطور که فضای طبیعی و زندگی 
ش��هروندی هم تابع قوانینی است. همانطور که کاربران فضای مجازی 
باید مس��وولیت پذیر باش��ند، حاکمیت این فضا نیز باید تابع قوانینی 
باشد. حاکمیت باید از حقوق معنوی و حرمت کاربران دفاع کند و در 
قبال کاربران پاسخگو باشد. اگر فردی در فضای مجازی حساب بانکی 
شما را خالی کرد شما از حاکمیت توقع دارید که از حق شما دفاع کند. 
اگر منظور از مدیریت این مباحث است طبیعتا کاربران نیز از حاکمیت 
توق��ع مدیریت در این فضا را دارند. مقوله دوم که ممکن اس��ت برای 
شما سوال باشد این است که آیا اعمال حاکمیت صرفا از طریق انحصار 
در ش��رکت ارتباطات زیرساخت اس��ت که این سوال بسیار متفاوت از 
بخش نخس��ت است. شما حتی در منزل برای استفاده از اینترنت باید 
حاکمیت قائل باشید و تابع قوانین و مقرراتی هستید که همان موارد 
را برای فرزندانتان اعمال می کنید؛  بنابراین مدیریت فضای حقیقی و 

مجازی باید تابع قوانین و ضوابط حاکمیت باشد. 

   حـوزه فیلترینگ به لحاظ نگاه حاکمیت را چگونه 
تبیین می کنید؟

در غرب مس��وولیت اجتماعی در حوزه موارد غیراخلاقی برعهده افراد 
اس��ت و حاکمیت صرفا در موضوعات امنیت کلان ملی ورود می کند، 
اما در شرق حوزه موارد اخلاقی تابع فرهنگ است و حاکمیت در مقوله 
موارد اجتماعی صرفا مس��وولیت را برعهده م��ردم نمی گذارد که این 
موضوع در کشورهای لیبرال شرقی مانند ژاپن و کره جنوبی نیز جاری 
است و حاکمیت نسبت به موارد غیراخلاقی در حوزه اینترنت ورود می 
کند؛ چرا که درخواست مردم شرقی به این گونه است. طبیعتا فرهنگ 
مردم شرق و غرب متفاوت است و خیلی از مباحثی که ما در کشورمان 
نمی پذیریم در همه کشورهای شرقی نیز حتی کشورهای لیبرال نیز 
جاری است. در حوزه کشورهای شرقی صرفا نمی توان گفت که ما در 
جمهوری اس��لامی ایران فیلترینگ را اعمال می کنیم. این مباحث از 
کشورهای لیبرال تابع سیاست های آمریکا همچون ژاپن و کره جنوبی 
تا چین و حتی پاکستان تا کشورهای عربی همچون امارات و عربستان 
و حتی ترکیه نیز تا اینکه چه میزان نزدیکیش��ان با غرب زیاد باشد یا 
کم، همین مدل فیلترینگ اجرا می شود. در غرب به دنبال رمزگذاری 
و اعمال حاکمیت از طریق شبکه هستند که به نظر بنده عمر کوتاهی 
دارد و راه حل این است که یا سرویس های داخلی به وجود بیاید و یا 
مقرراتی ایجاد ش��ود تا سرویس دهنده های بین المللی وارد تعامل با 
ما ش��وند تا حاکمیتمان حفظ شود چون رعایت اصول حاکمیت برای 

ما اصل است. 

در غرب مسوولیت اجتماعی در حوزه موارد 
غیراخلاقی برعهده افراد است و حاکمیت صرفا در 

موضوعات امنیت کلان ملی ورود می کند، اما در شرق 
حوزه موارد اخلاقی تابع فرهنگ است و حاکمیت در 

مقوله موارد اجتماعی صرفا مسوولیت را برعهده 
مردم نمی گذارد.
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رونمایی از سامانه  اندازه گیری و پایش کیفی شبکه  ارتباطات زیرساخت

مراسم رونمایی از سامانه  اندازه گیری و پایش کیفی شبکه  ارتباطات زیرساخت کشور با حضور وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات، رئیس هیات مدیره و مدیرعامل 
شرکت ارتباطات زیرساخت و رییس سازمان تنظیم مقررات و ارتباطات رادیویی برگزار شد.

مونا ارشادی فر

شفاف سازی اطلاعات در زنجیره ارایه خدمات اینترنتی

شرکت ارتباطات زیرساخت به عنوان پیشتاز اجرایی کردن مصوبه  222 
کمیس��یون تنظیم مقررات اقدام به پیاده سازی سامانه  مدیریت SLA و 
انتش��ار شاخص های کیفی ابر لایه سه )ش��بکه IP( بر روی سایت این 
شرکت کرده است و هم اینک این اطلاعات بر روی سایت شرکت ارتباطات 

زیرساخت قابل دسترسی است.
این سامانه همزمان با نشست خبری مشترک دکتر محمود واعظی، وزیر 
ارتباطات و فناوری اطلاعات، مهندس محمد جواد آذری جهرمی، معاون 
وزیر رییس هیات مدیره و مدیر عامل شرکت ارتباطات زیرساخت و دکتر 
علی اصغر عمیدیان، معاون وزیر و رییس سازمان تنظیم مقررات مورد بهره 

برداری قرار گرفت.

  نمایش شفاف ظرفیت و مسیرهای شبکه  داخلی 
با این سامانه پارامترهای سرویس ارایه شده توسط شرکت زیرساخت به 
مشترکان از جمله تاخیر در شبکه مشخص می شود و طبق این پارامترها 
زیرساخت به مش��تریانش توافق نامه سطح ارایه سرویس ارایه می کند و 
خسارت می پردازد. به تبع شرکت ها نیز موظف هستند طبق این پارامترها 
SLA را برای کاربران نهایی اعمال کنند و در صورت بروز مشکل در شبکه، 

خسارت بپردازند.
به عبارت دیگر؛ با رونمایی از این سامانه، ظرفیت و مسیرهای شبکه  داخلی 
به صورت شفاف برای همگان به نمایش درمی آید و مشکلات شبکه همانند 
تاخیر، دقیقا مش��خص می ش��ود که در کدام بخش شبکه و توسط کدام 

سرویس دهنده این مشکلات برای کاربر نهایی به وجود می آید.

 لزوم شفافیت تمام بازیگران سرویس دهنده اینترنت با مردم
دکت��ر واعظي در این مراس��م، با اش��اره به اهتمام ج��دي دنیا در زمینه 
توسعه زیرساخت ICT ، گفت: مردم به دنبال دریافت خدمات با کیفیت 

هستند. 
وي با تاکید بر اهمیت شفاف سازي اطلاعات، اظهار داشت: شفافیت نشان 

مي دهد که شبکه در چه وضعیتي است و امروز سامانه اي رونمایي مي 
شود که امکان نظارت آنلاین تمام بازیگران را براي سازمان تنظیم فراهم 

مي آورد.
واعظ��ي ادامه داد: ما آمادگي داریم در صورت اثبات عدم کیفیت جریمه 
دهیم، البته این یک بخش از کار اس��ت و بخش دیگر، رفع مش��کلات به 
شکلي است که کیفیت شبکه هاي زیرساخت و دسترسي به گونه اي باشد 

که مردم از شبکه با کیفیت بهره برداري کنند.
وزیر ارتباطات خواستار شفافیت تمام اپراتورهاي ثابت و همراه و FCP با 
مردم شد و گفت: باید در کنار توسعه، شفافیت در کیفیت هم مد نظر تمام 

بازیگران قرار گیرد.
 

 کاهش تعرفه با افزایش سهم اینترنت در سبد هزینه خانوار
وي با اش��اره به باز طراحي کل ش��بکه، افزود: با توجه به طراحي قدیمي 
شبکه ارتباطي کشور، تلاش ما این بود که آنچه در ارتباط با بخش قدیمي 
است مدرنیزه کرد و ارتقاء کیفیت داد و امروز با باز طراحي شبکه براي 20 

سال آینده ، توسعه بر اساس طراحي جدید صورت مي گیرد.
وي با تاکید بر این که بحث کیفیت، قیمت و تعرفه را باید با هم دید، گفت: 
همواره به دنبال کاهش تعرفه در پي افزایش سهم اینترنت در سبد هزینه 

خانوارها هستیم تا از این طریق میزان استفاده مردم افزایش یابد.
وزیر ارتباطات کاهش تعرفه در مقاطع مختلف را در این راستا برشمرد و 
گفت: تصمیم اخیر تخفیف در اینترنت موبایل و ثابت هم که به کاهش 17 

تا 35 درصد و در برخي مواقع بیش از این انجامید در این راستا بود.
وي در ادامه با اشاره به فراهم کردن مقدمات تکمیل شبکه ملي اطلاعات،  
گفت: فاز اول شهریور رونمایي مي شود و کوشیدیم با ارزان کردن پهناي 
باند داخل، امکان دسترس��ي مردم با قیمت کم و سرعت بالا از محتواي 

داخلي را فراهم کنیم.

  تغییر فض�ای بین المللی و منطقه ای ح�وزه ICT ایران در 
پسابرجام

واعظی در پاسخ به سوال خبرنگار نسل چهارم پیرامون دستاورد جلسات 
متعدد تیم وزارت ارتباطات با طرف های خارجی در دوره  پسابرجام و اینکه 
آیا این جلسات به انعقاد قرارداد مشخصی برای سرمایه گذاری شرکت های 
خارجی حوزه  ICT در ایران منجر شده است؟ اظهار داشت: طبیعی است 
که بعد از برجام فضای بین المللی و منطقه ای ما به شدت تغییر یافته و این 

فضا به تدریج رو به تعدیل است.
وی ادامه داد: معمولا تغییرات در حوزه  سیاست خارجی تدریجی است و 
روی ضوابط دستگاه های مختلف هم تاثیرگذار است. به عنوان مثال ما در 
گذش��ته محدودیت داشتیم که هر مناقصه ای را برگزار می کردیم از قبل 
می دانستیم که کدامیک از شرکت های چینی حضور می یابند، ولی امروز 
که مناقصه ای را برگزار می کنیم، با شرکت های مختلفی که پیش بینی هم 

نکرده بودیم مواجه می شویم.
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واعظی خاطرنشان کرد: وقتی رقابت را بالا می برید دو اتفاق می افتد؛ یکی 
قدرت انتخاب شما برای انتخاب تجهیزات با کیفیت بالاتر بیشتر می شود و 
دیگری اینکه با قیمت به مراتب بهتر همان تجهیزات را در اختیار خواهید 
داشت، که ما در حال حاضر در مناقصات با این دو نکته ی مهم مواجه ایم.

وزی��ر ارتباطات، ادامه داد: بحث دیگر اینکه ما هم اکنون با ش��رکت های 
متعدد و مختلف خارجی مواجه ایم که وارد ایران می شوند.

 در وزارت ارتباطات بنا نداریم که خودمان تصدی گری کنیم
وی افزود: ما در وزارت ارتباطات بنا نداریم که خودمان تصدی گری کنیم. 
همه  بازوهای ما برای حمایت از ش��رکت های بخش خصوصی است و ما 
مرتب گزارش هایی دریافت می کنیم که از کشورهای مختلف وارد ایران 
ش��ده اند و در حال مذاکره با شرکت های داخلی هستند و رفت و آمدها 

خیلی بیشتر شده است.
واعظی ادامه داد: همین امروز جلسه ای مشورتی داشتیم که یک شرکت 
خارجی در 4۹ درصد شرکت ایرانیان نت سرمایه گذاری کند و یا با رایتل 
چند شرکت در حال مذاکره هستند تا در این اپراتور سرمایه گذاری کنند. 

FCPها هم در حال مذاکره با خارجی ها هستند.
واعظی گفت: ما در گذشته برای ماهواره زمینه ای برای مذاکره نداشتیم، 
اما در حال حاضر سازمان فضایی در حال مذاکره با شرکت های معتبر این 

حوزه است. 
واعظی اظهار داش��ت: در حال حاضر فضای بسیار خوبی به وجود آمده و 
فضا بازتر هم می شود. مطمئن باشید که فضا در آینده بازتر هم خواهد شد 

و همه  مردم از دستاوردهای این فضا بهره مند خواهند شد.
 

 تخفیف شرکت زیرساخت به شرکت هاي اینترنتی، به کاربران 
نهایي تعلق گیرد

وزیر ارتباطات و فناوري اطلاعات در ادامه و در پاس��خ به سوالي مبني بر 
اینکه در عدم تخفیف برخي شرکت هاي ارائه دهنده اینترنت به کاربران، 
وزارت ارتباطات چه موضعي را دارد، بیان کرد: طبق مصوبه تعیین ش��ده 
قرار بر این اس��ت که میزان تخفیفي که ش��رکت ارتباطات زیرساخت به 
شرکت هاي ارائه دهنده مي دهد به کاربران نهایي تعلق بگیرد و اگر شاهد 
گزارشي بر خلاف این موضوع باشیم قطعا تخفیفي شامل شرکت هایي که 

براي کاربران نهایي تخفیفي قائل نشوند نخواهد شد.
وي تأکید کرد: ما فعالیت ش��رکت ه��اي ارایه کننده خدمات ارتباطي را 
رصد مي کنیم و در کنار این نظارت، مردم نیز مي توانند از طریق سامانه 
رسیدگي به شکایات وزارت ارتباطات با شماره 1۹5 تماس گرفته و تخلفات 

شرکت ها را به اطلاع مسوولان برسانند.

 ش�روطي را ب�راي اجراي طرح رجیس�تری گوش�ی در نظر 
گرفتیم

وزیر ارتباطات در مورد اجراي طرح رجیستري گوشي هاي موبایل که به 
این وزارتخانه تکلیف شده است، گفت: به ما تکلیف شده بود که ظرف دو 

ماه این طرح را اجرایي کنیم اما با توجه به تجربه ناموفق اجراي این طرح 
در گذشته، شروطي را براي اجراي آن در نظر گرفتیم که یکي از آنها اجراي 

طرح به صورت آزمایشي است.
واعظي با اش��اره به اینکه در اجراي طرح رجیستري گوشي هاي موبایل 
ع��لاوه بر وزارت ارتباطات، گمرک، س��تاد مبارزه با قاچ��اق کالا و وزارت 
صنعت حضور دارند، خاطرنشان کرد: ترجیح ما این بود که سازمان دیگري 
مسوولیت اجراي این طرح را بر عهده گیرد، اما با این وجود اصرار داشتند 

که ما این کار را انجام دهیم.
وي گفت: یکي از ش��روطي که براي اجراي این طرح داشتیم این بود که 
مردم از اجراي آن ناراضي نشوند و شرط دوم این بود که هر آنچه که در 

شبکه فعلي مورد استفاده مردم قرار مي گیرد، معتبر تلقي شود.
به گفته واعظي با اجراي طرح رجیستري تمامي گوشي هایي که تا تاریخ 
5 مردادماه در شبکه مخابراتي کشور فعال شده اند، شامل این طرح نمي 
شوند و از این تاریخ به بعد به صورت پایلوت این طرح اجرایي خواهد شد.

وزیر ارتباطات و فناوري اطلاعات خاطرنشان کرد: با برطرف شدن کامل 
مشکلات، اجراي طرح رجیستري به صورت نهایي عملیاتي مي شود و نمي 

توان براي آن تاریخ مشخصي اعلام کرد.

 شفاف سازی اطلاعات در زنجیره ارایه خدمات اینترنتی
در ادام��ه، مهندس محمد جواد آذری جهرمی معاون وزیر، رییس هیات 
مدیره و مدیرعامل ش��رکت ارتباطات زیرس��اخت، افزود: ش��فاف سازی 
اطلاعات در زنجیره ارایه خدمات وامکان  نمایش وضعیت کنونی سرویس 
های هر یک از ارایه دهندگان خدمات دسترس��ی از جمله مزایا و ویژگی 

های راه اندازی این سامانه است.
وی خاطرنشان کرد:  شفافیت نشان می دهد که شبکه در چه وضعیتی 
اس��ت و امروز با راه اندازی این سامانه امکان نظارت آنلاین برای سازمان 

تنظیم مقررات و ارتباطات رادیویی فراهم شده است.
وی در ادام��ه با اش��اره به این نکته که پی��ش از این، وضعیت به گونه ای 

طبق مصوبه تعيين شده قرار بر اين است كه ميزان 
تخفيفي كه ش��ركت ارتباطات زيرس��اخت به شركت 
ه��اي ارائه دهنده مي دهد ب��ه كاربران نهايي تعلق 
بگيرد و اگر ش��اهد گزارش��ي بر خ��اف اين موضوع 
باش��يم قطعا تخفيفي ش��امل ش��ركت هايي كه براي 

كاربران نهايي تخفيفي قائل نشوند نخواهد شد.
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بود که  ارایه دهندگان س��رویس ها عمدتا اختلالات کیفی خدمات خود 
را  به شبکه انتقال شهری یا شرکت ارتباطات زیرساخت نسبت می دادند، 
افزود: ابعاد تاثیر گذاری سامانه اندازه گیری و پایش کیفی شبکه ارتباطات 
زیرساخت کشور دارای چند مقوله است که می تواند به شفافیت سرویس 

های ارتباطی کشور کمک کند.
مدیرعامل شرکت ارتباطات زیرساخت با تاکید بر پیاده سازی این طرح، 
گفت:از طریق این سامانه مشخص می شود کجای شبکه ما اشکال دارد و 

کجا ی شبکه بدون اشکال است.
وی با اشاره به این نکته که بر اساس مصوبه 222 سازمان تنظیم این تکلیف 
بر عهده ما گذاشته شده بود  و در تمام پروانه های شرکت ها الزام است که 

اطلاعات به صورت شفاف در اختیار کاربران قرار گیرد.
معاون وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات، تصریح کرد: راه اندازی این سامانه 
نخس��تین گامی اس��ت که وزارت ارتباطات و فناوری اطلاعات و شرکت 

ارتباطات زیر ساخت برای شفاف سازی خدمات خود برداشت.
 

 هرجا قطعی یا اختلال داش�تیم به مشتری جریمه پرداخت 
خواهیم کرد

جهرمی با اشاره به این نکته که بر اساس این سامانه هرجا قطعی یا اختلال 
داشتیم به مشتری جریمه پرداخت خواهیم کرد، یادآور شد: هر ماه لیست 

جرایم را بر اساس مصوبه سازمان تنظیم  مقررات منتشر می کنیم .
وی تصری��ح کرد: این در حالی اس��ت که تا پی��ش از این ارایه دهندگان 
س��رویس دسترسی از پرداخت جریمه به کاربران خودداری می کردند و 
علت آن را عدم پرداخت جریمه از سوی شرکت ارتباطات زیرساخت عنوان 

می کردند.

 از سود خود به نفع مردم صرفنظر کردیم
وی در پاسخ به سوال خبرنگار نسل چهارم پیرامون اینکه شرکت ارتباطات 
زیرس��اخت که برای کاهش تعرفه  اینترنت از سود سالیانه  630 میلیارد 
تومانی صرفنظر کرده اس��ت، برای جبران این کسری سود چه برنامه ای 
در دستور کار دارد؟ گفت: ما از سود خود به نفع مردم صرفنظر کردیم و 
به دنبال این هستیم که با فعال کردن ظرفیت ترانزیت در کشور بتوانیم 

درآمدزایی کنیم.
وی ادام��ه داد: ما به دنبال این هس��تیم تا با ایج��اد رقابت در عرصه  بین 
المللی، جذب ظرفیت ترانزیت منطقه  ای و بین المللی داشته باشیم و به 
عبارتی کسری درآمد شرکت زیرساخت را از فعال سازی ظرفیت ترانزیت 

جبران کنیم.
 

 با فعال کردن ظرفیت ترانزیت در کشور، درآمدزایی می کنیم
جهرمی افزود: بعد از گش��ایش هایی که در برجام ایجاد شد این مذاکرات 
سرعت بیشتری گرفته و طی مذاکراتی هم اخیرا با چند سرویس دهنده  
خارجی داشتیم امیدواریم بتوانیم طی مدت کوتاهی توافق نامه های انتقال 

ترافیک از ایران را امضاء کنیم و به درآمدهای ارزی مان بیفزاییم.

گزارش
ماه

مدیرعامل شرکت زیرساخت، گفت: البته باید گفت که با تعدیل قیمت ها 
و کاهش تعرفه، بازار هم بزرگ خواهد شد، رقابت بین سرویس دهنده ها 
هم بیش��تر خواهد شد و نهایتا در بازار مخروطی، سود سرویس دهنده ها 

هم بیشتر خواهد شد.
جهرمی افزود: ما به عنوان درآمد پایداری که هزینه های شرکت ارتباطات 
زیرساخت را پوشش دهد به دنبال حوزه  ترانزیت هستیم و به صورت جدی 

در حال برنامه ریزی در این بخش هستیم.

  سالم سازی فضای مجازی کشور با فیلترینگ هوشمند
وی در ارتباط با موضوع فیلترینگ هوش��مند، متذکر شد: قرار بود این 
طرح از اردیبهشت ماه سال جاری اجرایی شود و نتایج مربوط به فاز اول 

اجرای این طرح روی یک شبکه اجتماعی روند مثبتی داشته است.  
مدیر عامل شرکت ارتباطات زیرساخت، گفت: این اقدام برای سالم سازی 
فضای مجازی کشور صورت می گیرد البته هیچ گاه نمی توان گفت که 
درصد مش��کلات در فضای مجازی به صفر رس��یده است، اما طی یک 
سال گذشته از 1200 موردی که نیاز به حذف آنها دیده شده بود، بیش 

از ۹5 درصد موارد به واسطه فیلترینگ هوشمند برطرف شد.
معاون وزیر ارتباطات در ادامه با اشاره به انتقاداتی که اجرای این طرح 
را ناموفق دانس��ته اند، گفت: گاهی پیش می آید که عده ای تصویری را 
پیدا کرده و با استناد به آن می گویند که پالایش هوشمند موفق نبوده 
اس��ت اما باید توجه داش��ت که قرار بر آن است که با اجرای این طرح 
فضای مجازی برای اس��تفاده کاربران ایرانی سالم سازی شود به همین 
دلیل اگر محتوایی در این فضا دیده ش��ود که در جامعه انتشار نداشته 

ممکن است با آن برخورد نشده باشد.
وی ادام��ه داد: ب��ه عنوان مثال محتوای نامناس��بی که در یک صفحه 
خارجی منتشر شده تاثیری برروی فضای مجازی کشور ندارد و طبیعی 
اس��ت که انتخاب چنین مواردی برای اجرای فیلترینگ هوش��مند به 

نوعی دورریختن منابع کشور به شمار می رود.
جهرمی همچنین متذکر ش��د: به هر صورت مجری��ان این کار اعتقاد 
دارند که آنچه در این خصوص صورت گرفته موفقیت آمیز بوده و تلاش 
بر آن است که در اجرای این طرح سرعت عمل بیشتری وجود داشته 

باشد.
رئیس هیات مدیره  ش��رکت ارتباطات زیرس��اخت، افزود: فاز دوم این 
طرح نیز مربوط به بحث تغییر محل اس��تقرار بود. طبق رویه مرس��وم 
تمام پالایش ها در ش��رکت زیرس��اخت صورت می گرف��ت در صورتی 
که طبق قانون جرائ��م رایانه ای ناظران فضای مجازی ملزم به پالایش 
هس��تند و برهمین اس��اس لازم بود این بخش منتقل شود که در این 
زمینه مش��کلاتی وجود داشت که البته اکنون این موارد برطرف و کار 

انجام شده است.
وی همچنین یادآور شد: در فاز سوم این طرح که به بحث رمزگذاری ها 
اشاره می شود، لازم است برای سالم سازی فضای مجازی کشور در این 

حوزه نیز شرایط مان تقویت شود.

ما از س��ود خود به نفع مردم صرفنظر كرديم و به دنبال اين هس��تيم كه با 
فعال كردن ظرفيت ترانزيت در كشور بتوانيم درآمدزايی كنيم.همچنين ما 
در صددي��م تا با ايجاد رقاب��ت در عرصه  بين المللی، جذب ظرفيت ترانزيت 
منطقه  ای و بين المللی داش��ته باش��يم و به عبارتی كس��ری درآمد ش��ركت 

زيرساخت را از فعال سازی ظرفيت ترانزيت جبران كنيم.
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تحلیل و ارزیابی اقدامات اخیر شرکت ارتباطات زیرساخت در کاهش 

قیمت و افزایش کیفیت اینترنت

کنکاش

فریده شریف زاده
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نظر به اقدامات ماه های اخیر ش�رکت ارتباطات زیرس�اخت در کاهش قیمت اینترنت برای شرکت های ارائه دهنده  خدمات 
با هدف گذاری کاهش تعرفه برای کاربران نهایی و اقدامات اجرایی این ش�رکت برای افزایش کیفیت و ش�فاف س�ازی ارائه 
س�رویس با راه اندازی مرکز تبادل ترافیک و راه اندازی س�امانه  پایش شاخص های کیفی شبکه، همچنین برنامه ریزی برای 
افزایش درآمد با فعال کردن ظرفیت ترانزیت در کش�ور و البته برنامه های حوزه اقتصاد مقاومتی برای اس�تفاده از حداکثر 
ظرفیت ش�بکه ملی اطلاعات و س�ایر اقدامات اجرایی مدیران این شرکت، از یک سو با دو تن از نمایندگان محترم مجلس 
ش�ورای اس�لامی در کمیس�یون های صنایع و معادن و فرهنگی و البته مدیر مرتبط با حوزه ارتباطات در مرکز پژوهش های مجلس س�خن گفتیم و از سوی دیگر با 
دو تن از مدیران ش�رکت های ارائه دهنده س�رویس اینترنت به گفت وگو نشستیم، تا ضمن ارزیابی اقدامات شرکت ارتباطات زیرساخت در خصوص موارد مطروحه، 

پیشنهادهای آنان در خصوص ارتقاء هر چه بیشتر ارائه سرویس در حوزه کمی و کیفی را جویا شویم.

ولی ملکی، نماینده مردم مش��گین ش��هر در دوره دهم مجلس شورای اسلامی که در 
دوره هفتم نیز به مجلس راه یافته بود، عهده دار ریاست کارگروه صنعت در کمیسیون 
صنایع و معادن مجلس اس��ت. او در گفت وگوی اختصاصی با خبرنگار ماهنامه نس��ل 
چهارم، ضمن مثبت ارزیابی کردن اقدامات شرکت ارتباطات زیرساخت در کاهش قیمت 
اینترنت، تاکید می کند: باید اذعان داشت که ما تا نقطه مطلوب فاصله زیادی داریم و 
لازم است که همچنان این سیر نزولی قیمت اینترنت و افزایش سرعت و کیفیت ارائه 

خدمات فضای مجازی در کشور ادامه داشته باشد.
وی در عین حال می گوید:  کاهش قیمت اینترنت، روش مصرف اینترنت توسط کاربران 
را متفاوت خواهد کرد؛ چرا که با پایین آمدن تعرفه استفاده از اینترنت، تعداد کاربران و 
مدت زمان استفاده آنها بالاتر می رود و اگر مشترکی با اینترنت گران قیمت و کند به 
عنوان مثال روزانه 10 واحد اینترنت مصرف می کرد، در فرآیند بهبود خدمات و مقرون 
به صرفه شدن آن شاید حتی مصرف خود را در روز دهها برابر افزایش دهد،  طبیعی 
است که به تناوب آن، علاوه بر بالا رفتن رضایتمندی مشتری از دریافت اینترنت ارزان 

قیمت، سود شرکت های ارائه دهنده خدمات اینترنتی نیز بیشتر خواهد شد.
این نماینده مجلس شورای اسلامی، ادامه داد: سیاست کاهش قیمت اینترنت برای بالا 
بردن سود در این حوزه منحصر به ایران نیست و بسیاری از کشورهای توسعه محور این 

مشی اقتصادی را در مواجهه با اینترنت سرلوحه کار خود قرار داده اند.
وی درب��اره دلای��ل گران��ی اینترنت در ایران نی��ز گفت: گرانی اینترن��ت معلول نبود 
زیرساختهاست، تا کنون به علت مشکلات زیرساختی و محدودیت دسترسی به فیبرنوری، 
انتقال اطلاعات هزینه بیشتری برای شرکت ارتباطات زیرساخت و سیستم های فنی 
مرتبط با آن داشت، در نتیجه سرعت اینترنت کم و قیمت آن بالا بود، اما رفته رفته با 

برطرف شدن موانع، کیفیت ارائه خدمات اینترنتی نیز رو به بهبود است.
عضو کمیسیون صنایع و معادن مجلس، افزود: هنوز پوشش شبکه ای اینترنت در کشور 
ما مشکلات عدیده ای دارد و استفاده کنندگان از اینترنت با قطع و وصل شدن های مکرر 
در شبکه مواجه هستند، بنابراین  لازم است که سیستم های دسترسی به طور گسترده 
ای تقویت کیفی و کمی داشته باشند، اما در مجموع  عملکرد وزارت ارتباطات در این 

حوزه طی دو الی سه سال اخیر مثبت و رو به جلو بوده است.
نماینده مجلس شورای اس��لامی همچنین درباره لزوم افزایش سود ترانزیتی شرکت 
ارتباطات زیرساخت، گفت: در دوره پسا برجام بخش قابل تاملی از مشکلات در زمینه 
ترانزیت اینترنتی برداش��ته شده اس��ت و به ویژه در حوزه هایی که  تحت نظر و فشار 

آمریکایی ها نیس��ت، دست دولت و وزارت ارتباطات برای گسترش ترانزیت ارتباطات 
بازتر است. در همین حال کشورهای مختلف هم مشتاقانه به دنبال ورود به بازار ایران 
برای تبادل فن آوری، نرم افزار، سخت افزار و اینترنت هستند، لذا اکنون فرصت خوبی 
به وجود آمده تا یک فایل ویژه در این زمینه گشوده شود، هرچند بازهم موانعی  هست 

که باید برای برطرف کردن آن کوشید.
وی یکی دیگر از دستاوردهای مثبت وزارت ارتباطات و شرکت زیرساخت را راه اندازی 
سامانه  اندازه گیری و پایش کیفی شبکه  ارتباطات زیرساخت عنوان کرد وگفت: نه تنها 
در حوزه خدمات اینترنتی، در هر زمینه ای که نظارت و پایش وجود نداشته باشد، امکان 
دور زدن مشتری و فرافکنی در قبال کم کاری و بی نظمی ها وجود دارد؛ تا پیش از این، 
بسیاری از مشترکان شرکت های ارائه دهنده خدمات  اینترنتی در مواجهه با مشتریان 
معترض خود در پی قطع شبکه یا اختلال در آن، مشکل را به گردن دیگران و به صورت 
خاص شرکت ارتباطات زیر ساخت می انداختند، اما این سامانه رسالت پیدا کرده است 
تا هر گونه نقیصه ای را در شبکه رصد کرده و علت آن را اعلام کند تا ارائه دهندگان 
خدمات اینترنتی به جای جواب سربالا به مشتری، خود را موظف به پاسخگویی دقیق و 

واقعی درباره علت اختلال به وجود آمده کنند.
ملکی افزود: کشورما در صنایع دانش بنیان و بسیاری از فن آوریهای دیگر نیازمند تبادل 
اطلاعات سریع و به روز با دنیا است و گسترش استفاده از اینترنت به ارتقاء سطح علمی 

و توسعه کشور منجر خواهد شد.

رئیس کارگروه صنعت کمیسیون صنایع و معادن مجلس:

کاهش قیمت اینترنت، روش مصرف اینترنت توسط کاربران را متفاوت خواهد کرد

راه اندازی سامانه  پایش کیفی شبکه ، از دستاوردهای مثبت شرکت زیرساخت است
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رئیس کمیسیون فرهنگی مجلس شورای اسلامی:

باید عموم کاربران کاهش قیمت اینترنت را لمس کنند
حجت الاسلام نصرالله پژمان فر نماینده دوره نهم و دهم مجلس شورای اسلامی و عضو 
کمیسیون فرهنگی مجلس شورای اسلامی از حوزه انتخابیه مشهد و کلات در استان 
خراسان رضوی است. او از جمله نمایندگانی است که از ابتدای حضورش در مجلس 
ش��ورای اس��لامی در دوره نهم اهتمام فراوانی به امور فرهنگی و مباحث روز مرتبط با 
اینترنت و شبکه های اجتماعی داشته است و همواره پیشبرد شبکه ملی اطلاعات را 
پیگیری کرده است. پژمان فر که در دوره دهم مجلس شورای اسلامی عهده دار ریاست 
کمیسیون فرهنگی شده است در گفت وگوی اختصاصی با خبرنگار ماهنامه نسل چهارم، 
پیرامون اقدامات اخیر شرکت ارتباطات زیرساخت سخن گفته است. رییس کمیسیون 
فرهنگی مجلس شورای اسلامی، که در مجموعه منتقدین وزارت ارتباطات و فناوری 
اطلاعات جای دارد، معتقد است که هنوز عموم مردم و کاربران، کاهش قیمت اینترنت 

را لمس نکرده اند.
نصرالله پژمانفر با انتقاد از فعالیت های وزارت ارتباطات در حوزه اینترنت، گفت: یکی 
از مسائل اساسی در این زمینه مشکل قیمت اینترنت است، بنده در مناظره ای که با 
مدیرعامل شرکت ارتباطات زیرساخت در برنامه گفتگوی ویژه خبری داشتم بر این نکته 
تاکید کردم که قیمت اینترنت در ایران بیش از 10 برابر ارزش واقعی آن است، اتفاقا در 
همان برنامه، مدیریت شرکت ارتباطات زیرساخت هم این موضوع را نفی نکرد و خود 
دوستان ما در وزارت ارتباطات اذعان دارند که قیمت اینترنت باید ۹0 درصد کاهش پیدا 

کند، البته این کاهش، حداقل نقطه مطلوب ما برای قیمت اینترنت است.
نماینده مردم مشهد و کلات در مجلس شورای اسلامی با رد گفته های مسوولان  وزارت 
ارتباطات درباره کاهش قیمت اینترنت در ایران، گفت: فقط وقتی می توانیم ادعا کنیم 
اینترنت ارزان شده که اولا این کاهش قیمت در محصول نهایی که در اختیار مردم قرار 

می گیرد، باشد و ثانیا اتفاق ملموسی در هزینه ها رخ دهد.
پژمانف��ر در ادامه افزود: علی رغم پی گیری های مجدانه بنده و تاکیدات بس��یاری از 
کارشناسان، در سال های اخیر، هیچ کاهش قیمت قابل ذکری در اینترنتی که به دست 
مردم می رسد رخ نداده، تنها اتفاقی که در این مدت رخ داده است، ارزان تر شدن ناچیز 
قیمت اینترنت برای اپراتورها و ارائه دهندگان خدمات اینترنتی است، یعنی باید بگوییم 

که دولت اینترنت را به  دلالان و واسطه ها ارزان تر می فروشد.
وی همچنین تاکید کرد: اگر در زمینه قیمت اینترنت با اغماض فقط می گوییم که اتفاق 
ملموسی نیافتاده است، اما در حوزه کیفیت باید بگوییم که نه تنها اتفاق در خور تاملی 
رخ نداده که باید بگوییم به عکس، اوضاع کیفی اینترنت تنزل نیز یافته است؛ چرا که با 
تبلیغات گسترده، ورود پیام رسانها و نرم افزارهای مختلف و شعارهای تشویقی، تعداد 
کاربران و زمان کاربری آنها در فضای مجازی افزایش یافته است و متناسب با این حجم 
اضافه ای که به شبکه ورود پیدا می کنند، سطح کیفی اینترنت رشد نداشته است، لذا در 

سالهای اخیر با افت استانداردهای خدمات اینترنتی نیزمواجه بوده ایم.
رییس کمیسیون فرهنگی مجلس دهم با اعلام اینکه مشکلات مردم در فضای مجازی 
به همین جا هم ختم نمی شود، افزود: در این سالها اقدام ملموسی در جهت مدیریت 
ش��بکه ملی اطلاعات انجام نشده است و هنوز این س��وال وجود دارد که چرا ما نباید 
همچون کشورهای پیشرو در فضای مجازی نظیر کره جنوبی، هند و چین شبکه ملی 

ارتباطات داشته باشیم؟
پژمانفر با اشاره به تجربه کشوری نظیر کره جنوبی در این زمینه، گفت: دولت سئول 
شبکه اینترنت ملی را با قیمتی بسیار ارزان و کیفیتی عالی در اختیار شهروندانش قرار 
داده است و مردم این کشور بیش از ۹3 درصد فعالیت های اینترنتی خود را از طریق 
این شبکه انجام می دهند و تنها در زمینه هایی که نیاز به تبادل اطلاعات با خارج از 
کشور وجود دارد به شبکه سراسری متصل می شوند، اما تجربه سالهای اخیر در ایران 
این ذهنیت را به وجود آورده است که وزارت ارتباطات، اهتمامی برای راه اندازی اینترنت 

ملی ندارد.
پژمانفر در عین حال تاکید کرد: در نبود شبکه ملی اطلاعات، مردم ناگزیرند  اینترنت 

گران قیمت را با نازل ترین کیفیت تحمل کرده و برای دریافت یک فیلم یا محتوای مختصر 
و نه چندان حجیم، مدتها وقت و انرژی و هزینه صرف کنند.

این نماینده مجلس شورای اسلامی، نبودن امنیت در فضای مجازی را نیز ناشی از اهمال در 
راه اندازی شبکه ملی اطلاعات عنوان کرد و افزود: کافی است مراجعه ای مختصر به پرونده 
های در اختیار پلیس فتا بیاندازیم تا آمار تاسف انگیزی از کلاهبرداری ها و سوء استفاده 

های مختلف، آشفته حالی این شهر بی در و پیکر مجازی را بیشتر برای ما نمایان کند.
پژمانفر گفت: وقتی ما مدیریت و اختیاری در فضای مجازی نداشته باشیم، این آسیب 
های اقتصادی، اجتماعی و فرهنگی به مردم دور از انتظار نخواهد بود، در محیط واقعی اگر 
کسی  مرتکب جرمی شود، قوه قضاییه و دستگاههای امنیتی ورود پیدا می کنند و جلوی 
گسترش تهدید و تخلف را می گیرند، اما در شرایطی که دستگاه امنیتی  ما تسلطی بر 
فضای مجازی ندارد، چگونه می توان انتظار داشت بتوانیم مردم را آنگونه که شایسته است 

در برابر آسیبهای فضای مجازی محافظت کنیم؟
رییس کمیسیون فرهنگی مجلس، منافع اقتصادی را عامل بی میلی دولت برای راه اندازی 
شبکه ملی اینترنت عنوان کرد واظهار کرد: متاسفانه به نظر می رسد وزارت ارتباطات می 
خواهد با اینترنت گران قیمت و بی کیفیت، همچنان دست در جیب ملت داشته باشد. در 
دولت از خرد و کلان همه درباره توسعه شبکه های اینترنتی و ارتباطی شعار می دهند، اما 
این گسترش استفاده، نه تنها  برای مردم مقرون به صرفه نیست که مدیریتی هم بر روی 
آن وجود ندارد، در واقع دولت تنها تلاش کرده است که سهم خود را در استفاده مردم از 
فضای مجازی افزایش دهد. در صورتی که اگر دید دلسوزانه ای در این حوزه وجود داشت 
با راه اندازی این شبکه، علاوه بر امکان دسترسی مردم به اینترنت ارزان قیمت و عایدی 
اقتصادی مستقیم آن برای ملت، بیش از یکصد هزار فرصت شغلی ایجاد می شد و همین  

دهها هزار فرصت شغلی می توانست زمینه ساز توسعه و رونق اقتصادی شود.
وی، ایده درآمدزایی وزارت ارتباطات از طریق ترانزیت را نیز خیال خام دولتی ها دانست 
و گفت: اینها تنها آرزوهای وزارت ارتباطات است که تصور می کنند غرب به آنها چنین 
امکانی را خواهد داد، در واقع در پاسخ به این چشم انداز خیالی که به درآمدزایی از طریق 
ترانزیت اینترنت امید بسته اند باید بگویم که داشتن چنین رویایی ایراد ندارد، اما نباید در 
این باره به مردم آدرس اشتباه بدهید، چرا که با سنگ اندازی های موجود و نبود برنامه، 

تحقق چنین هدفی دور از دسترس به نظر می رسد.
این نماینده مجلس ش��ورای اسلامی همچنین درباره یکی دیگر از دستاوردهای وزارت 
ارتباطات، گفت: راه اندازی  سامانه  اندازه گیری و پایش کیفی شبکه  ارتباطات زیرساخت 
کشور به شرطی می تواند مفید باشد که به برطرف کردن عیوب شبکه کمک کند، به 
فرض اگر با همت وزارت ارتباطات مردم بتوانند متوجه شوند که ایراد شبکه از کجاست، 
اما این دانستن به بهبود کیفیت ارتباطی آنها کمک نکند، عملا نمی تواند مثمر ثمر باشد، 
مردم انتظار دارند اگر ایرادی در دسترس��ی آنها به ش��بکه وجود دارد کسی  که مسوول 
مرتفع کردن آن اس��ت برای رفع  اخلال هم وارد شود و صرفا اطلاع از نوع نقص، دردی 

را دوا نخواهد کرد.
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مدیرعامل آسیاتک:  

کاهش قیمت اینترنت، امری مبارک است

پیشرفت سریع شبکه ملی اطلاعات، بار هزینه های بین الـمللی اینترنت را از دوش کاربران برداشته است

مدیرعامل ش��رکت انتقال داده 
های آس��یاتک نیز که ش��رکت 
متبوعش به تبع کاهش تعرفه های 
اینترنت از سوی شرکت ارتباطات 
زیرس��اخت، نس��بت به کاهش 
قیمت اینترنت برای مشترکانش 
از اول مردادماه اقدام کرده است، 
در گفت وگ��وی اختصاص��ی با 
خبرنگار ماهنامه نس��ل چهارم 
کاهش قیم��ت اینترنت را امری 
مبارک دانست و افزود: این اتفاقی 
اس��ت که در بسیاری از حوزه ها 
رخ داده و به فراخ��ور آن، تعداد 
مشتریان در حیطه ای که کاهش قیمت اعمال شده، افزایش یافته اند. به عنوان مثال با 
کاهش قابل توجه قیمت سیم کارت در کشور، دارندگان تلفن همراه نیز تا دو برابر افزایش 
یافت. محمدعلی یوسفی زاده، با بیان اینکه سرویس های ارائه شده از سوی شرکت های 
خدمات اینترنتی از مجموعه ای از هزینه ها تشکیل شده است،  گفت: وقتی در این زنجیره، 
قیمت هر یک از حلقه ها تغییر کند، هزینه تمام شده ما نیز تغییر خواهد کرد.وی همچنین 
در خصوص شبکه ملی اطلاعات، با بیان اینکه در وزارت ارتباطات دولت یازدهم، شبکه ملی 
اطلاعات مورد توجه جدی بوده است، ابراز کرد:  در یکی دو سال گذشته پیشرفت سریع 
شبکه ملی اطلاعات باعث شد که بخش قابل توجهی از اینترنت ما در داخل کشور تولید و 
عرضه شود، همین موضوع بار هزینه های بین المللی اینترنت را از دوش مصرف کنندگان 
کاسته و به تناسب آن امکان ارائه اینترنت با قیمتی ارزانتر از پیش را به وجود آورد که این 
کاهش قیمت برای مشتریان ما نیز محسوس بوده است.یوسفی زاده در ادامه تاکید کرد: با 

وجودی که بخش بزرگی از حلقه ها در شبکه ارائه اینترنت با کاهش قیمت مواجه بوده اند، 
در عین حال ما حلقه هایی نیز داشته ایم که در سالهای اخیر برایمان افزایش هزینه داشته 
اند که ضروری است در اعلام قیمت نهایی اینترنت مورد توجه قرار گیرند، از جمله هزینه 

.IP های مرتبط  با نیروی انسانی ،هزینه های سازمانی و همچنین هزینه های مرتبط با
مدیرعامل آسیاتک با  بیان اینکه تخمین محاسبه اقتصادی حلقه ها در ارائه اینترنت به 
عهده شرکت ارتباطات زیرساخت است، گفت: شرکت ارتباطات زیرساخت تمام نوسانات را 
در زنجیره اینترنتی محاسبه کرده و در نهایت قیمت نهایی آن را به شرکتهای ارائه دهنده 
خدمات اینترنتی ابلاغ کرده است.وی با ابراز رضایت از عملکرد وزارت ارتباطات در حوزه 
خدمات اینترنتی، تاکید کرد: در سالهای اخیر اتفاقی که در این مملکت افتاد، این بوده است 
که شرکت ارتباطات زیرساخت به شدت کیفیت ارائه خدمات اینترنتی را  از نظر تامین،  
نگهداری و تحویل بالا برده است.یوسفی زاده، وجود سامانه اندازه گیری وپایش کیفیت 
شبکه ارتباطات را نیز منشاء خیر دانست و گفت: در هر کجا که نظارت  وجود داشته باشد، 
کیفیت بالا می رود، این موضوع منحصر به ایران نیست و در همه دنیا سامانه ای وجود 
دارد که با رصد وضعیت شبکه، نقاط اتصال و کیفیت آن را گزارش می دهد . مدیرعامل 
آسیاتک در ادامه افزود: گام اول را شرکت ارتباطات زیرساخت در راه اندازی سامانه  اندازه 
گیری وپایش کیفیت شبکه برداشت وما نیز این نوید را به مشتریانمان می دهیم که در گام 
بعدی شرکت انتقال داده های آسیاتک، سامانه ای را راه اندازی خواهد کرد تا نشان دهیم 
در بخشی که دست ما بوده است، چگونه عمل کرده ایم.یوسفی زاده، با استقبال از توجه 
وزارت ارتباطات به ترانزیت اینترنت نیز گفت: این موضوع علاوه بر اینکه برای ما آورده ارزی 
خواهد داشت، کیفیت ارائه اینترنت به مشتری داخلی را نیز افزایش خواهد داد؛ اگر ما علاوه 
بر افزایش بسترهای داخلی بتوانیم در هر نقطه، به موقع و درست درخواست انتقال بدهیم، 
مشترکانمان در باندهای بین المللی با نوسان کیفیت مواجه نخواهند شد.وی همچنین 
تاکید کرد: کشور ما ظرفیتهای بالقوه فراوانی در این زمینه دارد و این امکان وجود دارد که 

با فراهم آمدن شرایط  و زیرساخت ها، ایران به هاب منطقه تبدیل شود.

مدیرکل دفتر مطالعات ارتباطات و فناوری های نوین مرکز پ ژوهش های مجلس:

اقدامات شرکت زیرساخت برای کاهش قیمت اینترنت، نشان از تاثیر تغییرات جدید مدیریتی است
دکتر مهدی فقیهی، عضو هیات علمی 
و مدیرکل دفتر مطالع��ات ارتباطات 
و فن��اوری های نوی��ن مرکز پ ژوهش 
های مجلس شورای اسلامی است. او 
علاوه بر تس��لط موضوعی بر مباحث 
تخصصی حوزه فن��اوری اطلاعات و 
ارتباطات، به دلیل مدیریت موضوعی 
دهها گزارش و اظهارنظر کارشناسی 
تدوین ش��ده در مرکز پژوهش های 
مجلس ش��ورای اسلامی در همه این 
س��ال ها، جزو مدیرانی اس��ت که بر 
پایه اس��تدلال سخن می گوید. او که دارای کارشناسی ارشد مدیریت فناوری اطلاعات 
و دکتری مدیریت - تصمیم گیری و خط مشی گذاری است به عنوان استاد مدعو در 
دانشکده مدیریت دانشگاه تهران، دانشکده مدیریت و اقتصاد دانشگاه آزاد اسلامی واحد 
علوم و تحقیقات تهران و سایر نهادهای آموزشی دیگر سابقه تدریس دارد.دکتر فقیهی در 
گفت وگوی اختصاصی با خبرنگار ماهنامه نسل چهارم، می گوید که کاهش نرخ اینترنت 

باید همراه با اقدامات دیگر نهادها از جمله سازمان تنظیم مقررات به ویژه در حوزه  نظارت 
بر بازار ارتباطی کشور باشد که مردم بتوانند هم کاهش قیمت را تجربه کنند و هم در کنار 
آن افزایش کیفیت را درک کنند.وی با بیان اینکه پروژه های جدید شرکت زیرساخت و 
اقدامات این شرکت به ویژه در جهت کاهش قیمت اینترنت، نشان داده است که تغییرات 
جدید مدیریتی ایجاد   شده موثر بوده است، گفت: راه اندازی مرکز تبادل ترافیک و سامانه 
پایش نیز از اقدامات مکملی است که علاوه بر تحقق اهداف بخش ارتباطات در برنامه های 

توسعه می تواند در جهت افزایش کیفیت نیز بسیار موثر باشد.
وی در عین حال بیان کرد: البته این موضوع  ابتدای راه اس��ت و اقدامات در این زمینه 
باید توسعه پیدا کند زیرا به عنوان نمونه برخی کشورهای کوچک حاشیه خلیج فارس به 
تنهایی هشت مرکز تبادل ترافیک دارند.فقیهی همچنین تاکید کرد: همگام با توسعه مراکز 
تبادل ترافیکی باید  شبکه های تحویل محتوا توسعه پیدا کند تا کیفیت شبکه بالاتر رود و 

سرویس های با کیفیت بالاتر و دسترسی بهتر در اختیار کاربران قرار گیرد.
وی گفت: این موضوع  از سوی دیگر منجر به افزایش بهره وری شبکه، ارایه سرویسهایی 
جدید از طرف ارایه دهندگان سرویس و به دنبال آن  منافع اقتصادی و اجتماعی می شود 
که حتی می تواند بر بازار اشتغال فناوری اطلاعات به ویژه بخش خدمات و محتوا تاثیر قابل 

توجهی داشته باشد.
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مدیرعامل شاتل:

عمده گلایه های مردم از کیفیت اینترنت است تا قیمت آن

در بازار رقابتی، ایجاد سامانه نظارتی شبکه اینترنت منطقی نیست

مدیرعامل شاتل نیز با اشاره به اینکه 70 درصد قیمت تمام شده سرویسهای اینترنت 
مربوط به ش��رکت ارتباطات زیرساخت است به خبرنگارماهنامه نسل چهارم، گفت: 
برای شرکتهایی نظیر شاتل در مصوبه کاهش قیمت اینترنت حتی اگر کاهش قیمت 
از س��وی شرکت ارتباطات زیرساخت رخ دهد، هنوز این اطمینان وجود ندارد که در 
آن بخش از خدمات که مرتبط با مخابرات استانی در سراسر کشور است این تعهدات 

به شکل کامل اجرایی شود.
احمدنخجوانی گفت: طبق قوانین، ما موظف به رعایت موصوبات رگولاتوری هستیم 
و از روز اول مرداد ماه که این کاهش قیمت ابلاغ ش��د آن را اعمال کردیم اما تجربه 
ناخوشآیندی برای ما به وجود آمد که ذهنیت نامناسبی برای شرکتهای ارائه دهنده 

خدمات اینترنتی به وجود آورده است.
وی در این باره افزود: در بهمن ماه سال ۹2، کمیسیون 181 اتاق اقتصادی، شرکت های 
ارائه دهنده خدمات اینترنتی را موظف کرد تا 20 درصد کاهش هزینه داشته باشند و 
ما نیز به امید تخفیف ها و مساعدت شرکت ارتباطات زیرساخت این کاهش قیمت را 

اعمال کردیم، اما درعمل با چالش های جدیدی مواجه شدیم.
مدیرعامل ش��اتل در ادامه اظهار کرد: متاس��فانه در آن مقطع، خلف وعده ش��رکت 
ارتباطات زیرساخت به زیانمان تمام شد؛ زیرا برخی امکانات که بنا بود در اختیارمان 
قرار گیرد هنوز بعد از گذشت دو سال و نیم موفق به دریافتش نشده ایم و همچنین 
برخی تخفیف ها آن گونه که مقرر بود، به ما اختصاص پیدا نکرد؛ به عنوان مثال اگر 
قرار بود در بخشی 25 درصد تخفیف شامل شرکت شود، نهایت توانستیم تخفیف 20 
درصدی دریافت کنیم و ما هم ناگزیر ش��دیم اینترنت را با درصد کمتری از کاهش 

قیمت ابلاغ شده، در اختیار مشترکین قرار دهیم.
نخجوانی در عین حال تاکید کرد: البته در نوبت جدید، کار قابل تقدیری که از سوی 
شرکت ارتباطات زیرساخت صورت گرفت این بود که اعلام شد تخفیف ها این بار از 
همان روز اول کاهش قیمت، اعمال می شود و این وعده بسیار باعث دلگرمی ما شد، 
فقط هنوز این ابهام برای شرکت های ارائه دهنده خدمات اینترنتی وجود دارد که آیا 

شرکتهای مخابرات استانی نیز این رویه را در پیش خواهند گرفت یا خیر؟
مدیرعامل شاتل همچنین درباره قیمت کنونی ارائه اینترنت به مشترکین، گفت: واقعا 
هزینه تمام شده اینترنت در سبد خانوار ایرانیان بسیار ناچیز است، طبق محاسبات 
آماری، هر خانواده ایرانی ماهانه حدود 20 هزار تومان به اینترنت اختصاص می دهد؛ 
این مبلغ به عنوان مثال برای ADSL که چند نفر در یک خانه از آن استفاده می کنند، 
رقمی قابل توجه نیست و با همین تناسب، طبیعی است که کم شدن 20 درصدی 

قیمت اینترنت، تاثیری در کاهش یا افزایش مصرف مشترکین نخواهد داشت.
وی با اشاره به اینکه اینترنت اکنون جزء هزینه های ضروری خانوار ایرانی است، گفت: 
وقت��ی در مورد ی��ک کالای لوکس صحبت می کنیم می توانیم بگوییم چند درصد 
کاهش یا افزایش قیمت روی اقبال مردم نسبت به آن کالای لوکس تاثیرگذار است، 

اما این تغییرات روی س��رمایه گذاری مردم برای کالاهای ضروری نظیر اینترنت اثر 
محسوسی نخواهد داشت.

مدیرعامل شاتل گفته های برخی کارشناسان مبنی بر گران بودن اینترنت  در ایران 
را نیز عوامانه توصیف کرد و گفت: وقتی کسی می گوید اینترنت در ایران گران است، 
باید توضیح دهد که منظورش چیست و واقعا اینترنت در مقایسه با چه چیزی گران 
است، همانگونه که اشاره کردم باید مشخص شود که آیا مبلغ ماهیانه 20 هزار تومان 
برای خانوار متوسط چهار نفری در مقایسه با درآمد خانواده ایرانی مبلغ زیادی است؟!
نخجوانی در عین حال تاکید کرد: اما با این وجود ما هم بسیار مشتاقیم که بتوانیم 
اینترن��ت را ارزان ت��ر در اختیار مردم قرار دهیم، فقط باید به این نکته توجه ش��ود، 
هزینه های مربوط به اینترنت تنها مختص سرویسهایی که شرکت ارتباطات زیرساخت 
به ما می دهد نیست و لازم است موضوعاتی نظیر هزینه منابع انسانی، تورم و سایر 
هزینه های تحمیل شده اقتصادی نیز مورد ارزیابی قرار گیرد ضمن اینکه به جرات 
می توانم اعلام کنم از قضا عمده گلایه ها درباره اینترنت مربوط به قیمت آن نیست و 

مردم بیشتر از کیفیت اینترنت ناراضی هستند تا قیمت آن!
وی با اشاره به اینکه کیفیت اینترنت ناشی از سه مولفه است، گفت: بخشی از کیفیت 
مربوط به اینترنتی اس��ت که شرکت ارتباطات زیرساخت به ما ارائه می دهد، بخش 
دیگری از آن مرتبط با ش��رکت های مخابرات اس��تانی است و بخش سوم آن نیز در 
حیطه مس��ئولیت ما به عنوان شرکت ارائه دهنده خدمات اینترنتی است. هر چقدر 
این سه مولفه در بهبود سطح خدمات خود تلاش کنند، اینترنت با کیفیت بهتری در 
اختیار مشترکین قرار خواهد گرفت و متعاقب آن، نقص در عملکرد یکی از این سه نیز 

می تواند زحمات سایرین را تحت الشعاع قرار دهد.
وی با انتقاد از راه اندازی سامانه اندازه گیری کیفیت شبکه شرکت ارتباطات زیرساخت، 
گفت: در بازاری که کاملا رقابتی است ایجاد سامانه نظارتی منطقی به نظر نمی رسد، 
مانند این است که بگوییم سامانه ای راه اندازی کرده ایم که کیفیت دو نوع برند ماست 
را با هم مقایسه کند و بعد به مردم بگوییم از فردا فلان ماست را بخرید. در بازاری که 
مولفه های رقابت به طور جدی در آن وجود دارد، مردم خودشان از محصول استفاده 

می کنند.
نخجوانی گفت: این مردم هستند که ادامه حیات کمپانی ها را در بازار رقابتی تضمین 
می کنند و نظارت باید در حوزه هایی باشد که اتفاقا رقابتی وجود ندارد و همه چیز 
در انحصار مجموعه ای خاص قرار گرفته است، ما به عنوان شرکت شاتل اگر خدمات 
خوبی به مردم ارائه ندهیم میدان را به رقبای خود واگذار کرده ایم و ورشکست خواهیم 
شد؛ پس راه اندازی چنین سامانه هایی تاثیری در حیات و ممات ما نخواهد داشت، لذا 

هنر دولت باید این باشد که رقابت را در شرکت ها به نفع شهروندان تقویت کند.
مدیرعامل شاتل همچنین گفت: علی رغم تمام این گلایه ها باید بگویم انصافا عملکرد 
شرکت ارتباطات زیرساخت در دولت یازدهم ارتقاء چشمگیری داشته است و چه در 
زمان مهندس خسروی و به ویژه پس از حضور مهندس آذری جهرمی، سرویس دهی 

به شرکت های ارائه دهنده خدمات اینترنتی و دارای پروانه بسیار بهتر شده است.
وی دراین باره توضیح داد: تا پیش از این شرکت های دارای پروانه برای گرفتن پهنای 
باند باید مدتها در صف بودند و ماهها وقت صرف می کردند، اما شرکت ارتباطات زیر 

ساخت از این نظر بسیاری از مشکلات را مرتفع کرده است.
نخجوانی درباره تلاش وزارت ارتباطات برای گسترش ترانزیت اینترنت، گفت: هر چند 
این موضوع در تخصص من نیس��ت و در حوزه اختیارات وزارت ارتباطات و ش��رکت 
زیرس��اخت اس��ت، اما در این باره به این اکتفا می کنم که موقعیت کشور ما بسیار 
استراتژیک است و می تواند محل ترانزیت اینترنت در منطقه باشد، ما هم ممنون هر 

اقدامی که در این حوزه صورت گیرد خواهیم بود.



13
95

اه 
د   م

ردا
/ م

 11
ره 

ما
ش

w
w

w
.4

G
ne

w
s.

ir

34

زیر 
ذره بین

دنیا چگونه ما را قضاوت می کند؟

برخ��ی کاربران ایرانی در ش��بکه های اجتماعی طی س��ال های اخیر 
به س��تاره ها، سیاس��تمداران و چهره هایی از کشور های مختلف حمله 
کرده ان��د اما این حمله های کامنتی به س��تاره های این کش��ورها چه 

تصویری از ایرانی ها در ذهن مردم آن کشور می گذارد؟
چندی پیش دس��ته ای از کاربران ایرانی، صفحه مسی، بازیکن فوتبال 
آرژانتی��ن را پ��ر از کامنت های��ی کردند ک��ه آوازه اش در بس��یاری از 
رس��انه های جهان پیچید. این بار اکانت اینستاگرام دختر باراک اوباما 

آماج کامنت گذاری کاربران ایرانی شد.

  کامنت باران اینستاگرام دختر باراک اوباما 

برخی از کاربران فارسی زبان در سالگرد برجام، صفحه اینستاگرام دختر 
باراک اوباما را کامنت باران کردند. برخی از این کامنت ها درخواست هایی 
از اوباما، رئیس جمهور آمریکاس��ت که با زبان طنز مطرح شده اند. پس 
از مدت��ی کوتاه مالیا اوباما اکانت خود را پرایوت کرد. برخی از کاربران 
ایرانی با پیغام فرستادن برای مالیا اوباما از او دلجویی کردند که او هم 

برخی از آنها را در صفحه ی خود منتشر کرد.

  هجوم ایرانی ها به صفحه فیس بوک مسی
به گزارش س��یتنا، بعد از نتیجه قرعه کشی جام جهانی فوتبال 2014، 
پس از اینکه مشخص شد  تیم ملی فوتبال ایران با آرژانتین، نیجریه و 
بوسنی و هرزگوین همگروه است، صفحه فیس بوک لیونل مسی مهاجم 

جغرافیای ناسزای برخی ایرانی ها در فضای مجازی؛ از آسیا و اقیانوسیه تا اروپا و آمریکا

حملات کامنتی، بازتاب بی اخلاقی های فضای عمومی

بارس��لونا و تیم ملی آرژانتین، پر ش��د از ده ها هزار کامنت توهین آمیز 
به زبان فارسی.

  کاربران ایرانی دست از سر مسی برنمی دارند
 لیونل مس��ی ام��ا بار دیگر آم��اج حمله های برخی کارب��ران ایرانی در 
صفحه های اجتماعی قرار گرفت. انتشار عکس شادی گل مسی و آنخل 
دی ماریا پس از پیروزی مقابل تیم ایران، که برای خوش آمد گویی به این 
مهاجم برای حضورش به اینستاگرام انتخاب شده بود، خاطره گل مسی 
در جام جهانی به ایران را زنده کرد و صفحه ی او پر ش��د از کامنت های 

فارسی. دیداری که با تک گل مسی به سود آرژانتین به اتمام رسید.

  دیمیتری پایت، مغضوب کاربران ایرانی
چن��د دقیقه پس از پایان بازی فینال میان پرتغال و فرانس��ه در جام 
ملت های اروپ��ا کاربران ایرانی به صفحه  اینس��تاگرام دیمیتری پایت 
حمله و به او توهین کردند. دس��ته ای دیگر از کاربران هم همان جا به 
این توهین ها اعتراض کردند. در بازی فینال برخورد دیمیتری پایت با 
رونالدو باعث مصدومیت ستاره پرتغال شد. فردوسی پور، گزارشگر این 
بازی در شروع نیمه دوم گفته بود: »گویا هموطنان حسابی از خجالت 

پایت درآمده اند...«
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  حمله به صفحه شخصی زایتسف، بازیکن تیم ملی والیبال 
ایتالیا

تیم ملی والیبال ایتالیا در یکی از رقابت های لیگ جهانی 2014 برابر 
ایران با نتیجه 3 بر صفر پیروز شده بود. ایوان زایتسف، ستاره این تیم 
پس از بازی در صفحه ش��خصی خود اظهار داشت: »تیم بزرگ پیروز 
شد؛ خداحافظ تریسته زیبا« و »چه اتفاقی افتاد برای دوستان ایرانی؟ 
3بر صفر؟«. این جمله ها باعث ش��د، برخی از کاربران ایرانی به صفحه 

شخصی ایوان زایتسف، هجوم بیاورند و به وی اعتراض کنند.

  ترامپ هم در امان نیست
در صفحه ی اینس��تاگرام دونال��د ترامپ، نامزد ح��زب جمهوری خواه 
انتخاب��ات ریاس��ت جمه��وری آمریکا در س��ال 2016 ه��م می توان 
کامنت های کارب��ران ایرانی را دید؛ کامنت هایی کمتر طنز و بیش��تر 

توهین آمیز.

حمله به س��ایت ها و حساب های شخصی در شبکه های اجتماعی حالا 
در کشور ما به یک رسم نادرست تبدیل شده است. کافی است اتفاقی 
به م��ذاق برخی کاربران ش��بکه های اجتماعی خوش نیای��د و آنها با 
پیداکردن حساب های شخصی افراد به او حمله و توهین هایی را روانه 

می کنند که این حملات، داخلی و خارجی نمی شناسند. 

  حمله کاربران ایرانی به صفحات هموطنان
فروردین س��ال 13۹5، خبری مخابره شد که احساسات بخش زیادی 
از مردم را به خود درگیر کرد.  امیرحس��ین 16ساله، روز 21 فروردین 
امس��ال یکی از جنجالی ترین جنایات را رقم زد و دختر 6س��اله افغان 
به نام س��تایش قریشی را که همسایه شان بود، در ورامین به خانه شان 
کشاند و به طرز فجیعی کش��ت. همدردی با خانواده او در شبکه های 
اجتماعی و فضای عمومی کشور، گوشه ای از انسان دوستی مردم ایران 
را نشان داد اما بی اخلاقی ها نیز به چشم آمد و گروهی از کاربران ایرانی 

در شبکه های اجتماعی با پیداکردن حساب شخصی او در اینستاگرام، شروع 
به فحاشی هایی علیه او کردند. اگرچه متهم دست به اقدامات غیرانسانی ای 
زده بود و انتشار بخشی از این کامنت ها حاکی از ابراز تنفر کاربران ایرانی 
از این اقدام غیراخلاقی است، اما ماجرای حمله های کامنتی به همین جا 
نیز ختم نمی شود؛ یکی از نمونه های داخلی، حمله به صفحه شخصی هانیه 
توسلی بود. برخی کاربران پس از غم فوت مرتضی پاشایی، خواننده فقید 
پاپ، به حساب شخصی توسلی حمله کردند و به او ناسزا گفتند و توهین 
کردند که چرا برای فوت پاش��ایی تسلیت نگفته اما این موردهای داخلی 

شاید دامنه اش در داخل کشور باقی بماند. 

  حملات کامنتی، بازتاب بی اخلاقی های فضای عمومی
روزنام��ه وقایع اتفاقی��ه به نقل از تقی آزادارمکی )جامعه ش��ناس( می 
نویس��د که فض��ای مجازی را امروز نمی توان ج��دا از فضای عمومی در 
کش��ور خواند. این فضا معایب و مزایای بس��یار زیادی دارد و جامعه ای 
در اس��تفاده از این فضا موفق اس��ت که محاسن آن را بیش از معایبش 
درک کند. امروز به واس��طه شبکه های اجتماعی راه مراودات بین المللی 
بس��یار کوتاه شده اس��ت؛ برای مثال در یکی از کشور های دنیا، چالشی 
راه می اندازند که ستاره ها با یک سطل آب روی سر خود ریختن، توجه 
م��ردم را به یک بیماری جلب کنند و این چالش در کمتر از یک ماه به 
ایران می رسد و می بینیم ستاره های ایرانی نیز که از اقبال بالایی در میان 
مردم برخوردار هس��تند، وارد این چالش می شوند. در ایران شبکه های 
اجتماعی به تازگی وارد جنبه های عمومی زندگی اجتماعی شده و مردم 
هنوز مختصات این فضا را درک نکرده اند و به واس��طه محدودیت هایی 
که در فضای عمومی دارند، دست بازی در شبکه های اجتماعی دارند و 
دست به هر کاری می زنند. این بی قیدی در شبکه های اجتماعی یا باید با 
به رسمیت شناختن آن و تلاش دستگاه های فرهنگی برای ایجاد قیودی 

حل شود یا با راهکار بهتری از سوی خود کاربران کنترل شود.
خودکنترلی در ش��بکه های اجتماعی نیاز به کارب��ران تأثیرگذار دارد؛ 
برای مثال چند روز پیش در شبکه های اجتماعی دیدم که رامبد جوان  
از مردم می خواست مانع کسانی شوند که وارد این موج های توهین آمیز 
می شوند. به نظر من این بی اخلاقی ها از درون جامعه می آید و از درون 
هم باید به مقابله با آن پرداخت. ش��خصیت هایی مانند رامبد جوان و 
کس��انی که از اقبال اجتماعی نزد م��ردم برخوردارند، باید مقابل این 
بی آبرویی در فضای بین المللی بایستند و به مردم تذکر دهند که این 
حمله های کامنتی از س��وی ای��ن گروه های اندک چه تبعاتی برای نام 

ایران و ایرانی دارد.

حمل��ه به س��ایت ها و حس��اب های ش��خصی در ش��بکه های 
اجتماعی حالا در کشور ما به یک رسم نادرست تبدیل شده 
است. کافی است اتفاقی به مذاق برخی کاربران شبکه های 
اجتماعی خوش نیاید و آنها با پیداکردن حساب های شخصی 

افراد به او حمله و توهین هایی را روانه می کنند.
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مقالـه

جایگاه شبکه ملی اطلاعات در مدل مفهومی لایه ای فضای مجازی
فضای مجازی را با مبنا قرار دادن وجه انس��انی و نه بس��تر فناورانه و 
تعاملات اطلاعات، می توان امتداد فرهنگ و اجتماع انس��انی در فضاي 
شبکه  های اطلاعاتی بر بستر فناوری اطلاعات و ارتباطات و به عبارتی 
دیگر، اجتماع و فرهنگ نوین انس��انی که در بستر فناوری اطلاعات و 

ارتباطات شکل می گیرد، دانست.
فضای مجازی دارای ویژگی های زیر است:

  افراد و جوامع، از طریق فضای مجازی، با همدیگر روابط اجتماعی 
دارند و خود را سازماندهی مي کنند.

  بنگاه ه��اي تجاري به صورت ملي و بین المللي، در فضای مجازی، 
تجارت کالا و خدمات مي کنند.

  س��رعت ارتب��اط و تبادل )اطلاعات، دارای��ي و فناوري( در فضاي 
مجازي بسیار بالاست.

  امنیت و عملکرد موثر زیرساخت های ملي )ازجمله انرژی، بانکداری 
و امور مالی، حمل و نقل، ارتباطات و صنایع( به فضای مجازی متکي 

هستند.
  زندگی روزمره مردم بطور فزاینده ای در سراس��ر جهان به تاروپود 

فضای مجازی درآمیخته شده است.

از مدل مفهومی و الزامات شبکه ملی اطلاعات تا مديريت و پايش شبکه
شبکه ملي اطلاعات بستری است امن، پیشرفته و متکی به جدیدترین فناوریهای نوین و بومی برای تحقق فضای مجازی براساس ارزش های والای 

اسلامی- ایرانی جهت رسیدن به اهداف چشم انداز ایران ۱۴٠۴.

در مبنای تصویر ذیل، فضای مجازی دارای یک مدل چند لایه ای است 
که بستر آن، زیرس��اخت ارتباطی است که شبکه ملی اطلاعات آن را 

محقق خواهد ساخت:

وضعیت مطلوب برای فضای مجازی
برخی از مؤلفه های مطلوبیت براي فضاي مجازي در راس��تای چش��م 
انداز بیس��ت ساله ایران اسلامی، در ابلاغیه حکم تشکیل شورای عالی 

فضای مجازی توسط مقام معظم رهبری به شرح زیر است:
   به حداقل رساندن اتکاي کشور به کشورهاي دیگر در استفاده از 

فضاي مجازي و توابع آن در عرصه هاي فني.
  جذاب سازي و غني سازي محتوا و خدمات بومي جهت پاسخگویي 

حداکثري به نیازهاي داخلي.
  ساماندهي تبادل اطلاعات با شبکه جهاني.

  فراهم آوردن ش��رایط لازم براي دس��تیابي فضاي مجازي کش��ور 
به بالاترین س��طح از امنیت و س��لامت براي آحاد مردم ، نظام و کلیه 

نقش  آفرینان در فضاي مجازي.
  اس��تفاده حداکثري از فضاي مجازي به منظور ارتباط و همکاري 
وس��یع و هدفمند با ملت ها خصوصا ملل مس��لمان در جهت ترویج و 

تحقق گفتمان انقلاب اسلامي.

ضرورت تحقق شبکه ملي اطلاعات
فضای مجازی دارای یک مدل چند لایه ای است که بستر آن، زیرساخت 
ارتباطی اس��ت که شبکه ملی اطلاعات آن را محقق خواهد ساخت. بر 
این اساس، دستیابی به فضای مجازی مطلوب بدون تحقق بستر آن یا 
شبکه ملی اطلاعات معنا ندارد. این توضیح، اهمیت تبیین مدل شبکه 
ملی اطلاعات را روش��ن می سازد. تحقق شبکه ملی اطلاعات، در واقع 
تحقق بس��تر مطلوب برای فضای مجازی مطلوب کش��ور است. بدون 
تردید، توسعه دانش بنیان این شبکه، انعطاف و انطباق همیشگی آن با 

الزامات جدید فضای مجازی را تضمین خواهد کرد. 
ش��کل بعدی نمای��ي از افق و ضرورت تحقق ش��بکه ملي اطلاعات را 

نشان مي دهد:
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تاریخچه شبکه ملی اطلاعات
در اواخر س��ال 1384 بحث ش��بکه ملی اینترنت در کش��ور مطرح و 
مهمترین دلیل پیاده س��ازی این ش��بکه درآن سال کاهش وابستگی 
به ش��بکه جهانی اینترنت اعلام شد. در اسفند سال 1384، بر اساس 
تصمیم هیات دولت مقرر شد شبکه ملي طي سه سال به بهره برداری 
برس��د و طراحی های کلی ش��بکه نیز انجام شود. در سال 1385 قرار 
شد پروژه اینترنت ملي درمرکز تحقیقات مخابرات ایران انجام شود. در 
سال 1386 نیز همین موضوع تکرار شد و این بار برنامه های عملیاتی 
راه اندازی و بهره برداری اینترنت ملی در سالهای 86 تا 88 در هیات 

وزیران تصویب شد.
با توجه به الزامات سند چشم انداز بیست ساله در سال 138۹ موضوع 
شبکه ملی اینترنت با نام جدید شبکه ملی اطلاعات به صورت جدی تر 
مطرح شد به طوری که کلیات موضوع در ماده 46 برنامه پنجم توسعه 

به شرح ادامه، اختصاری مطرح شد.

هدف
 بس��ط خدم��ات دولت الکترونی��ک، صنعت فناوری اطلاعات، س��واد 
اطلاعات��ی و افزایش به��ره وری در حوزه های اقتص��ادی، اجتماعی و 

فرهنگی

تکالیف وزارت ارتباطات و فناوری اطلاعات
 بر اساس بند الف از ماده 46 قانون برنامه پنجم توسعه، ایجاد و توسعه 
ش��بکه ملی اطلاعات و مراکز داده داخلی ام��ن و پایدار با پهنای باند 
مناسب با رعایت موازین شرعی و امنیتی و با استفاده از توان و ظرفیت 
بخش��های عمومی غیردولت��ی، خصوصی و تعاونی، امکان دسترس��ی 
پرس��رعت مبتنی بر توافق نامه سطح خدمات مورد نظر است. در این 
زمینه س��ه ش��اخص اصلی عبارت از اتصال کلیه کسب و کارها و 60 
درصد مردم به شبکه ملی اطلاعات و اینترنت، کسب رتبه دوم در کلیه 
ش��اخص های فاوا در منطقه و سهم 2 درصد صنعت فناوری اطلاعات 

از تولید ناخالص داخلی است.

تکالیف دیگر دستگاه های اجرائی 
 اتصال به شبکه ملي اطلاعات، توسعه و تکمیل پایگاه هاي اطلاعاتی، 
تبادل و به اش��تراک گذاري رایگان اطلاعات و تأمین امنیت آن، انجام 

استعلامات و ارایه خدمات الکترونیکی بر بستر آن.

ماموریت هاي مرکز ملی فضای مجازی 
مرکز ملی فضای مجازی بر اساس سه مأموریت محوری خود در حکم 
تش��کیل، باید نقش سیاس��ت گذاری و نظارت بر پروژه های مرتبط با 
فضای مجازی کش��ور را ایفا کند. شبکه ملی اطلاعات، طبق مصوبات 
ش��ورای عالی فضای مجازی، زیرساخت ارتباطی فضای مجازی کشور 
اس��ت، بنابرای��ن در دایره سیاس��تگذاری و نظارت مرک��ز ملی فضای 

مجازی قرار دارد.

سه مأموریت محوری عبارتند از:
  اش��راف کامل و به روز نس��بت به فضاي مجازي در سطح داخلي 

و جهاني،
  تصمیم گیري نس��بت به نحوه مواجهه فعال و خردمندانه کشور از 
حیث سخت افزاري، نرم افزاري و محتوایي در چارچوب مصوبات شوراي 

عالي،
  نظارت بر اجراي دقیق تصمیمات در همه سطوح،

  مرک��ز ملی فضای مجازی با اس��تناد به مأموری��ت های تفصیلی 
مصوب خود، بررسی و تصویب طرح های کلان مرتبط با فضای مجازی 
کش��ور نظیر شبکه ملی اطلاعات و نظارت مستمر بر روی آن ها را بر 
عهده دارد و باید پس از تکمیل این شبکه و پروژه های مرتبط با آن، 

مجوز آغاز به کار را برای آن صادر نماید،
  مرکز ملی فضای مجازی، برای انجام مأموریت ویژه خود در ارتباط 
با ش��بکه ملی اطلاعات، بر اساس مهندس��ی نیازمندی ها، توانمندی 
های اصلی را که باید برای دس��تیابی تدریجی به وضعیت مطلوب در 
زیرس��اخت ارتباطی فضای مجازی، ایجاد ش��ده یا توسعه یابند مورد 

پایش و راهبری قرار می دهد.

الزامات شبکه ملی اطلاعات
الزامات ش��بکه ملی اطلاعات بر اس��اس مصوبه دوم جلس��ه پانزدهم 

شورای عالی فضای مجازی عبارت است از:
  ش��بکه ای متشکل از زیرس��اخت های ارتباطی با مدیریت مستقل 

کاملًا داخلی،
  شبکه ای کاملًا مستقل و حفاظت  شده نسبت به دیگر شبکه ها )از 

جمله اینترنت( با امکان تعامل مدیریت شده با آن،
  ش��بکه ای با امکان عرضه انواع محتوا وخدمات ارتباطی سراسری 

برای آحاد مردم با تضمین کیفیت از جمله قابلیت تحرک،
  ش��بکه ای با قابلیت عرضه انواع خدمات ام��ن اعم از رمزنگاری و 

امضای دیجیتالی به کلیه کاربران،
  شبکه ای با قابلیت برقراری ارتباطات امن و پایدار میان دستگاه ها 

و مراکز حیاتی کشور،
  ش��بکه ای پرظرفیت، پهن باند و با تعرفه رقابتی شامل مراکز داده 

و میزبانی داخلی .
شناس��ایي نیازمندي ه��اي اصلي ش��بکه ملي اطلاعات و اس��تخراج 
حوزه هاي مهم که باید براي ایجاد یا توس��عه آن ها برنامه ریزي شود، 
در اولین گام با تحلیل الزامات ش��ش گانه مصوب در جلس��ه پانزدهم 
ش��وراي عالي فضاي مجازي، آغاز مي ش��ود. بر این اساس، الزامات یاد 
ش��ده در دو دس��ته کارکردي و غیرکارکردي تقسیم بندي مي شوند. 

بر اس��اس بند الف از ماده ٤٦ قانون برنامه پنجم توس��عه، ايجاد و توس��عه شبکه ملی اطاعات و مراكز داده داخلی امن و 
پايدار با پهنای باند مناس��ب با رعايت موازين ش��رعی و امنيتی و با استفاده از توان و ظرفيت بخشهای عمومی غيردولتی، 
خصوصی و تعاونی، امکان دسترسی پرسرعت مبتنی بر توافق نامه سطح خدمات مورد نظر است. در اين زمينه سه شاخص 
اصلی عبارت از اتصال كليه كسب و كارها و ٦٠ درصد مردم به شبکه ملی اطاعات و اينترنت، كسب رتبه دوم در كليه 

شاخص های فاوا در منطقه و سهم ٢ درصد صنعت فناوری اطاعات از توليد ناخالص داخلی است.
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الزامات کارک��ردي تعیین کننده توانمندي هاي اصلي در ش��بکه ملي 
اطلاعات و الزام��ات غیرکارکردي، به نوعي ناظر بر کیفیت تحقق این 

توانمندي ها هستند. 
تفکیک الزامات با این دیدگاه در شکل زیر، نشان داده شده است:

 

نیازمندي هاي عملکردي قابل استخراج از الزامات شش گانه 
شورای عالی فضای مجازی عبارتند از:

مدیریت مستقل کاملا داخلی،
تعاملات مدیریت شده با دیگر شبکه ها،

مسیریابی داخلی درخواست داخلی برای اطلاعات داخلی،
برقراری ارتباطات امن و پایدار دستگاه ها و مراکز حیاتی،

ارایه انواع محتوا و خدمات ارتباطی سراسری،
ارایه ان��واع خدمات امنیتی )رمزنگاری و امض��ای دیجیتالی( به کلیه 

کاربران،
ارایه خدمات مراکز داده و میزبانی داخلی.

الزامات غیرعملکردي قابل اس�تخراج از الزامات ش�ش گانه 
شورای عالی فضای مجازی عبارتند از:

مدیریت مستقل کاملا داخلی،
کاملا مستقل،

پرظرفیت و پهن باند،
حفاظت شده از دیگر شبکه ها،

ارایه خدمات با تعرفه رقابتی،
ارایه خدمات با تضمین کیفیت و تحرک.

مدل مطلوب شبکه ملی اطلاعات
زیرس��اخت ارتباطی ش��بکه ملی اطلاعات ش��امل یک شبکه عمومی 
مسلط متصل به ش��بکه های مستقل موجود داخلی است که در کلیه 
عملکردهای خود هیچ گونه وابستگی به آن ها و همچنین شبکه جهانی 

اینترنت ندارد.

 
ذي نفعان و بازیگران

در این حوزه تلاش ش��ده اس��ت ت��ا کلیه بازیگ��ران و ذینفعان اعم از 
سیاست گذاران، قانون گذاران، ناظران، مجریان، مدیریت  امنیت فضای 
مجازی، بهره برداران، اپراتورهای خدمات و محتوا و ... شناسایی شوند. 
این گام، هم در مهندس��ی نیازمندی ها و هم در تقس��یم کار ملی در 

حوزه شبکه ملی اطلاعات لازم قلمداد می شود.

مدیریت و پایش در شبکه ملي اطلاعات
  تحقق اس��تقلال و ع��دم تأثیرپذیری در عملی��ات مدیریتی، امور 
پش��تیبانی و نگهداری، امور توس��عه کمی و کیفی با اتکاء به دانش و 

توانمندی بومی در این حوزه از الزامات اصلی بوده است.
  مدیریت و پایش در شبکه ملی اطلاعات حائز کارکردهای مختلف 
مانند مدیریت خط��ا، پیکره بندی، ثبت وقایع، کارایی، امنیت، تغییر، 
توسعه و بلوغ،ظرفیت، تداوم عملکرد و بازیابی در حوادث است که در 

تمامی لایه ها تحقق می یابد.

پالایش
پالایش در شبکه ملی اطلاعات در سطوح پایه مبادی محور و پیشرفته 
محتوا محور هوش��مند اجرا می ش��ود. پالایش در درگاه های اتصال به 
ش��بکه جهانی به صورت دوسویه و در درگاه های اتصال به شبکه های 

مستقل داخلی به صورت درون سو اجرا می شود.

شبکه دسترسي مستقل و پهن باند
ش��بکه دسترسی در ش��بکه ملی اطلاعات، پهنای باند لازم و کافی را 
ب��ه ازای انواع خدمات داخلی برای آحاد کاربران داخلی حتی در حال 

 تحقق استقال و عدم تأثيرپذيری در عمليات مديريتی، امور 
پش��تيبانی و نگهداری، امور توس��عه كمی و كيفی با اتکاء به 
دانش و توانمندی بومی در اين حوزه از الزامات اصلی بوده 

است.
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تحرک فراهم می کند. ضمنا این ش��بکه قابلیت اعمال سیاس��ت های 
پایش و تخصیص هوش��مند پهنای باند به ازای خدمات داده و ستانده 

کاربران در اتصال به شبکه جهانی را فراهم می کند.

ارتباط با شبکه هاي مستقل داخلي
ش��بکه های مس��تقل داخلی با پذیرش سیاس��ت های مختلف شبکه 
مل��ی اطلاعات، برای ارتباط با یکدیگر، ش��بکه جهانی و ارایه خدمات 
دیگر شبکه ها به کاربران داخلی خود، از درگاه های اتصال آن استفاده 

می کنند.

ارتباط با شبکه جهاني اینترنت
ارتباط با ش��بکه جهانی اینترنت بنابر درخواس��ت کاربران شبکه ملی 
اطلاع��ات، از طریق آن برقرار اس��ت اما تهدی��دات مختلف فرهنگی، 
امنیت��ی، مال��ی و ... آن نه تنها کنترل ش��ده اس��ت بلکه فرصت های 
جدی��دی را برای صدور خدمات فضای مجازی متکی بر زیرس��اختی 

غنی و کارآمد داخلی فراهم می کند.

پدافند غیرعامل
ش��بکه ملی اطلاعات تمامی الزامات پدافند غیرعامل را محقق کرده و 
رهنمودهای آن را به کار می بندد تا نوعی حفاظت ش��دگی پیشگیرانه 
پیش فعال را نسبت به تهدیدات شبکه جهانی اینترنت و دیگر شبکه 
های موجود مستقل داخلی، پدید آورد و قابلیت بازیابی و ترمیم سریع 

را که توسط مدیریت آن اجرا می شود، فراهم آورد.

توانمندی های اصلی برای شبکه ملی اطلاعات
برخی توانمندی های اصلی برای شبکه ملی اطلاعات، جهت دستیابی 

به زیرساخت مطلوب فضای مجازی کشور شامل موارد ذیل است:

  ایجاد یا توسعه زیرساخت ارتباطی مستقل،
  ایجاد یا توسعه زیرساخت دسترسی مستقل پهن باند،

  ایجاد یا توسعه ارایه خدمات قابل تضمین، تحرک پذیر و با تعرفه 
رقابتی، در لایه زیرس��اخت ارتباطی مانند خدمات دسترسی، تجمیع 
و هس��ته و همچنین خدمات کاربردی ش��بکه مانن��د خدمات اتصال 
منعطف به شبکه جهانی اینترنت، خدمات تبادل ترافیک، توزیع محتوا، 
نامگذاری و دامنه و .... هستند که در شکل بعدی نشان داده شده اند:

  ایجاد یا توسعه مدیریت مستقل کاملا داخلی،
  ایجاد یا توس��عه تعاملات مدیریت ش��ده با شبکه جهانی اینترنت 
و نیز ش��بکه های موجود مستقل داخلی در ابعاد مختلف اعمال انواع 

سیاست ها، ثبت و رهگیری تعاملات، پالایش های پایه و هوشمند،
  ایجاد یا توس��عه امنیت در لایه زیرساخت ارتباطی فضای مجازی 
در تمام ابعاد محرمانگی، یکپارچگی، دسترسی پذیری، تصدیق هویت 
و کنترل دسترسی، ارتباطات امن، حریم خصوصی و ... و ارتباط آن با 

مدیریت امنیت فضای مجازی کشور.

مدل پیشنهادي امنیت در شبکه ملي اطلاعات در شکل زیر 
نشان داده شده است:

   ایجاد یا توس��عه حفاظت ش��دگی پیشگیرانه پیش فعال )پدافند 
غیرعامل( و فعال نس��بت به شبکه جهانی اینترنت و دیگر شبکه های 

موجود مستقل داخلی در ابعاد مختلف تهدیدات امنیت سایبری،
  ایجاد یا توسعه قابلیت مدیریت توسعه و بلوغ دانش بنیان.

شبکه ملی اطاعات تمامی الزامات پدافند غيرعامل را محقق كرده و رهنمودهای آن را به كار می بندد تا 
نوعی حفاظت شدگی پيشگيرانه پيش فعال را نسبت به تهديدات شبکه جهانی اينترنت و ديگر شبکه 
های موجود مس��تقل داخلی، پديد آورد و قابليت بازيابی و ترميم س��ريع را كه توسط مديريت آن اجرا 

می شود، فراهم آورد.
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کوچک ترین شارژر گوشی ساخته شد

بر اساس طرحی که پیش ازاین توسط ستاد مبارزه با قاچاق کالا و ارز ابلاغ شد، در پی کلید خوردن طرح رجیستری گوشی های تلفن همراه، گوشی های جدیدی که شماره سریال 
IMEI آن ها در سامانه وزارت صنعت به ثبت نرسیده باشند قاچاق تلقی شده و ازاین رو، در شبکه های اپراتورهای موبایلی، جایی نخواهند داشت.

طرح رجیس�تری چیس�ت و اج�رای آن چگونه 
است؟ 

این طرح از طریق مدیریت گوشی های موبایل بر اساس 
شماره سریال های آنها سعی در جلوگیری از ورود گوشی 
ها به صورت غیر قانونی به کش��ور دارد. حتما می دانید 
که تمامی گوشی های موبایل دارای یک شماره سریال 
موسوم به IMEI هستند که با شماره گیری #06#* 
قابل رویت اس��ت. پیش از این، ش��ماره سریال تمامی 
گوش��ی های موبایل، پس از وارد کردن س��یم کارت و 
برقراری اولین تماس ثبت و فعال می شدند، اما با اجرای 
این طرح تنها گوش��ی هایی که از مج��اری قانونی وارد 
کشور شده و شماره سریال آنها در هنگام ورود به کشور 

ثبت شدند قابلیت فعال سازی خواهند داشت.
در مورد چگونگی اجرای این طرح، نقطه مبهمی وجود 
ندارد، اما در مورد عواقب و تاثیر آن در گوشی های موجود 
در بازار و همچنین گوشی های کاربران سوال های زیادی 
مطرح است. بر اساس آمارهایی که اخیرا ارائه شده بیش 
از 60 درصد گوش��ی های موبایل در کش��ور به صورت 

غیرقانونی وارد شدند. با این حساب حجم بسیار زیادی از 
گوشی های وارداتی که امروز در دستان من و شما است 
به صورت قاچاق به کشور وارد شدند. بزرگترین سوال در 
خصوص طرح رجیستری این است که آیا اجرای این طرح 
تاثیری بر گوشی های مصرف کنندگان دارد؟ جواب منفی 
اس��ت. بدین معنی که اگر گوشی فعلی شما که در حال 
استفاده از آن هستید، به صورت غیر قانونی وارد کشور شده 
باشد اجرای این طرح تاثیری بر آن ندارد. پس اگر گوشی 
خریداری شده توسط شما جزو گوشی های وارد شده به 
صورت قاچاق هم باشد، هیچ جای نگرانی برای شما نیست، 
چرا که گوشی شما هم اکنون فعال بوده و این طرح شامل 
گوش��ی هایی که پیش از آغاز طرح فعال شدند نخواهد 
شد.در همین حال، رئیس اتحادیه دستگاههای مخابراتی 
در مورد نگرانی مردم از عدم رجیستری گوشی های آیفون 
در شبکه مخابراتی کشور، تاکید کرد: تمامی گوشی های 
موبایل دارای کد شناسایی )IMEI ( هستند و چنانچه در 
حین ورود، به صورت رسمی وارد کشور شوند در سامانه 
ثبت و سفارش و گمرک، به ثبت می رسند و پس از آن 

یک شرکت اس��ترالیایی از کوچک ترین شارژر دنیا رونمایی کرد.کوچک ترین 
شارژر دنیا را می توان در موارد اضطراری که نیاز به مکالمه داریم استفاده کرد.این 
شارژر که Zoose  نام دارد، دارای یک باتری 500 میلی آمپر است و می توان با 

پورت میکرو یو اس بی یا لایتنیگ برای آیفون تهیه کرد.
ای��ن باکس ب��ه وزن 18 گرم در ابعاد 28.۹ در 34.۹ و در 15 میلی متر طراحی 
شده و برای شارژ آنی مورداستفاده قرار می گیرد.با این شارژر می توان در حدود 

25 درصد از باتری گوشی همراه را شارژ کرد.

هیچگونه نگرانی از عدم رجیستری آنها وجود ندارد چرا که 
سوابق این گوشی ها در تمامی دنیا یکسان است.وی ادامه 
داد: اما در صورتی که این گوشی ها به صورت قاچاق وارد 
ش��ود IMEI آنها در سامانه مورد تایید نبوده و در شبکه 

مخابراتی کشور، قابل شناسایی نیست.

اجرای سراسری طرح رجیستری پس از اتمام دوره 
آزمایشی

سخنگوی س��تاد مبارزه با قاچاق کالا و ارز با بیان اینکه 
نخستین مراحل اجرای طرح رجیستری گوشی موبایل از 
آذرماه سال گذشته آغاز شده است، گفت: اجرای آزمایشی 
این طرح نیز توسط هر سه اپراتور تلفن همراه و برای تعداد 
معدودی گوشی آغاز شده است.قاسم خورشیدی، ادامه داد 
که  مدت اجرای آزمایشی این طرح حدود 2 ماه خواهد بود 

و سپس به صورت کامل و سراسری اجرا خواهد شد.

تاثیر اجرای طرح رجیستری بر قیمت گوشی ها
طی شواهد و قرائن فعلی، اجرای آزمایشی طرح آغاز شده 
و پس از طی یک دوره اجرای آزمایشی و شناسایی نقاط 
ق��وت و ضعف، احتمالا از اول مهر ی��ا آبان ماه، این طرح 
کاملا به مرحله  اجرا خواهد رسید.ستاد مبارزه با قاچاق کالا 
و ارز همچنین در واکنش به شائبه های بالا رفتن قیمت 
گوشی های موبایل پس از اجرای طرح رجیستری، اطمینان 
داده که رجیس��تری هزینه جدیدی را به مصرف کننده، 

فروشنده یا توزیع کننده کالا تحمیل نخواهد کرد.

شرکت آمریکایی کورنینگ نسل پنجم شیشه نشکن 
Gorilla را با مقاومت ضربه از ارتفاع 160 سانتیمتری 
در اختیار ش��رکت های تولیدکنن��ده تلفن همراه قرار 
می دهد.ب��ه گزارش میل آنلاین، رکورد قبلی مقاومت 
شیشه تلفن همراه از ارتفاع 80 سانتیمتری و با مقاومت 
60 درص��د بود، اما با اس��تفاده از شیش��ه جدید این 
مقاومت به ارتفاع 160 سانتیمتر افزایش یافته است.

شرکت سازنده مدعی شد که افزایش کیفیت و مقاومت 

تولید مقاوم ترین شیشه  نشکن تلفن همراه
در براب��ر ضربه بدون هیچ افزایش وزنی صورت گرفته و 
شیشه نشکن جدید هیچ اختلالی در عملکرد تلفن  همراه 
هوشمند ایجاد نمی کند.نتیجه آخرین نظرسنجی شرکت 
کورنینگ حاکی از آن است که تلفن همراه هر کاربر حداقل 
یکبار در سال از ارتفاع 160 سانتیمتری سقوط می کند 
که در اکثر موارد نمایش��گر دچار شکس��تگی می شود.
جان بین، مدیرعامل ش��رکت شیشه س��ازی کورنینگ 
اظهار کرد: با معرفی هر نس��ل شیشه Gorilla در واقع 

یک جهش قاب��ل توجه در فناوری 
شیشه سازی تجهیزات الکترونیک 
پدیدار می ش��ود.وی خاطرنشان 
کرد: اکنون بیش از 4.5 میلیارد 
م��دل   1800 ب��ا  تلفن هم��راه 

توسط40 برند مختلف از شیشه های 
شرکت کورنیکس در محصولات تولیدی 

استفاده کرده اند. انتظار می رود که تا پایان سال جاری 
بیشتر ش��رکت های تولیدکننده تلفن همراه از شیشه 

Gorilla Glass  استفاده کنند.
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آغاز برخورد با عرضه کنندگان بدون مجوز گوشی 

آنچه باید درباره  روش شارژ باتری  گوشی های هوشمند بدانید

رئیس اتحادیه دستگاههای مخابراتی تصمیم جمع آوری 
گوشی های آیفون از بازار و پلمپ کردن چند نمایندگی 
این گوشی در بازار را سبب نابسامانی بازار این محصولات و 

افزایش قیمت این گوشی ها عنوان کرد.
 غلامحسین کریمی، در مورد اقدام ستاد مبارزه با قاچاق 
کالا در پلمپ فروشگاههای عرضه محصولات کمپانی اپل، 
اظهار داشت: این موضوع مربوط به تمامی فروشگاهها نبوده 
و تنها نمایندگی دو شرکت واردکننده محصولات اپل در 
ایران پلمپ شده است. وی با تاکید براینکه محصولات اپل 
در ایران نمایندگی مستقیم ندارد، اضافه کرد: این دو شرکت 
به صورت غیرمستقیم و از طریق هنگ کنگ و دبی نسبت 
به اخذ نمایندگی آیفون اقدام کرده بودند که با پایان یافتن 

از پلمپ فروشگاه های غیرمجاز اپل در تهران تا ضبط یک خاور گوشی قاچاق از علاء الدین

اعتبارنامه آنها و عدم تمدید مجوزشان، فعالیت آنها متوقف 
شده است.کریمی، خاطرنشان کرد: موضوع قاچاق و عرضه 
بدون مجوز گوش��ی، تنها مربوط به برند اپل نمی شود و 
معلوم نیست چرا تنها آیفون در این زمینه پررنگ جلوه داده 
شده است. وی گفت: به زودی فعالیت سایر برندهایی که 
در بازار بدون نمایندگی رسمی فعالیت می کنند نیز طبق 
این تصمیم، لغو می شود و این رویه برای سایر گوشی های 

برندهای مختلف در بازار صادق خواهد بود.
 کریمی با بیان اینکه نمایندگان رسمی و قانونی واردکننده 
موبایل باید در سامانه ثبت سفارش صنعت و معدن و نیز 
سامانه گمرک، کالای خود را به ثبت برسانند، تاکید کرد: 
در صورتی که این اتفاق نیافتد، گوش��ی های وارداتی به 

کشور قاچاق محسوب می شود و در صورت اجرای طرح 
رجیس��تری، این گوشی ها در سامانه مطابقت داده نمی 
شود.کریمی بر لزوم حل مش��کل قاچاق در بازار گوشی 
تاکید و خاطرنشان کرد: حتی با وجود کاهش تعرفه موبایل 
ب��ه 6 درصد و نیز دریاف��ت ۹ درصد هزینه مالیات ارزش 
افزوده از خریدار، همچنان بازار مملو از گوشی های قاچاق 

است و باید در این زمینه اقدامات مشابه صورت گیرد.
در همین حال، طرح جمع آوری موبایل های قاچاق از بازار 
علاءالدین هم آغاز ش��د. اطلاعات به دست آمده از ضبط 
یک خاور حاوی گوشی قاچاق توسط ضابطان قضایی به 
ارزش تقریبی چند میلیارد تومان از این بازار موبایل خبر 
می دهد. به گفته برخی از کسبه، در پی برخورد ضابطان 
قضایی با گوشی های همراه قاچاق در این بازار، ده ها میلیارد 
تومان گوشی تلفن همراه قاچاق از این بازار جمع آوری شده 

است.
این در حالی است که برخی از کسبه این پاساژ، معترض 
بودند چرا برخورد با گوش��ی های تلفن همراه در مبادی 
ورودی انجام نشده و تنها در مقابل درب مغازه ها و پاساژهای 
مشهور انجام می شود. همچنین این افراد مدعی بودند که 
در جریان ضبط محموله قاچاق از این بازار، تعدادی از قفل 

مغازه ها شکسته و برخی از مغازه ها نیز پلمب شدند.

درب��اره طول عمر باتری های گوش��ی های هوش��مند و 
شیوه های ش��ارژ آنها، باورهای رایجی وجود دارد که به 
گواه پژوهش های جدید به طور عموم نادرست اند. در این 
مطلب به برخی از این باورها می پردازیم و شیوه های بهینه 
را معرفی می کنیم.به گزارش سایت نسل چهارم، کمتر 
گوشی هوشمندی را در بازار می توان یافت که با نیازهای 
معمول کاربران، با شارژ کامل بیش از یک روز دوام بیاورد. 
پژوهشگران می گویند برای بهینه سازی مصرف باتری ها، 
باید رفتار کاربران در تعامل با شارژرها دگرگون شود.عموم 
کاربران گمان می کنند که شارژ کردن گوشی ها به صورت 
گسسته و در دفعات متعدد آسیب های بلندمدت به باتری 
وارد می کند و بهتر اس��ت زمانی برای شارژ گوشی اقدام 
کرد که باتری آن رو به اتمام است، اما این فرضیه کاملا 
 )Battery University( »اشتباه است.»دانشگاه باتری
که وب سایتی تخصصی از شرکت »کادکس« )متخصص 
تولید باتری ها( است، به تازگی اعلام کرد که باتری های 
لیتیوم-یونی که در دل گوشی های هوشمند نشسته اند، 
به همه انواع »اس��ترس« به شدت حس��اس اند. در واقع 
باتری ها همانند انس��ان ها ممکن است در نتیجه تنش 
و استرس، متحمل آس��یب های درازمدت شوند و طول 
عمرشان هم تحت تاثیر قرار گیرد.اگر می خواهید باتری 
موبایل تان را در شرایط بهینه نگه دارید و دست کم یک 
روز را بدون دغدغه ش��ارژ دوباره سر کنید، باید برخی از 

این باورها را اصلاح کنید؛ از جمله اینکه:

  وقت�ی ش�ارژ باتری کام�ل ش�د آن را از برق 
بکشید

کاری که بس��یاری از کاربران در طول شب برای شارژ 
گوشی هایشان انجام می دهند، برای باتری ها به شدت 
اس��ترس زا اس��ت. وقتی ش��ارژ باتری به 100 درصد 
می رس��د، برای این که س��طح ش��ارژ را 100 نگه دارد 
متحمل استرس شدیدی می ش��ود که در درازمدت از 
عمر مفید آن می کاهد.پس بهتر است هرگز گوشی را 
برای مدتی طولانی تر از زمان لازم برای ش��ارژ کامل به 
شارژر وصل نکنید. متخصصان کادکس می گویند این 
کار همانند فرصت تنفس و استراحت دادن به ورزشکار 
بعد از یک یا چند س��اعت ورزش فشرده است؛ اگر این 
اتفاق رخ ندهد روند فرسایش با سرعت بیشتری پیش 

خواهد رفت.

  فقط وقتی گوش�ی را تا ۱٠٠ درصد شارژ کنید 
که مجبورید

اکثر کاربران گمان می کنند ش��ارژ گوش��ی حتما باید 
به 100 درصد برس��د. این تصور کاملا اش��تباه اس��ت. 
باتری های لیتیوم -یونی حتما نباید فول ش��ارژ ش��وند و 
فول شارژ شدن حتی به آنها استرس هم وارد می کند. اگر 
وقتی شارژ موبایل به بیش از 80 یا ۹0 درصد رسید آن 
را از ش��ارژر جدا کنید، لطف بزرگی در حق باتری تحت 

فشار کرده اید.

  شارژ باتری در دفعات کوتاه و متعدد در طول 
روز بهتر است

ی��ک باور نادرس��ت اما رایج دیگر این اس��ت که بهتر 
اس��ت دفعات شارژ گوش��ی در طول روز کمتر باشد. 
پژوهش��گران می گویند ش��ارژ کردن مکرر گوشی در 
طول روز، هیچ آسیب ملموسی به باتری وارد نمی کند 
و از دیگ��ر رفتارهای رایج نتایج بهتری هم دارد. حتما 
نباید منتظر باشید تا ش��ارژ گوشی تان به یک درصد 

برسد تا دوباره شارژش کنید.
به گفته متخصصان بهترین و کم استرس ترین حالت 
برای باتری ها این است که بین 20 تا 80 درصد شارژ 
در نوسان باشند و به دو سر طیف )1 تا 100( نزدیک 
نشوند. با رعایت این نکات، می توانید بر طول عمر باتری 

نه چندان هوشمند گوشی هوشمندتان بیافزایید.
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لپ تاپ های جدید وایو؛ ظاهری جذاب، قیمتی گران
VAIO از سری جدید لپ تاپ های C15 رونمایی کرد، 
لپ تاپ هایی که برجسته ترین مشخصه آنها رنگ آمیزی 
جدید و متفاوتشان است.لپ تاپ های VAIO همیشه 
یک��ی از بهترین های بازار بودند و هس��تند؛ اگرچه این 
لپ تاپ ها به نسبت قیمت گرانی که دارند، کمتر کسی 

از داشتن آنها پشیمان شده است.
سری C15  لپ تاپ های وایو، که به تازگی معرفی شده اند، 
علاوه بر کیفیت بالا و قیمت گران ش��ان، با رنگ آمیزی 

جدید به بازار عرضه شده اند که آنها را از سایر لپ تاپ ها 
متمایز می س��ازد. لپ تاپ های جدید وای��و با رنگ های 
متنوع در دسترس کاربران قرا گرفته است و وایو آنها را با 

لقب Fashionable PC توصیف می کند.
مدل معمولی C15 نمایش��گر 15.5 اینچی با رزولوشن 
1366 در 768 پیکس��ل، 4 گیگابای��ت رم و پردازن��ده 
U3215 س��لرون اینتل را در اختی��ار دارد و با قیمتی 

حدود 640 دلار به فروش می رسد. 

سامسونگ به زودی از Gear S3 رونمایی می کند

عرضه گوشی ال جی V20 در شهریورماه
فعالیت کارخانه تولید موبایل GLX تنها با 10 درصد توان

سامسونگ یکی از اولین شرکت هایی بود که وارد بازار 
ساعت هوش��مند شد. این ش��رکت تاکنون مدل های 
متنوع��ی از این محصول را روانه بازار کرده، اما س��ری 
Gear S بیش از بقیه با استقبال خریداران مواجه شد. 
حالا سامس��ونگ قصد دارد این موفقیت را تکرار کند 
و س��ومین نسل از این سری س��اعت هوشمند را روانه 

بازار سازد.
اگر قصد خرید ساعت هوشمند دارید، شاید بهتر باشد 
پولتان را نگه دارید و کمی بیش��تر صبر کنید. گزارش 
شده که سامسونگ قصد دارد در آینده نزدیک از ساعت 
هوشمند Gear S3 رونمایی کند. این سومین نسل از 
سری ساعت های هوش��مند Gear S به شمار می رود؛ 
ساعت هایی که فروش خوبی در بازار تجربه کرده اند و با 

اقبال خریداران مواجه شده اند.

Gear S3 همانند نسل قبلی به صفحه نمایش دایره ای 
مجهز است و حلقه گردان دور آن نیز حفظ شده است. 
به نظر می رس��د در طراحی آن نس��بت به نسل قبلی 
تغییر چندانی ایجاد نشود و صرفا روی باریک تر شدن و 

سادگی آن تمرکز شود.
ساعت هوشمند تایزنی سامسونگ بدون شک در کنار 
اپل واچ یکی از موفق ترین س��اعت های هوشمند بازار 
اس��ت. نسل دوم این ساعت سال گذشته در کنفرانس 
معرفی گلکسی نوت 5 معرفی شد و چند هفته بعد در 

نمایشگاه ایفا 2015 از آن رونمایی شد. 
احتمال دارد سامس��ونگ همانند سال گذشته پس از 
معرفی ساعت هوشمند جدید خود در کنفرانس معرفی 
گلکسی نوت جدید، در نمایشگاه ایفا 2016، که دوم تا 

هفتم سپتامبر برگزار می شود، از آن رونمایی کند.

به تازگی ش�ایعاتی در فضای مجازی مبنی بر اینکه ال جی در حال 
ساخت جانشینی برای موبایل ال جی V۱٠ بوده که گویا گوشی ال جی 
V۲٠ نامیده می شود شنیده شده و گویا محصول جدید این شرکت 
کره ای در شهریورماه امسال عرضه می شود. به نظر می رسد که این 
ش�ایعات رنگ و بوی واقعیت به خود گرفته زیرا به تازگی شعبه  کره  
جنوبی ش�رکت ال جی س�اخت ال جی وی ۲٠ را تایید کرده اس�ت.
طبق آنچه اعلام شده گوشی ال جی V۲٠ قرار است در شهریور ماه 
امسال عرضه ش�ود؛ اما نکته  جالبی که در مورد این محصول وجود 
دارد این اس�ت که محصول جدید کمپانی ال جی مجهز به سیستم 
عامل اندروید ٧ نوقا خواهد بود.اندروید ٧ نوقا جدیدترین سیستم 
عامل ساخته شده توسط کمپانی گوگل است که هنوز نسخه  اصلی 
آن عرضه نش�ده و در حال حاضر آخرین نس�خه  مخصوص توسعه 
دهندگان آن در اختیار عموم قرار گرفته است.خواسته یا ناخواسته 
ال جی به این موضوع اش�اره کرده که سیس�تم عامل اندروید ٧ در 
شهریور عرضه خواهد شد و حتی احتمال دارد که این زمان زودتر از 

عرضه   گوشی ال جی V۲٠ باشد.

ش��رکت جی ال ایکس )GLX( یکی از نخستین 
کارخانه های تولید تلفن هوشمند در کشورمان به 
ش��مار می رود. این کارخانه که در سال ۹2 اولین 
اسمارت فون بر پایه اندروید خود را روانه بازار کرد، 

اینک در شرایط مناسبی قرار ندارد.
یک��ی از مهم ترین عوام��ل انزوا و اف��ول کارخانه 
GLX، قاچاق فراوان تلفن همراه به ایران اس��ت. 
حمید سعیدی، مدیرعامل شرکت جی ال ایکس 
در رابطه با قاچاق موبایل اعتقاد دارد اگر این روند 
متوقف شود، سود بیش از دو هزار میلیارد تومانی 
عاید دولت خواهد شد؛ اما این تنها جنبه اقتصادی 
تولید اسمارت فون در ایران است و جنبه دیگر آن 

افزایش تولید داخلی و اشتغال زایی است.
او اذعان دارد: یکی از مشکلات پیش روی تولیدات 
گوش��ی در کش��ور همین تعرفه پایی��ن واردات 
5 درصد اس��ت. تعرفه قب��لا 60 درصد بود که به 
ای��ن میزان کاهش یافت و اکنون نیز درصدد این 
هس��تند که ۹ درصد مالیات بر ارزش افزوده این 

حوزه را نیز حذف کنند.
قبلا شرکت های ایرانی دیگری نظیر دیمو در کنار 
جی ال ایکس به فعالی��ت می پرداختند، اما پس 
از رک��ود اقتصادی و اوضاع نابه س��امان مالی، این 

شرکت ها از گردونه رقابت حذف شدند و هم اکنون 
تنه��ا GLX ب��ا 10 درصد از توان خ��ود به ادامه 

فعالیت می پردازد.
س��عیدی با گلایه از عدم حمایت نهادها از هدف 
ابتدایی این کمپانی )اش��تغال زایی ب��رای 5 هزار 
نفر( می گوید؛ اما در حال حاضر تنها با 100 نیرو 
مشغول به تولید تلفن همراه است و بدین ترتیب 

GLX در آستانه تعطیلی قرار گرفته است.
مدیرعامل این شرکت ایرانی در ادامه تشریح کرد: 
امسال شرایط کمی بهتر ش��ده و مجددا درصدد 
بازگردانی نیروهای کار هستیم هرچند که باز هم 
نیازمند حمایت های جدی هستیم. قطعا با توجه 
به س��رمایه گذاری میلیارده��ا تومانی در 16 خط 
تولید، قادر به صادرات گوشی های ایرانی به تمام 
کش��ورهای دنیا به خصوص کشورهای همسایه 
هس��تیم. در راس��تای این موضوع، بتازگی موفق 
به امضای قراردادی با اقلیم کردس��تان عراق برای 

صادرات گوشی به این منطقه شدیم.
امیدواریم جی ال ایکس به عنوان یکی از پیشگامان 
تولید تلفن همراه در ایران س��ایر خطوط تولیدی 
خود را از سر گیرد و شاهد پیشرفت روزافزون این 

کارخانه وطنی باشیم.
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چه کسانی مشتریان شماره های رند میلیاردی هستند؟

   شماره رند چند؟
خواس��ته یا ناخواس��ته برای خرید س��یم کارت گ��ذرم به یک��ی از دفاتر امور 
مشترکین افتاد. قیمت سیم کارت هایی که توی فهرست نوشته شده  بودند برق 
از س��رم پراند: 1112535× ×0۹ قیمت 35 میلی��ون، 2505053××0۹ قیمت 
8 میلی��ون، 1001050××0۹ قیمت 70 میلیون و… قیمت ها از یک میلیون 
شروع می شد و به 100 میلیون می رسید.سیم کارتی که تمایل به خریدش را 
داش��تم کد 3 بود و قیمتش یک میلیون و 500 هزار تومان. از فروش��نده که 
خانم جوانی بود پرسیدم شماره رند چقدر گران تر از شماره عادی است.»خیلی 
فرق می کند. مثلًا سیم کارت کد یک، قیمت پایه اش از 2 میلیون و 500 هزار 
تومان شروع می شود و با توجه به قدیمی و رند بودن خط به چند صد میلیون 
می رسد. حتی خط داریم که یک میلیارد خرید و فروش شده  است. خطی که 
بین اعدادش هماهنگی نباش��د و خوش بیان نباشد سیم کارت عادی محسوب 
می شود و هر چقدر رند باشد قیمتش براساس کد یک، 2، 3 و حتی 4 بودنش 
تغییر می کند. در حال حاضر کد یک با اختلاف بس��یار زیادی از کدهای دیگر 
پرفروش و گرانتر است.«این خانم از سال 81 و با توجه به علاقه زیادی که به 
خرید و فروش س��یم کارت داش��ته وارد این بازار شده  است و به گفته خودش 
تنها زنی است که در این صنف و البته با مجوز، مشغول به  کار است. وی درباره 
مش��خصات سیم کارت های رند می گوید: خرید و فروش سیم کارت های رند از 
8- 7 سال پیش افزایش چشمگیری داشته و با قیمت های بسیار بالایی فروخته 
می ش��ود. س��یم کارت های رند معمولاً دارای چنین طبقه بندی هس��تند مثل 
ش��ماره پله ای از اول 4445124××0۹، شماره پله ای از آخر 1385657××0۹، 
پله ای 3 ش��ماره 515253×××0۹، ش��ماره آیینه ای 1255445××0۹، شماره 
هزاری 1200078××0۹، ش��ماره س��ه پله 12757۹7××0۹، ش��ماره ترتیبی 
12345۹5××0۹ یا 12345678××0۹، ش��ماره  تاری��خ تولد ×××1360××0۹، 
شماره جفت جفت 334455×××0۹ شماره  حروف ابجد مثل 110، 555 و… 
هر یک از این س��یم کارت ها براساس کدی که دارند قیمت شان ارزش بیشتری 

پیدا می کنند.

   کدهای لاکچری
سر زدن به سایت های خرید و فروش سیم کارت و این دفتر و آن آگهی نشان 
می دهد س��یم کارت بازار پر رونقی دارد و در این میان دلا ل ها بیش��تر از همه 
سود می برند. شماره های رند را هر طور شده از فروشندگان بی اطلاع از همه جا 
می خرند و با گرفتن سودی دندان گیر به خریداران که یا دفاتر امور مشترکین 

یا دفاتر خصوصی دیگر هستند، می فروشند.
یکی دیگر از فروش��ندگان سیم کارت که 15 سالی است در این زمینه فعالیت 
می کند و نزدیک به 300 خط برای فروش دارد می گوید: از چند سال پیش که 
خرید و فروش خط رند رونق گرفت، خیلی از س��ودجویان از بازارهای دیگر به 
این بازار کوچ کردند و با دلالی باعث شدند قیمت خط ها، بی جهت بالا برود. مثلًا 
خط رندی که 4 س��ال پیش 55 میلیون ارزش داش��ت و من آن را 60 میلیون 

به مدیرعامل یک ش��رکت بازرگانی فروخته  بودم الان به قیمت 500 میلیون 
رس��یده. باورش حتی برای من و همکارانم که سال هاس��ت در این کار هستیم 
خیلی س��خت اس��ت که خطی با قیمت 60 میلیون چطور در عرض 4سال به 
این رقم رسیده؟ جوابش یک کلمه است؛ دلال بازی. برخی دلال ها شماره های 
شهرهای سمنان، قم، قزوین، کرج و زنجان را که کدشان با تهران یکی است به 

قیمت های بالایی می فروشند و در واقع سر مشتری کلاه می گذارند.

   فوتبالیست ها رکورددار خرید سیم  کارت های رند
به گفته بیشتر کسانی که در این کار هستند، تهران رکورددار بیشترین خرید 
و فروش س��یم کارت های رند در کش��ور اس��ت و در این میان فوتبالیس��ت ها 

سرآمدند!
وی ادامه می دهد: خریداران خط های رند مدیران و کارخانه داران و مؤسس��ات 
تبلیغاتی و بازرگانی هس��تند و برخلاف تصور م��ردم که هنرمندان و بازیگرها 
خط  رند دارند و به دنبال خط های خاص هستند. فوتبالیست ها مشتری پر و پا 
قرص اینچنین خط هایی اند. البته دسته دیگری هم هستند که به »خط بازها« 
مش��هورند. این دس��ته مدام خط   شان را می فروش��ند و به دنبال خط رندتری 
می گردند. نوعی وس��واس، مثل کسانی که حتماً باید لباس برند بخرند یا یک 
چنین چیزی. در این میان آدم هایی هم هستند که برای هزار و یک دلیل خط 
رن��د اجاره می کنند، به  طور مثال اجاره خط 500 میلیونی در ماه 50 میلیون 

است.

   خط های پرفروش
بیش از 71 میلیون مش��ترک از خطوط اپراتورهای تلفن های همراه اس��تفاده 
می کنن��د که حدود 10 درصد از آنها دارای خطوط رند هس��تند. در این میان 
فعالان این صنف می گویند که 4 کد ابتدایی همراه اول بیشترین خرید و فروش 

را به خود اختصاص داده  است.
یک فروشنده سیم کارت در این باره می گوید: بیشترین خرید و فروش مربوط 
به کد یک و بعد از آن کد 4 و سپس کدهای 2 و3 است. البته شماره های رند 
اپراتورهای دیگر هم با قیمت های میلیونی به  فروش می رود ولی قابل مقایسه 

با این 4 کد نیست.
ب��ه  نظرم��ن و هم صنفی هایم خط های رند قیمت ه��ای غیرواقعی پیدا کرده  و 
تقاضای بیش از حد و محدودیت شماره ها هم بی تأثیر در افزایش قیمت نیست. 
آدم هایی را س��راغ دارم که به  خاطر چش��م و هم چش��می ماشین خودشان را 
فروخته اند و ش��ماره رند خریده اند. برخی برای کلاس،  دنبال چنین خط هایی 
هس��تند و بعضی برای درآمد بیشتر! یادم نمی رود یکی از آشناها برای خریدن 
خط رند، دس��ت ب��ه کاری زد که  بن��د رفاقت مان را برید. او ش��ماره ای را که 
می خواس��ت و صاحبش نمی فروخت به 20 نف��ر داد تا هر از گاهی زنگ بزنند 
و بگویند: » تخلیه چاه اس��ت؟« آنق��در زنگ زدند که مالک خط عاصی از این 

مزاحمت ها مجبور شد خط رندش را زیر قیمت بازار بفروشد!

خط هزینه کنند. برعکس هنرمندان از شماره هایی استفاده می کنند که دسترسی به آنها سخت باشد.برخلاف نظر مردم که تصور می کنند بازیگران و هنرمندان باشند، اغلب فوتبالیست هایی هستند که حاضرند ۲٠٠ تا ۳٠٠ میلیون برای یک را کنید. دنیایی است با هزاران یا شاید میلیون ها شماره.به گواه فروشندگان سیم کارت های رند، بیشترین خریداران این سیم کارت ها سلیقه! یکی به دنبال خط پله ای است، آن یکی تاریخ تولد، یکی آیینه ای و… دنیای خط   بازها متفاوت تر از چیزی است که تصورش تصاحب آنها بپردازند.خرید و فروش سیم کارت های رند فقط محدود به آدم های خاص نیست، بلکه برای خودش دنیایی دارد با صدها وسط شهر خرید با یک ماشین لوکس ۱٠٠ میلیونی. البته این خط ها مشتری های خاصی دارند که حاضرند پول های چند صد میلیونی برای باورش برای خیلی ها سخت است که فلان شماره تلفن همراه قیمتش یک میلیارد باشد! شماره هایی رند که می شود با پولش خانه ای 
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پوکمون؛ از سرگرمی و تجارت تا خطرات و تهدیدها

دوربین و میکروفون رایانه ، خطری برای حریم خصوصی شما

مهوین رفیع تبار

در هفته های گذش��ته با وقوع حوادث مهم سیاس��ی و 
اجتماعی در دنیا، ش��اید کمتر کسی فکر می کرد که در 
گوش��ه دیگری از دنیا یک بازی کامپیوتری با استفاده از 
واقعی��ت اف��زوده )Augmented Reality( به یکی از 

خبرسازترین سوژه های دنیای تکنولوژی تبدیل شود.
ب��ه گزارش بی بی س��ی، بر اس��اس آمار موج��ود، بازی 
پوکمون گ��و از نظر تعداد کاربران فع��ال در یک نرم افزار 
اندروی��دی، در مقام پنج��م و حتی بالاتر از نت فلیکس و 

توئیتر قرار گرفته است.
بر اس��اس آخرین آم��ار Surveymonkey هم اکنون 
حدود 12میلیون کاربر آمریکایی فعال در حال جست و 
جوی هیولاهای پوکمون هستند و این بازی تاکنون فقط 

در گوگل پلی بیش از 30 میلیون بار دانلود شده است.
تاثیر انتشار این بازی تا حدی بود که شرکت چندملیتی 
نینتندو که صاحب یک سوم سهام پوکمون است، شاهد 
افزایشی 50 درصدی سهام خود بود و این احتمال وجود 
دارد که پس از رکودی نسبتا طولانی، دوباره به دوره رونق 

خود بازگردد.
پس از چندی، با افزایش دانلود و درخواست از سرورهای 
این بازی، عده ای با مشکل در اتصال به سرور مواجه شدند 
و شرکت نیانتیک، سازنده این بازی مجبور شد ورود این 
بازی را به بازار در چند کش��ور به تعویق بیندازد، ولی هم 
اکنون این بازی در بس��یاری از کش��ورها وارد بازار شده و 

اختلال جدی در سرورها مشاهده نمی شود.
 ش��رکت نیانتیک پیش تر با عرضه دو بازی Ingress و 
Endgame که همانند پوکمون گو از دو جنبه واقعیت 
افزوده و موقعیت مکانی افراد بهره می برند، تجارب بسیاری 
را کسب کرده و اینک در آخرین بازی خود تمامی عناصر 
جذاب بازی های قبلی را گردآوری کرده است. شاید یکی 

پوکمونگو
 به یکی از تاثیرگذارترین بازی های دهه پیش رو تبدیل می شود؟

از دلایل اصلی موفقیت چشم گیر پوکمون گو همین تجربه 
چندین و چند س��اله نیانتیک در زمینه واقعیت افزوده و 

استفاده از آن در بازی های موبایلی باشد.
در این ب��ازی افراد در موقعیت جغرافیایی واقعی زندگی 
خود به جس��تجو و شکار هیولاهای پوکمون می پردازند. 

ش��اید در نگاه اول استفاده از یک بازی برای ایجاد کسب 
و کار و تجارت بی ربط به نظر برسد، اما از آنجایی که این 
بازی بر اس��اس موقعیت های جغرافیای حقیقی طراحی 
شده، احتمالا روش های متعددی وجود خواهد داشت که 
خوره های پوکمون به مشتری بالقوه کسب و کار تبدیل 

شوند.
در این بازی دو نوع مکان ثابت وجود دارد؛ پوک استاپ ها 
)Poke Stop( معم��ولا جاذب��ه یا اماکن تجاری ش��هر 
هستند. این نکته حائز اهمیت است که اگر پوک استاپ ها 
خود مکان تجاری نباش��ند، حتما در نزدیکی آن ها یک 
مغازه یا محل کسب و کار وجود دارد که می تواند پوکمون 
بازها را به خود جلب کند. نوع دیگر اماکن ثابت در این بازی 
جیم )Gym(ها هستند. در واقع جیم یک مکان حقیقی 
است که افراد در آنجا جمع شده و مبارزه می کنند تا منطقه 
را تحت کنترل خود بگیرند. هر دو نوع مکان به طور منظم 
و حتی روزانه چندین بار افراد را در یک منطقه مشترک 
گرد هم می آورد و همین نکته می تواند به کسب وکارهایی 

که در آن مناطق واقع هستند رونق ببخشد.
تاکنون به طور رس��می اعلام نش��ده که یک کسب وکار 
خاص بتواند با میزبانی یک باشگاه، طرفداران پوکمون گو 
را در م��کان تجارت خود گرد آورد، ولی در آینده احتمالا 
با اضافه شدن چنین قابلیتی این بازی می تواند به یکی از 
استراتژی های تجاری مهم و موفق برای جذب مشتریان 

خوره پوکمون گو به سوی کسب وکارهای مختلف باشد.
شاید به روز رس��انی های بعدی این بازی با اضافه کردن 
قابلیت معامله و تعویض پوکمون بتواند یک قدم جدی در 
تجاری شدن هر چه بیشتر این بازی باشد و بتواند اماکن 
تجاری بس��یاری را به این بازی جلب کند. به طور مثال 
بر اس��اس چند گزارش تایید نشده احتمال توافقی بین 
نیانتیک و مک دونالد وجود دارد که پوک استاپ ها در شعب 

مختلف مک دونالد مستقر شوند.
این بازی خطراتی نیز دارد. به طور مثال بر اساس گزارش 
پلیس میس��وری، گروهی از پوکمون بازهایی که در یک 
پوک استاپ گرد هم آمده بودند با یک جنازه برخورد کردند 
و یا بر اساس گزارش پلیس میسوری، پوکمون بازها بدون 

توجه به امنیت خود، در ساعت های نامتعارف همچون سه 
نیمه شب به اماکن و کوچه های خلوت در مناطق ناامن 
ش��هر رفته اند. از دیگر جنبه های منفی بازی، بی توجهی 
افراد به دنیای پیرامون اس��ت. افرادی که معمولا س��ر در 
گوشی همراه خود دارند، در معرض خطراتی مثل سقوط 

یا تصادف هستند.
با توجه ب��ه جنبه های متفاوت این ب��ازی و تاثیرگذاری 
احتمالی این بازی بر کسب و کارها در آینده نزدیک این 
سوال پیش می آید که آیا پوکمون- که شاید اکنون بتوان 
 Crush آن را یک پدیده دانست- همچنان می تواند مانند
Candy شور و هیجان به وجود آمده را حفظ کرده و به 
یکی از تاثیرگذارترین بازی های دهه پیش رو تبدیل شود؟
اما س��وال مهم تری که می توان پرس��ید این اس��ت که 
واقعی��ت افزوده با وجود پتانس��یل های موجود در نمونه 
موفق پوکمون گ��و می تواند مدل های اقتصادی کنونی را 

دستخوش تحولی بزرگ کند؟

با پیشرفت فناوری و گسترش اینترنت، حفاظت از حریم 
خصوصی امری دشوار شده است و کاربران با خطرات زیادی 
روبرو هستند.به گزارش روسیا الیوم، دوربین و میکروفون 
دو خطر برای حریم خصوصی ش��ما به حساب می آیند؛ 
بنابراین به عنوان اولین اقدام، روی عدس��ی دوربین رایانه 
و دستگاه هوشمند خود را با برچسب بپوشانید.برای تامین 
امنیت بیشتر دستگاه خودتان که با سیستم عامل ویندوز 

کار می کند، می توانید عبارت »دوربین« را  جستجو کنید 
تا »تنظیمات خصوصی دوربین وب« ظاهر شود. در این 
تنظیمات گزینه ای با عنوان »اج��ازه به نرم افزارها برای 
اس��تفاده از دوربین وب« وج��ود دارد که می توانید آن را 
غیرفعال کنید تا دسترسی به دوربین از طرف هرگونه نرم 
افزاری را ممنوع کند.همچنین می توانید به جای غیرفعال 
کردن همه نرم افزارها، نوع نرم افزارهایی را که می تواند به 

دوربین دسترسی داشته باشد، مشخص کنید.اما این گام 
به تنهایی برای تامین امنیت حریم خصوصی شما کافی 
نیست بلکه باید اقدامات دیگری برای میکروفون صورت 
دهید که به نوبه خود خطری برای حریم خصوصی شما به 
شمار می آید لذا می توانید از نرم افزارهای امنیتی کمک 
بگیرید که به هرگونه برنامه بدون مجوزی اجازه دسترسی 

به دوربین خصوصی و میکروفون شما را نمی دهد.
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طول پخش مستقیم ویدیو در فیسبوک دو برابر شد

موتور جست وجوی صورت برای یافتن 
گمشده های سال های قبل

با توجه به پیش��رفت روزافزون موتورهای جستجوی اینترنتی این بار موتور جستجوی 
صورت نیز به صورت آزمایشی در دسترس کاربران قرار خواهد گرفت.

به گزارش میل آنلاین، موتور جس��تجوی صورت یا Dreambit با استفاده از فناوری 
هوش مصنوعی به کاربران اجازه می دهد تا با بارگذاری یک عکس دیجیتال در فضای 
مجازی خود را در ش��کل ها و مدل های موی متفاوت مشاهده کنند. ویژگی دیگر این 
موتور، جستجو برای یافتن کودکان یا افراد سالخورده است که سال ها قبل گم شده اند.

برای استفاده از خدمات موتور جستجوی Dreambit کافی است تا یک عکس یا در 
اصطلاح یک پرتره از صورت کاربر تهیه شود و سپس با منتقل کردن تصویر در حافظه 

موتور جستجو می توان استایل، رنگ مو، سن و محل زندگی را مشاهده کرد.
ایرا کملچر، محقق علوم رایانه ای و ارتباطات از دانشگاه واشنگتن، عنوان کرد: طراحی 
نسخه بتاموتور جستجوی صورت به اتمام رسیده و انتظار می رود تا پایان سال جاری 

میلادی پایگاه این موتور جستجو بازگشایی شود.
وی در ادامه افزود: ایده راه اندازی موتور جست وجو بر مبنای صورت کاربران سال ها قبل 
مطرح شده بود، اما طراحی لگاریتم جستجو و اختصاص پایگاه داده خود چالشی عظیم 
اس��ت. خوشبختانه با تلاش تیم محققان این مرکز نسخه آزمایشی طراحی شده و به 

زودی وب سایت اصلی راه اندازی می شود.
محققان معتقدند که دقت جس��تجوی چهره در موتور جدید تا حدی بالاست که در 

شرایط آزمایشی هویت دوران کودکی کاربران از یک عکس جدید شناسایی شد.

کاربران فیسبوک از این پس می توانند به جای حداکثر دو ساعت، تا 4 ساعت در این 
شبکه اجتماعی به صورت مستقیم ویدیو پخش کنند. نمایش ویدیو بدون کامنت یا 

نمایش تمام صفحه از دیگر ویژگی هایی هستند که به فیسبوک لایو اضافه شده اند.
به گزارش س��رویس بین الملل سیتنا، فیس��بوک لایو )Facebook Live( – امکان 
پخش مستقیم ویدیو در فیسبوک – دستخوش تغییراتی شده است؛ پخش تمام صفحه، 
حالت »فق��ط ویدیو« و افزایش زمان نمایش با آپدیت جدید به این س��رویس اضافه 
می شود.نمایش تمام صفحه یکی از آپدیت هایی است که هم فرستندگان و هم تماشاگران 
ویدیوهای پخش مستقیم منتظر آن بودند؛ امکانی که با استفاده از آن دیگر بخشی از 
صفحه تلفن همراه در اختیار فضای سفیدرنگ زیر پلیِر )محل کامنت ها و واکنش ها( 
قرار نمی گیرد. با آپدیت جدید امکان نمایش تمام صفحه ویدیوها در حالت پانوراما )وقتی 
 iOS گوشی افقی نگهداشته شده( و پرُتره )وقتی گوشی عمودی نگهداشته شده( در

فراهم می شود.
گوشی های اندرویدی فعلا فقط می توانند ویدیوها را در حالت عمودی )پرتره( تمام صفحه 
پخش کنند. بنا بر اعلام فیسبوک، امکان نمایش ویدیوهای پخش مستقیم در حالت 
پانوراما تا پایان سال جاری )2016( به اپلیکیشن اندرویدی فیسبوک هم افزوده می شود.

کاربران فیسبوک لایو از این پس همچنین می توانند ویدیوهای پخش مستقیم را در 
حالت »فقط ویدیو« ضبط یا تماشا کنند. در چنین حالتی کامنت ها و واکنش ها روی 
ویدیو نمایش داده نمی شوند. فرستندگان یا تماشاگران ویدیوی مستقیم می توانند در 
هنگام ضبط یا تماشای ویدیو، با حرکت دادن انگشت روی ویدیو به سمت چپ یا راست، 

گزینه »فقط ویدیو« را فعال یا غیر فعال کنند.
فیسبوک همچنین مدت زمان پخش مستقیم ویدیو را دو برابر کرده است. کاربران تا 
کنون می توانستند در هر نوبت فقط 2 ساعت ویدیو به صورت مستقیم روی فیسبوک 

پخش کنند. این زمان حال به 4 ساعت در هر نوبت افزایش یافته است.
به روزرسانی فیسبوک لایو آغاز شده و امکانات یادشده طی هفته های پیش رو به تدریج 

در اختیار همه کاربران این شبکه اجتماعی قرار می گیرند.

اتصال آمریکا به ژاپن با کابل فیبرنوری گوگل از طریق اقیانوس آرام
کابل فیبر نوری گوگل با همکاری پنج شرکت آسیایی 
غ��رب آمریکا را از زیر اقیان��وس آرام به ژاپن وصل کرد. 
ای��ن کاب��ل  در ثانیه 60 ترابی��ت داده منتقل می کند و 
پرظرفیت ترین کابل اینترنت اس��ت ک��ه در کف دریاها 

نصب شده است.
به گزارش روزنامه تلگراف، یک کابل فیبرنوری اینترنت 
که بیش از ۹ هزار کیلومتر طول دارد و آمریکا را به ژاپن 
متصل می کند با حمایت گوگل در زیر آب های اقیانوس 

آرام آغاز به فعالیت کرده است.
ای��ن کابل فیبرنوری با انتق��ال 60 ترابیت داده در ثانیه 
پرظرفیت ترین کابل اینترنت جهان اس��ت و پیش بینی 
می شود سرعت اینترنت را در دو سوی اقیانوس به طور 
قابل توجهی افزایش دهد. سرعت انتقال داده در این کابل 
نوری جدید 10 میلیون بار سریع تر از کابل های استاندارد 

مدرن است.
به جز کمپانی گوگل 5 کمپانی از گروه تله کام آسیا در 
این پروژه بزرگ همکاری داشته اند. اورز هولتزله، معاون 
بخش زیرس��اخت های کمپانی گوگل، در گوگل پلاس 
در ای��ن باره خبر داد که ظرفیت ای��ن کابل از هر کابل 

زیردریایی دیگری در جهان بیشتر است.
او در صفحه خود نوش��ت: »کاربران اینترنت و مشتریان 
ما در ژاپن باید متوجه شده باشند که از امروز همه چیز 
»سریع تر« شده است. امروز، کابل زیردریایی »سریع تر« 
ما بین ژاپن و آمریکا به صورت رسمی آغاز به کار کرد.«

پروژه کابل در اقیانوس آرام که کابل »سریع تر« نام دارد 
300 میلیون دلار هزینه داشته است و مراکز اینترنتی را 
در لس آنجلس، سان فرانسیسکو، پورتلند و سیاتل آمریکا 
به دو مرکز اینترنتی در اس��تان های چیبا و میه در ژاپن 

متصل می کند.گوگل همچنین در نظر دارد که تا پایان 
س��ال جاری میلادی پروژه ساخت کابل بین فلوریدا و 
برزیل را به انجام رساند. مایکروسافت و فیس بوک نیز در 
همکاری با یکدیگر در پی ساخت کابلی در زیر اقیانوس 
اطلس برای اتص��ال مراکز اینترنت در ویرجینیا بیچ به 

بیلبائو در اسپانیا هستند.
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کاربران ایرانی درباره  کودتای نافرجام ترکیه چه می گویند؟

صفحه  ویژه ای که پیشینه  زندگی گوگلی شما را نشان می دهد

گ��وگل صفحه ویژه ای ب��رای کاربرانش راه ان��دازی کرده 
که پیش��ینه )تاریخچه( همه فعالیت ه��ای آنها در همه 
س��رویس های این کمپانی، از جمل��ه یوتیوب، جی میل، 
گوگل مپس و ... در آن گردآوری ش��ده؛ آرشیوی مرتب 
با قابلیت جست وجو.به گزارش خبرگزاری آلمان، با هر بار 
استفاده از هر یک از سرویس های گوگل، چه یوتیوب باشد 
و جی میل، یا گوگل مپس و گوگل کروم یا هر فعالیتی در 
اندروید، اطلاعات دقیقی درباره آنچه کاربر انجام داده برای 
گوگل به جا می ماند.حالا گوگل تصمیم گرفته در داشبورد 
جدیدش برای تنظیمات حریم خصوصی، صفحه ای ویژه 
ایجاد کند و این اطلاعات را با کاربران به اشتراک بگذارد و 

به آنها امکان تنظیم و بازتعریف دسترسی ها را بدهد.
این صفحه که My Activity نام گرفته، همه جزئیات 
فعالیت های پیش��ین ش��ما در گوگل را در دسترس تان 
می گذارد. این آرشیو قابلیت فیلتر و جست وجو هم دارد 
و به س��ادگی می توانید ببینید که مثلا در روز 22 مارس 
سال گذشته، چه صفحاتی را در گوگل کروم باز کرده اید، 
یا کجا بوده اید و روی نقشه های گوگل کجاها را جست وجو 

کرده اید.ای��ن صفحه را می توانید با لاگین کردن در اینجا 
https://myaccount.google.com :ببینید

همه هیستوری گوگل کروم، کلید واژه هایی که کاربر در 
گوگل جست وجو کرده، جزئیات جست وجوی تصاویر و 
ویدئوها در یوتیوب و بسیاری اطلاعات ارزشمند و روزمره 

دیگر در این صفحه قابل مشاهده است.
دسترس��ی به این اطلاعات پیش تر هم جسته و گریخته 
در سرویس های گوگل ممکن بود، اما معمولا زیر چندین 
لایه منوهای خسته کننده پنهان می ماند و دسترسی به آن 

هرگز برای عموم کاربران به این آسانی نبود.
این س��رویس جدیدی که گوگل با هدف شفاف سازی و 
تسهیل زندگی آنلاین به کاربرانش می دهد، در واقع نسخه 
بهینه سازی شده هیستوری گوگل کروم است. اگر با دیدن 
این حجم از اطلاعات درباره زندگی آنلاین تان احس��اس 
ترس می کنید، می توانید دسترسی گوگل به این اطلاعات 

را بازتعریف کنید.
حالا در کنار این ها، گوگل صفحه ویژه ای با اطلاعات جامع 
و ش��فاف درباره حریم  خصوصی ه��م راه اندازی کرده که 

در آن به بس��یاری از سوالات رایج کاربران از جمله این که 
»آیا گوگل اطلاعات خصوصی مرا می فروشد؟« پاسخ های 
مبسوط و روشنی داده است. آن دسته از کاربران گوگل که 
زندگی شان مبتنی بر اندروید است، می توانند از طریق این 
صفحات همه زندگی آنلاین خود را یک جا ببینند. مواجهه 
بسیاری از کاربران با این صفحه توام با حیرت و کنجکاوی 
و گاه نگرانی های مرتبط با احتمال نقض حریم خصوصی و 

به اشتراک گذاری این اطلاعات با دیگران است.
تلاش کنید تا تنظیمات را در این هاب گس��ترده تحت 
کنترل خود درآورید و حریم خصوصی را طوری پیکربندی 
کنید که هم نیازهای روزانه تان به طور بهینه ای تامین شود 

و هم از تهدیدهای امنیتی در امان بمانید.

با گذش��ت چند هفت��ه از کودتای نافرج��ام ترکیه بازار 
توییت ها و پس��ت های فیس بوکی همچنان داغ اس��ت. 
برخی از کاربران به نمایش��ی بودن کودتا ب��اور دارند و 
اردوغان را »رجب اسکورس��یزی« می خوانند، برخی اما 

تحلیل دیگری درباره حوادث دارند.
خبرگ��زاری رس��می آلم��ان، در گزارش��ی ب��ه بازتاب 
اظهارنظرهای کاربران ایرانی در خصوص کودتای نافرجام 
ترکیه پرداخته اس��ت که بخشی از این گزارش به شرح 

ذیل است:
هنوز یک هفته هم از ش��بی که ش��بکه های اجتماعی 
آن لاین ناگهان پر شدند از تصاویر خیابان های استانبول 
و حضور نظامیان و تانک ها در آن نمی گذرد، ش��بی که 
کودتا اتف��اق افتاد. کودتایی که رجب طی��ب اردوغان، 
رئیس جمهور ترکیه را که خود در محدود کردن اینترنت 
سابقه دارد به استفاده از فیس تایم )مخصوص محصولات 
اپل( کشاند تا صدای پیامش را به مردم برساند. این پیام 
توانست بسیج مردمی را به همراه داشته باشد که تمایل 
داشتند مقابل آن چه سریعا »کودتای نافرجام« خوانده 

شد مقاومت کنند.
اما همین خوش اقبالی هم نتوانست رویکرد رئیس دولت 

ترکیه را نسبت به اینترنت تغییر دهد. خبر دستگیری دو 
کاربر اینترنت در ترکیه که در شبکه های اجتماعی نسبت 
به کودتا اظهارنظر مثبت کرده بودند منتش��ر شد. خبر 
دستگیری این دو نفر اگرچه به راحتی می تواند در میان 
خبر دستگیری هزاران نفر که در روزها و هفته های اخیر 
در ارتباط با کودتا دس��تگیر شده اند گم شود اما کاربران 
شبکه های اجتماعی بار دیگر ثابت کردند چشم هایشان را 

بر آن چه در جریان است نمی بندند.
کاربران ایرانی اما بسیار فعال تر از بسیاری از دیگر کاربران 
جهان، در تمام هفته های گذش��ته نسبت به آن چه در 

همسایگی شان در حال وقوع است بی تفاوت نمانده اند.
نگاهی به ش��بکه های اجتماعی نش��ان می دهد نه تنها 
در گرماگرم س��اعات کودتا که پس از نافرجام ماندن آن 
نی��ز، هر خبری مربوط به تحولات ترکیه فورا موضوعی 
می شود برای توییت کردن و دیوارنویسی فیس بوکی، و 
گاه نیز قابلی��ت آن را می یابد تا به رغم تلخی لطیفه ای 
شود برای ارسال به گروه های مختلف در اپلیکیشن هایی 

نظیر تلگرام.
خبر اعلام وضعیت فوق العاده در ترکیه بار دیگر کاربران 
ایران��ی را به اظهارنظر کش��اند. یک��ی از کاربران توییتر 
در صفحه خود نوش��ت: »اردوغ��ان وضعیت ویژه اعلام 
نک��رده بود، حالا می خواد دقیقا تو این س��ه ماه چه کار 
کن��ه، الله اعلم! کودتا« البته در حالی بازار توییت کردن 
و دیوارنویسی در فیس بوک بین کاربران ایرانی داغ است 
که یکی دیگر از کاربران از ایران به طنز در توییتر نوشت: 
»اینجور که اردوغان پیش میره میترسم بیاد ما رو هم به 

خاطر توییت کردن در مورد کودتا بگیره.«
شاید همین شور شدن برخورد با عوامل کودتا است که 
کاربر دیگری را نیز به نوشتن این توییت کشاند: »کاش 
یکی به اردوغان یادآوری کنه دموکراسی یعنی »تصمیم 

اکثریت با حفظ حقوق اقلیت«، این بابا دموکراس��ی رو 
با س��لطه اکثریت اشتباه گرفته.« و کس دیگری نیز در 
فیس بوک نوشت: »شکست کودتا فرسنگ ها با »پیروزی 

دموکراسی« در ترکیه فاصله دارد.«
سرکوب های پس از کودتا ظاهرا برای کاربران چنان دور 
از انتظار بود که حتی برخی کاربران کودتا را نمایش��ی 
خواندند و یکی از کاربران نیز اردوغان را به طنز »رجب 
اسکورس��یزی« خواند تا از طریق ترکیب نام اردوغان با 
نام مارتین اسکورس��یزی، کارگردان نام��دار آمریکایی، 
اش��اره ای به این باور رایج کند که اردوغان اس��ت که در 

حال کارگردانی اوضاع است.
با این همه بسیاری از کاربران نیز با اشاره به کشته شدن 
10 ها نفر و تعداد روز افزون دستگیری ها در ترکیه بیش از 
هر تحلیلی از اندوه یا خشم خود نوشتند. اندوه و خشمی 
که ش��اید بازتاب آن در این تویی��ت که یکی از کاربران 
ایرانی نوشته دیده شود: »حالا همه دنیا هم بگویند که 
این کودتا نقش��ه خود اردوغان برای تصفیه حس��اب با 
مخالفان و برقراری هر چه بیشتر دیکتاتوری بر ترکیه بود 

در اصل ماجرا چه فرقی می کند؟«
در کنار همه تحلیل ها، نگرانی ها یا لطیفه ها شاید نکته ای 
که از سوی یک جامعه ش��ناس ایرانی، در شبکه تلگرام 
و فیس بوک مورد توجه قرار گرفت حایز اهمیت باش��د. 
او نوش��ت: »کودتای ترکیه - هر داستانی که پشت سر 
داشته باشد - یک چیز را خوب نشان داد. عده ی زیادی 
از مردمی که با کودتا مخالف بودند، پرچم هایی در خانه 
داش��تند که با آن به خیابان آمدند. پرچم، یکی از اولین 
نمادهایی شد که از این مردم ناآشنا با همدیگر، و نه لزوما 
موافق با هم، یک »ما«ی آشنا و همراه می ساخت. بی  آن 
که با هم حرفی بزنند یا همدیگر را بشناسند یا حتی در 

موافقت با اردوغان با هم توافق داشته باشند،...«






